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ســرویس خبر- »عضو ناظر شدن« 
ایران در اتحادیه اوراسیا و انجام ۸۰ درصد 
مبادات تجاری میان ایران و کشــور های 
عضــو این اتحادیه بــدون تعرفه گمرکی 
ســرآغازی برای تحــوات اقتصادی بین 
کشــور های عضو است، اما موانعی وجود 
دارد که اگر حل نشــود سهم ایران از سبد 
تجارت جهانی اندک خواهد بود. با وجودی 
که ایران هنوز به طور رســمی هنوز عضو 
اتحادیه اوراســیا نشــده، اما در سال های 
اخیر تاش های زیادی برای پیوســتن به 
این اتحادیه انجام شــده است و در نهایت 
ایران موفق شد پس از سال ها عضو ناظر این 
اتحادیه شود. هرچند تا رسیدن به عضویت 
کامل در اتحادیه اوراســیا راه زیادی مانده 
اســت، اما به نظر می رسد دریچه  جدیدی 
برای آغــاز روابط جدید اقتصادی ایران با 
کشورهای عضو اتحادیه باز کند.  عضویت 
ایران بــه عنوان ناظر اتحادیه اوراســیا به 
ایران این اجازه را می دهد تا در جلســات 
و تصمیم گیری های اتحادیه شرکت کند و 
به اطاعات و داده های آن دسترسی داشته 
باشد. ازســویی دیگر، تعرفه های گمرکی 
بســیاری از کااها  جدیدا حذف شــده و 
مبادات تجاری بین دو طرف نســبت به 
گذشــته تسهیل شده است. اما راه زیادی تا 
عضویت کامل ایران در این اتحادیه وجود 

دارد و موانع زیادی ازجمله تحریم های بین 
المللی، اختاف در اســتاندارد های تولید، 
بهداشــت و ایمنی و ماحظات سیاســی 
وجود دارد کــه در صورت حل این موانع 
می توان به بهره برداری کامل از فرصت های 

اقتصادی این اتحادیه امیدوار بود. 
فعالیــن اقتصــادی همچنان 

اندرخم گشایش خط اعتباری
مهرداد عباد، عضو هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران درباره تاثیر عضو ناظر 
شــدن ایران در اتحادیه اوراسیا، گفت: اگر 
شرایط کشــور به لحاظ بین المللی عادی 
باشد این چنین معاهدات اقتصادی می تواند 
بسیار کمک کننده در بهبود شرایط اقتصادی 
کشــور شود که قادر است امکان ارتباطات 
اقتصادی با کشــورهای دیگر را در زمینه 
صــادرات غیرنفتی افزایــش دهد.  وی با 
اشاره به اینکه ازم است دولت به فکر چاره 
اندیشی درباره حل مشکات بانکی با دیگر 
کشور ها نیز باشد تا بتوان از این معاهدات 
اقتصادی بهــره ازم را ببریم، افزود: دراین 
میان، شــاید دولت ها با یکدیگر همکاری 
اقتصادی داشته باشند، اما بخش خصوصی 
برای ورود به این بازار با نخستین مانعی که 
مواجه می شــوند گشایش خط اعتباری یا 
اعتبار اسناد داخلی است. فعالین اقتصادی 
و مشتری های صادراتی ایران نمی دانند که 

باید پول حاصل از واردات یا صادرات را به 
کجا واریز کنند.

صرافی های واســط، تحریم 
های بین المللی را دور می زنند

این فعال اقتصادی در خصوص روند 
دورزدن تحریم هــای بانکی به صرافی ها 
اشــاره کرد و اظهار داشت: برای دور زدن 
تحریم های بیــن المللی، فعاان اقتصادی 
مجبورند که پول حاصل از واردات را اغلب 
به صرافی های دبی و ترکیه واریز کرده و با 
واســطه پول را انتقال دهند که مشکات و 

زمان زیادی را می برد. 
 ایــن عضو هیات نماینــدگان اتاق 
بازرگانی تهران یکی از مشــکات اصلی 
فعاان اقتصادی را طوانی شدن زمان انجام 
معامات عنوان کرد و افزود: در سال های 
اخیر بســیاری از کشورهای عضو اتحادیه 
اوراســیا با ایران معامات خود را کاهش 
داده اند که مهم ترین دلیل آن طوانی شدن 
زمان معامات اســت به طوری که از زمان 
ثبت ســفارش تا واریز وجــه برای طرف 
هــای اقتصادی بین ۴ تا ۵ ماه زمان می برد. 
در ایــن فاصله زمانی، نرخ ها تغییر کرده و 
مشکات زیادی برای طرفین اقتصادی به 

وجود می آید. 
اتحادیــه اقتصادی اوراســیا 
چیست و چه نفعی برای ایران دارد؟

اتحادیه اقتصادی اوراســیا متشکل 
ازکشور های روسیه، ارمنستان، قزاقستان، 
قرقیزســتان و باروس بازار جذابی برای 
بسیاری از کشور های دنیاست چراکه ۱۴.۵ 
درصــد منابع نفتی دنیــا را در اختیار دارد. 
رتبه نخست تولید گاز با۳۰.۲ درصد سهم 
جهانی و رتبــه چهارم تولید انرژی برق را 
دارد. همچنیــن به دلیل دارا بودن ۸  درصد 
خــط آهن جهان یکی از کریدور های مهم 
ارتباطی محســوب می شود. این کشور ها 
پنجمین تولیدکننده بزرگ فواد هستند. به 
همین دلیل ارتباط با این اتحادیه بازارجذابی 
برای همه کشــور های عضــو دارد.  این 
درحالی اســت که به دلیل محدودیت های 
مختلــف ازجمله نوســانات نــرخ ارز، 
محدودیت های بانکــی، موانع گمرکی و 
اداری و ضعف زیرساخت های حمل ونقل 
سهم ایران از سبد کیک تجاری این اتحادیه 

بسیار کم بوده است. 
بررسی آمار های گمرک ایران نشان 
می دهد در ۹ ماهه نخســت امسال ۱۴۰۳، 
ســه  میلیــون و ۸۶۰  هزار تن کاا به ارزش 
یک  میلیــارد و ۵۰۰ میلیون دار به اعضای 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا صادر شده  است 
که نســبت به مدت مشابه سال  گذشته ۲۱  
درصــد از نظــر ارزش و ۲۲ درصد از نظر 
وزنی افزایش داشته  است.  عمده کاا های 

صادراتی ایران به اوراسیا شامل محصوات 
کشاورزی مانند خشکبار، میوه، سبزیجات، 
محصوات لبنی و صنایع غذایی مانند انواع 
کنســروها، آبمیــوه، رب گوجه فرنگی و 
همچنین صنایع فلزی مانند آهن آات، لوله 
و پروفیل. صنایع شیمیایی نیز مانند کود های 
شــیمیایی، مواد شــوینده ازپرتقاضاترین 
کاا هــای صادراتی به اوراســیا اســت. 
همچنین محصوات پتروشیمی مانند پلی 
اتیلن و پلی پروپلین نیز در فهرست کاا های 

صادراتی ایران دیده می شود. 
کدام کشور ها بیشترین خرید از 

ایران را داشته اند؟
آمار هــا نشــان می دهد روســیه با 
یک میلیون و ۹۶۰ هزار تن بیشــترین میزان 

هدف صادراتی کاا های ایرانی بوده است 
و ارمنســتان با یک میلیون و ۴۸۰ هزار تن، 
قزاقســتان بــا ۳۶۰ هزار تن، قرقیزســتان 
با ۴۴ هزار تــن و باروس بــا ۱۴ هزار تن 
ازدیگر خریداران کاا های ایرانی بوده اند. 
به نظر می رسد هرچند عضویت ناظر ایران 
در اتحادیه اوراســیا که منجــر به افزایش 
فرصت های ســرمایه گذاری در کشور می 
شود ،اما نوســانات نرخ ارزو سطح پایین 
رقابت پذیری محصــوات ایرانی در بازار 
جهانی، موانع و رویه های پیچیده گمرکی 
می تواند دست اندازهایی برسر راه رسیدن 
به بازار های اوراســیا ایجاد کند که برطرف 
کــردن این موانع می تواند بهبودی هرچند 

اندک در اقتصاد کشور به وجود آورد.

ســرویس خبر- دخالت دولــت در اقتصاد 
و قیمت گذاری دســتوری همواره به عنوان یکی از 
نقدهای جدی به سیاست گذاری اقتصادی دولت در 
بخش های مختلف مطرح بــوده که بازار ارز و نرخ 
ارز نیز از این قاعده مســتثنی نیست و همواره بحث 
سرکوب نرخ ارز، غیر شفاف بودن نحوه تعیین نرخ 
ارز مــورد توجه منتقدان بــوده و آثاری چون توزیع 
رانت و ضربه به تولیدات صادرات محور را از نتایج 
این سیاســت ها عنوان می کردند که در این راستا در 
جدیدترین سیاست ارزی بازار ارز تجاری راه اندازی 

شده تا نرخ ارز با پارامترهای اقتصادی تعیین شود.
سیاســت گذار ارزی در جدیدترین سیاست 
ارزی اقــدام به راه اندازی بــازار ارز تجاری کرده و 
این بازار از ۲۶ آذرماه وارد فاز عملیاتی شــده است 
و پس از طی کردن فرآیندی تقریبا دو ســاله با ایجاد 
زیرساخت های فنی و تکنیکی ازم برای مبادله ارز، 
شرایطی را فراهم کرد که در یک بازار توافقی خریدار 
و فروشــنده بر ســر کاای مورد نظر که همان »ارز« 
اســت، چانه زنی کنند، در یک نقطه به توافق برسند 
و معاملــه انجام دهند. در این بــازار از تاریخ ۲۶ آذر 
ماه با اجرایی شــدن کامل سامانه معامات بازار ارز 
تجــاری مرکز مبادله ارز و طای ایران به عنوان یک 
بازار شفاف، منسجم و سازمان یافته، تمام معامات 
توافقی بین واردکنندگان و صادرکنندگانی که پیش 

از ایــن تحت عنوان روش واگــذاری ارز حاصل از 
صادرات به غیر صورت می گرفت، در این بازار انجام 

خواهد می شود. 
قیمت ارزهای مورد معامله در این بازار بر اساس 
عرضه و تقاضا و مبتنی بر مدل جورسازی قیمت های 
پیشنهادی در عرضه و تقاضا کشف خواهد می شود 
و بدین ترتیب، تمامی خریداران و فروشــندگان به 
سهولت تعداد زیادی خریدار و فروشنده می یابند و 
خرید و فروش با روش کشــف قیمت منصفانه ارز 
انجام خواهد شــد. هدف اصلــی از راه اندازی بازار 
ارز تجاری تسهیل گری در عرضه و تقاضای عرض 
است که ماحصل این روند زمینه برای تشویق صادر 
کنندگان به صادرات بیشتر، افزایش عرضه ارز و رونق 
تولید و صادرات و در نهایت حفظ و توسعه اشتغال 
خواهــد بود. با راه اندازی بــازار ارز توافقی یکی از 
ابهامات بازار ارز ایران یعنی معیار نحوه تعیین نرخ ارز  
شفاف می شود. به عبارتی نرخ ارز براساس مکانیزم 
عرضه و تقاضا در سامانه معاماتی شفاف بین عرضه 
کنندگان و متقاضیان شکل می گیرد و طبیعتا در چنین 
بازاری نوســانات قیمت نیز بر اساس میزان عرضه و 
تقاضا خواهد بود. اما از آنجاکه نرخ ارز تاثیر مستقیمی 
بر قیمت کااهای مصرفی دارد و مستقیما با معیشت 
مردم مرتبط می شود سیاستگذار با نظارت و دخالت 
در نحوه عرضه و تقاضا و نه بر قیمت ارز بازار ارز را 

در یک کانال مشخص هدایت می کند. این وضعیت 
به سیاستگذار امکان می دهد که بدون دخالت مستقیم 
و نرخ گذاری با توجه به سیاست های کلی اقتصادی 
نسبت به مدیرتی بازار ارز با کمترین آثار سوء مبادرت 
کند.  قیمت گذاری دســتوری نرخ ارز باعث می شد 
که تقاضای کاذب برای دریافت منابع ارزان قیمت به 
وجود آید. این در حالی اســت که هدف سیاستگذار 
تامین نیازهای اساســی مردم با کمترین قیمت بوده 
است ولی در بلندمدت با دور شدن از هدف اصلی به 
محلی برای توزیع رانت تبدیل می شــد. از این رو از 
بین بردن رانت های ارزی ناشــی از چندنرخی بودن 
ارز و فعالیت این بازار مبتنی بر واقعیت ها و مکانیزم 
های واقعی اقتصاد اســت می تواند به این وضعیت 

پایان دهد.   
در این راســتا سیاســت گذار اقتصادی برای 
جلوگیــری از افزایش قیمت ها بــه ویژه کااهای 
اساسی و اثار این سیاست ارزی بر وضعیت معیشتی 
مردم ارز کااهای اساســی از طریق ارز ترجیحی را 
همچنان بدون تغییر ادامه خواهد داد و سیاست دولت 
در این زمینه بدون تغییر اجرا می شود.  تا پیش از این، 
به دلیل محدودیت های ناشــی از تحریم های بانکی 
و غیربانکی بر نظام اقتصادی کشــور، بازار به مفهوم 
اصلی آن در حوزه ارز وجود نداشــت و در سال های 
اخیر فروش ارز صادرکنندگان در ســامانه نیما و بر 

اســاس نرخ های اعامی بانک مرکزی انجام می شد 
اما این شــیوه منتقدان خود را هم در مجموعه بخش 

خصوصی و هم دولت و مجلس داشت.
همه این نقدها بانک مرکزی را بر آن داشت که 
نظام ارزی کشور را به سمتی هدایت کند که نرخ ها 
به صورت توافقی شکل بگیرد که حاصل آن تشکیل 
بازار ارز توافقی یا بازار ارز تجاری اســت. با توافقی 
شدن بازار ارز قرار نیست این بازار رها شود و خریدار 
و فروشنده بر سر هر نرخی که خواستند توافق کنند، 
بلکه نوســان ها در حد معمول و منطقی خواهد بود. 
حتی ممکن اســت بانک مرکزی به عنوان بزرگترین 
دارنده ارز که همان ارز حاصل از فروش نفت از سوی 
دولت اســت، گاهی در مقام خریدار در بازار حضور 
یابد و گاهی هم فروشنده باشد؛ چنانچه نظیر این رفتار 
را در ماه های گذشته در بازار حراج سکه شاهد بودیم.
البته ذکر این نکته که این ســاز و کار جدید به 
آسانی نیست، زیرا ارزها در کشورهای مختلف و به 
اشــکال مختلف اعم از دار، یورو، یوان و ... بوده و 
هزینه تبدیل ارزها و جابجایی آنها نیز متفاوت است؛ 
بنابراین بازار به نحوی طراحی شده که با در نظر گرفتن 
همــه این عوامل موثر در نرخگذاری، جورســازی 
)مچینگ( شــکل بگیرد و خریدار و فروشــنده به 
یکدیگر متصل شــوند. با این تعاریف باید گفت که 
بازار ارز تجاری نخســتین بازار ارز حواله در کشور 

خواهد بود که به روش حراج ارز مورد نیاز خریداران 
را تامین می کند؛ البته در گذشته بازار متشکل ارزی هم 
وجود داشت که فقط در حوزه اسکناس ارز فعالیت 
می کرد. مهمترین مزیت ایجاد بازار ارز تجاری را می 
توان در شفاف سازی بازار، حذف رانت ارزی و ایجاد 
بازار حراج به جای نرخ گذاری های دستوری عنوان 
کرد و دیگر برخی نمی توانند با کوتاژ فروشی و خالی 
فروشی معامله صوری شکل دهند؛ همان چیزی که 
در پرونده فساد چای دبش ظهور کرد. مزیت دوم این 
بازار این اســت که امکان تســویه ریالی و ارزی را از 
طریــق دو بانک و به صورت همزمان انجام می دهد 
و کاهش هزینه را به دنبال دارد. مزیت ســوم که باید 
با عمق بخشیدن به بازار به آن دست یافت، غلبه نرخ 
ها در بازار ارز تجاری بر بازار غیررســمی ارز است؛ 
چنانچه گفته شد بازار غیررسمی ساانه حداکثر سه 
میلیــارد دار عمق دارد و اغلب برای تامین ارز مورد 
نیاز کاای قاچاق یا خروج سرمایه مورد استفاده قرار 
می گیرد؛ در حالی که ارز تجاری و حواله ای حدود 
۶۵ میلیارد دار در سال گستردگی دارد. اگر بازار ارز 
تجاری به اهداف خود دست یابد، می توان گفت که 
پازل طراحی شده برای اصاح نظام ارزی کشور که 
از اسفند ۱۴۰۱ با راه اندازی مرکز مبادله ارز و طای 
ایران کلید خورده بود، پس از حدود دو سال به اهداف 

اصلی خود دست یافته است.

کدام کشور ها بیشترین خریدرا از ایران داشته اند؟

دست انداز های ایران برای رسیدن به بازار های اوراسیا

ســرویس خبر- طبق شــیوه نامه سازمان 
هواپیمایی کشوری هر هواپیمایی که بیش از ۹۰ روز 
بدون پرواز در فرودگاه پارک باشد باید ظرف دو ماه 

از زمان اباغ، از فرودگاه مربوطه خارج شــود که به 
گفته مدیرعامل شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره(، 
در حال حاضر ۱۹ هواپیمای اسقاطی متعلق به سه 
ایراین در این فرودگاه پارک اســت که باید هرچه 
سریع تر از این محل خارج شود؛ در غیر این صورت 

هزینه پارکینگ شان باا خواهد رفت.
آن طور که در شــیوه نامه سازمان هواپیمایی 
کشــوری تحت عنــوان" از رده خــارج کردن و 
بازیافت هواپیما" آمــده هر هواپیمایی که بیش از 
۹۰ روز پارک باشــد باید حداکثر ظرف ۶۰ روز از 
اباغ دستورالعمل از فرودگاه امام) ره( خارج شود 
و باتوجه به اینکه تعدادی هواپیمای بدون پرواز در 
فرودگاه امام خمینی )ره( پارک اســت که مشمول 

این قانون می شود چندی پیش رئیس هیات مدیره 
شــرکت شهر فرودگاهی امام خمینی)ره( با رئیس 
سازمان هواپیمایی کشوری نشستی مشترک برگزار 
کردند تا با کمک سازمان هواپیمایی کشوری هر چه 

زودتر این موضوع تعیین تکلیف شود.
در ایــن زمینه ســعید چلندری در تشــریح 
جزئیات این هواپیماها در پاسخ به این سوال که چه 
تعداد هواپیمای مشــمول بازیافت در فرودگاه امام 
)ره( پارک شــده است؟ گفت: ۱۹ هواپیمای از رده 
خارج متعلق به ســه شرکت هواپیمایی در فرودگاه 

امام)ره( بیش از یک سال است که پارک هستند.
وی افزود: براساس دستورالعمل های سازمان 
هواپیمایی کشوری، هر هواپیمایی که بیش از یکسال 

زمین گیر باشد و برنامه ای هم برای عملیاتی کردن آن 
نداشته باشند، مشمول بازیافت می شود.

مدیرعامــل شــرکت شــهر فرودگاهــی 
امام)ره( تصریح کرد: ســازمان هواپیمایی کشوری 
دستورالعمل ۴۹۰۸ تحت عنوان شیوه نامه ی از رده 
خارج کردن و بازیافت هواپیما را در اردیبهشت سال 
جاری اباغ کرده است که در تبصره یک آن نوشته 
شده "هر هواپیماهایی که بیش از ۹۰ روز پارک باشد 
باید حداکثر ظرف ۶۰ روز بعد از اباغ دستورالعمل، 
از فرودگاه امام )ره( خارج شود". اکنون تصمیم قاطع 
شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( نیز این است که 
این هواپیماهای اسقاطی هرچه سریع تر از این محل 
خارج شوند. وی در پاسخ به اینکه آیا این هواپیماها 

امکان بازگشت به شبکه را دارند یا خیر؟ گفت: اکثر 
قطعات این هواپیماها باز شده و قابلیت بازگشت به 
شبکه پروازی را ندارند. ضمن اینکه بیش از یکسال 
است که زمین گیر هستند. چلندری در ادامه گفت: 
بارها به شرکت های هواپیمایی نامه نگاری کرده ایم 
ولی هنوز پاســخی دریافت نکرده ایم و مکاتباتی با 
سازمان هواپیمایی کشوری برای تعیین تکلیف این 
هواپیماها نیز داشــته ایم که در صورت عدم اقدام 
شرکت های هواپیمایی، هزینه پارکینگ باا خواهد 
رفت. مدیرعامل شهر فرودگاهی امام)ره( در پایان 
مجددا تاکید کرد: ایــن هواپیماهای خارج از رده، 
ظاهر بدی برای فرودگاه ایجاد کرده اســت و باید 

هرچه سریع تر از شهر فرودگاهی خارج شوند.

مدیر عامل شهر فرودگاهی امام)ره( اعام کرد:

اخطار به ایراین ها برای خروج 19 هواپیمای اسقاطی از فرودگاه امام)ره(

تعیین نرخ ارز با پارامترهای اقتصادی
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گزیده

ســرویس خبر- با پیگیری های ویژه 
»رضا مســرور« دبیر شورایعالی مناطق آزاد  

و طی اباغیه دبیــر هیئت دولت، دبیرخانه 
شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 

مرجع هماهنگی دســتگاه های اجرایی در 
مناطق آزاد  کشور شد. طی اباغیه دبیر هیئت 
دولت ، دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی مرجع هماهنگی دستگاه های 
اجرایی در مناطق آزاد شد. در این اباغیه آمده 
است: طبق بند »الف« ماده )۶۵( قانون احکام 
دایمی برنامه های توســعه کشــور مصوب 
۱۳۹۵، مدیران ســازمان های مناطق آزاد به 
نمایندگــی از طرف دولــت، بااترین مقام 
منطقه محســوب می شوند و کلیه وظایف، 
اختیارات و مســئولیت های دســتگاه های 
اجرائی دولتی مستقر در این مناطق به استثنای 
نهادهای دفاعی و امنیتی به عهده آن ها است.

در ادامه نامه آمده است همچنین به موجب 
تصویب نامه شماره ۱۶۰۶۵۱/ت۵۹۹۵۹ هــ 

مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۰۲ با اصاحات بعدی آن، 
ایجاد هماهنگی، هدایت، سیاســت گذاری 
و نظارت بر ســازمان های مناطــق آزاد، در 
صاحیت شورای عالی مناطق آزاد تجاری 
– صنعتــی و ویژه اقتصادی می باشــد و بر 
این اســاس، مقررات گذاری های پراکنده از 
سوی مراجع گوناگون در زمینه این مناطق، 
موجب ســردرگمی فعــاان اقتصادی در 
مناطق یاد شــده خواهد بود. ضروری است 
قبل از هرگونه مقرره تأثیرگذار بر مناطق آزاد، 
هماهنگی های ازم با دبیرخانه شورای عالی  
مناطق آزاد به عمل آید. مصوبه فوق را سید 
کامل تقوی نــژاد دبیر هیئت دولت به کلیه  
وزارت خانه ها و اعضاء هیئت دولت اباغ 

کرده است.

دبیرخانه مناطق آزاد مرجع هماهنگی دستگاه های اجرایی در مناطق آزاد شد؛

توفیقی بزرگ برای مناطق آزاد

ســرویس خبــر- در نشســت 
دبیرخانــه  مشــترک  همکاری هــای 
شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
با ســازمان متخصصین و مدیران ایران که 
با حضور مسئوان دو مجموعه همراه بود، 
تفاهم نامه همکاری امضاء شد.ک دبیرخانه 
شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با 
سازمان متخصصین و مدیران ایران که بادو 
مجموعه همــراه بود، تفاهم نامه همکاری 

امضاء شد.
به گــزارش خبرنگار مناطــق آزاد؛ 
»رضــا مســرور« و »ایمان مصــدری« در 
نشســت همکاری های مشترک دبیرخانه 
شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
با ســازمان متخصصین و مدیــران ایران، 
تفاهم نامه همکاری هــای فی مابین امضا 

کردند.
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد هدف 
این تفاهم نامه را استفاده از ظرفیت های سایر 
ســازمان ها جهت پیشبرد برنامه های حائز 

اهمیت مناطق برشمرد و گفت: بهبود فضای 
کسب و کار در مناطق و حذف گام های زائد 
یکی از اولویت های ما در دبیرخانه است که 
در این بخش توانمندسازی IT باید نقش 
اساســی ایفا کنند.وی پیاده ســازی هوش 
مصنوعی را نیازمند یک اکوسیستم دانست 
و افــزود: برای اجــرای هوش مصنوعی 
مجموعه عواملی چون فرهنگ، شــرایط 

و زیرســاخت ها باید وجود داشته باشد که 
برخی از مناطق آزاد قابلیت و ظرفیت ازم 
را دارند و دبیرخانه در راســتای تفاهم نامه 
آمادگی ایجاد بسترهای آن را دارد. مسرور 
بــا تأکید بر اینکه تفاهم نامه ها نباید در حد 
یک نشست و ظواهر موضوع باقی بماند و 
مسئوان هر دومجموعه باید با جدیت برای 
عملیاتی کردن این تفاهم نامه اقدام نمایند، 

گفت: دبیرخانه آمادگی تبدیل شدن ایده  به 
ایده های تجاری را دارد. 

در ابتــدای ایــن نشســت »ایمان 
مصدری« ضمن تشــکر از دکتر مســرور 
بابت توجه به سازمان های ملی و غیر دولتی 
گزارشی از تأســیس و معرفی و عملکرد 
بخش های مختلف سازمان متخصصین و 

مدیران ایران ارائه داد.
گفتنی اســت در تفاهم نامه مشترک 
فی مابین دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد 
و ویــژه اقتصادی با ســازمان متخصصین 
و مدیران ایران ۴ موضوع، تشــکیل واحد 
مشــاوره کسب و کار جهت ارائه خدمات 
مشــاوره به سرمایه گذاران و تشکیل بوت 
کمپ های سرمایه گذاری و سرمایه پذیری؛ 
تشــکیل کارخانجات نوآوری در مناطق؛ 
تشــکیل اتاق هــای تخصصــی هوش 
مصنوعی؛ و مطالعات میدانی، مقاوم سازی 
و بهسازی مناطق آزاد کشور در قالب معاینه 

فنی ساختمان آمده است.

امضاء تفاهم نامه همکاری دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی با سازمان متخصصین و مدیران ایران

ســرویس خبر -  رئیس کل سازمان 
توســعه تجارت ایران و دبیر شورا ی عالی 
توســعه صادرات غیر نفتی کشــور بابیان 
اینکه سازمان توســعه تجارت با همکاری 
دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصــادی در حال تدوین ســند راهبردی 
توســعه صادرات مناطق آزاد است ، افزود 
برای اینکه مناطق آزاد به جایگاه اصلی خود 
برگردند با همــکاری و همراهی دبیرخانه 
شورای عالی مناطق آزاد و ویژه در تاشیم ، 

این مناطق را به هاب های صادراتی تبدیل کنیم که بخشــی از صادرات کشور 
از طریق آن مناطق صورت پذیرد.رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران و 
دبیر شــورا ی عالی دراتی تبدیل کنیم که بخشی از صادرات کشور از طریق آن 

مناطق صورت پذیرد.
وی افزود :  در جلســه اخیر شــورای عالی صادرات که بعد از  حدود ۴ 
سال وقفه به ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار شد ، موضوع و ضرورت 
تدوین این سند تصویب  و مقرر شد  اعضای شورای عالی صادرات هم اینکار را  
مورد حمایت قرار دهند و سایر دستگاههای اجرایی ذی ربط نیز همراهی کنند تا 
بتوانیم نقش مناطق آزاد را در توسعه صادرات کشور پررنگ و شکوفاتر کنیم.
شــایان ذکر است موضوع توجه ویژه به توسعه صادرات در مناطق آزاد 
با دســتور دبیر شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه در دولت جدید در دستور کار 
سازمانهای مناطق آزاد قرار گرفته و کارگروههای صادرات و لجستیک با هدف 
پیگیری موضوعات مرتبط ، رفع موانع پیش رو ، بررسی و  تدوین پروژه های 
شاخص ، تنظیم معیارهای ارزیابی عملکرد سازمانها در حوزه صادرات و زیر 
ســاخت های لجســتیکی مورد نیاز ؛ در دبیرخانه شورای عالی مناطق تشکیل 
گردید و مقرر اســت در دنباله کار ، این کارگروهها در ســطح مناطق آزاد با 
حضور دستگاههای اجرایی منطقه ای و استانی و تشکل های بخش خصوصی 
نیز تشــکیل و به طور مستمر اهداف صادراتی پیگیری گردد. همچنین اخیرا با 
دستور رضا مسرور دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه کلیه سازمانهای مناطق 
آزاد مکلف شدند گزارش عملکرد واردات و صادرات ماهیانه خود را در پایگاه 
اینترنتی ســازمان منتشر نمایند و یکی از معیارهای ارزیابی عملکرد سازمانها، 

نقش انان در افرایش صادرات عنوان گردیده است.
قطعا همکاری وزارتخانه ها و دستگاههای عضو شورای عالی صادرات 
کشور با ریاست معاون اول رئیس جمهور می تواند نوید بخش فصل جدیدی 

از نقش آفرینی مناطق آزاد کشور در حوزه صادرات کشور محسوب گردد.

سرویس خبر - تاکید  رضا مسرور، دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصــادی در خصوص ارائه آمار عملکرد صادرات و واردات ســازمان های 
مناطــق آزاد، ســازمان های مناطق آزاد کیش و ارونــد، آمار نه ماهه صادرات 
محصوات تولیدی منطقه به خارج از کشور و واردات کاا به محدوده منطقه 
را در سامانه شفافیت سازمان منتشر کردند.زمان های مناطق آزاد، سازمان های 
مناطق آزاد کیش و اروند، آمار نه ماهه صادرات محصوات تولیدی به خارج 
از کشــور و واردات کاا به محدوده منطقه را در ســامانه شــفافیت سازمان 

منتشر کردند.
به گزارش خبرنگار مناطق آزاد؛ همچنین سازمان های مناطق آزاد انزلی، 
ارس، ماکو، چابهار و قشــم در قالب گزارش عملکرد نه ماهه شــاخص های 
آماری واردات و صادرات و ســایر شــاخص های کلیدی عملکرد خود را در 

وبسایت خبری منطقه منتشر نمودند. 
ازم به ذکر اســت، این الزام در راســتای اجرای قانون شــفافیت قوای 
ســه گانه و تصویب نامه هیات وزیران با موضوع »راهکارهای عملیاتی برنامه 
راهبردی ارتقای ســامت نظام اداری« و به منظور ساماندهی و ارتقاء نظارت 
بر مبادات تجاری، شفاف ســازی جریــان اطاعات، افزایش هماهنگی بین 
ســازمان های مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با دبیرخانه شــورای عالی صورت 
گرفته اســت. ضمنا مقرر اســت این گزارشــات به صورت ماهیانه و سالیانه 
در قالب چارچوب و ســاختار یکســان و هماهنگ منتشر و به عنوان یکی از 

معیارهای ارزیابی عملکرد سازمان های مناطق آزاد در نظر گرفته شود.

 رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران اعام کرد:
تدوین سند راهبردی توسعه صادرات مناطق آزاد

پیرو تاکید  دبیر شورایعالی مناطق آزاد صورت گرفت:
ارائه گزارش آمار صادرات و واردات در وبسایت 

رسمی تمامی سازمان های مناطق آزاد کشور

سرویس خبر- تفاهم نامه همکاری 
مشــترک بین دبیرخانه شورای عالی مناطق 
آزاد تجــاری ـ صنعتــی و ویژه اقتصادی و 
سازمان فناوری اطاعات و ارتباطات ایران 
با هدف توســعه و اســتقرار پنجره واحد 
خدمات الکترونیک در مناطق آزاد کشــور 
امضا شد.دف توسعه و استقرار پنجره واحد 
خدمات الکترونیک در مناطق آزاد کشــور 

امضا شد.
به گــزارش خبرنگار مناطق آزاد؛ این 
تفاهم نامه همکاری بین »رضا مسرور« دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی و 
ویژه اقتصادی و »محمد محسن صدر« رئیس 
سازمان فناوری اطاعات ایران و با حضور 
مدیران و معاونین دبیرخانه شــورای های و 

سازمان فناوری اطاعات به امضا رسید. رضا 
مسرور، دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی در این نشست بر هوشمند سازی 
مناطق آزاد کشور تاکید کرد و گفت: هدف 
ما در دبیرخانه شورای عالی بر این است که 
مناطق آزاد کشور را به مناطق نسل هفتم که 
همان اقتصاد دیجیتال تبدیل کنیم.  مسرور، 
موضوع هوشمندسازی مناطق آزاد را حائز 
اهمیت دانســت و افزود: هوشمندســازی 
در بخش هــای مختلف بنادر، لجســتیک، 
گردشــگری و ... قابل اجراســت. روسای 
مناطق آزاد با موضوع پنجره واحد خدمات 
الکترونیک آشــنا هســتند و عاقمندند با 
همکاری وزارت ارتباطات و سازمان فناوری 
اطاعات پروژه های تاثیرگذار در این مناطق 

اجرا کنند. وی گفت: مناطق آزاد کشور این 
ظرفیــت را دارد کــه در تصمیم گیری های 
دولــت در خصــوص ناترازی هایی مثل 
ناترازی انرژی و یا بنزین و امثالهم به عنوان 
پایلوت عمل کند تا پس از شناسایی معایب 

و مزایا به کل کشور تعمیم داده شود.
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصــادی افزود: امیــدوارم با همکاری دو 
ســازمان اتفاقات خوبی در بخش فناوری 
و هوشمندســازی اطاعات در مناطق آزاد 
کشور شاهد باشــیم. محمد محسن صدر، 
رئیس ســازمان فناوری اطاعــات ایران 
نیز در این نشســت گفت: وقتی از توســعه 
صحبت می شــود، یادآور مناطق آزاد است. 
در این مناطق تصمیم گیری در حوزه توسعه 
راحت تر انجام می شــود. صدر افزود: مسیر 
توسعه از شــاهراه فناوری می گذرد و قابل 
مقابله نیســت. توســعه می بایست برپایه 
فنــاوری اطاعات و زیرســاخت های نرم 

افزاری و ارائه خدمات صورت گیرد.
وی با بیان اینکه مناطق آزاد می توانند در 
طرح های پیشران دولت به صورت پایلوت 
در نظر گرفته شــوند گفت: ما از مناطق آزاد 
می توانیم به عنوان شــهر یا جزیره هوشمند 
بهره برداری کنیم و در قالب اپلیکیشن هاب 
مالی متمرکز با محل درآمد مشــخص برای 
این مناطق ایجاد کنیم.  رئیس سازمان فناوری 

اطاعات ایران با تاکید بر اینکه برای توسعه 
اقتصادی کشــور راهی بجز حکمرانی داده 
نیست افزود: اگر داده ها را تقویت نکنیم نمی 
توانیم ایده جدیدی در حوزه فناوری تعریف 
کنیم. صدر با بیان اینکه در مناطق آزاد به دنبال 
یکپارچه سازی خدمات هستیم گفت: در نظر 
داریم در مناطق آزاد یک سوپراپلیکیشــن با 
مدیریت مناطق ایجاد کنیم که دبیرخانه بتواند 
عملکرد مناطق را در لحظه رصد کند. وی بر 
ایجاد زون صادرات خدمات فنی در مناطق 
آزاد کشــور نیز تاکید کرد و افزود: با ایجاد 
زون صادرات می توانیم یک منطقه را پایلوت 
کنیم و به سایر مناطق تعمیم دهیم. با این شیوه 
زمینه ای برای اشتغال جوانان فراهم می شود 
که بدون خروج از کشور در بحث پروژه های 

خارجی مشارکت و مدیریت داشته باشند.
گفتنــی اســت، این تفاهــم نامه در 
۱۰ ماده تنظیم شــده اســت که می توان به 
موضوعاتی همچون فراهم ســازی زمینه 
میزبانی )Hosting( در ابر دولت کشــور 
و ایجاد زیرساخت های ارتباطی با همکاری 
زیرمجموعه های وزارت فناوری اطاعات 
و ارتباطات در مناطق آزاد کشور اشاره کرد.

این تفاهم نامه همکاری روز چهارشنبه 
)۱۲دی ماه( در محل دبیرخانه شــورایعالی 
مناطــق آزاد و ویــژه اقتصــادی به امضای 

طرفین رسید.

امضای تفاهم نامه همکاری بین دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد
 و سازمان فناوری اطاعات ایران



کیش4

گزیده

از سوی رئیس اداره ثبت شرکت ها و مالکیت های صنعتی و 
معنوی منطقه آزاد کیش مطرح  شد؛

»freezones « سامانه ای در جهت سهولت 
فرایندهای ثبتی

در جلسه شورای معاونین و مدیران منطقه آزاد کیش مطرح شد
 تأکید مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش بر 

ضرورت بررسی زیرساخت های بندر چارک برای 
ارائه خدمات با کیفیت به گردشگران دریایی 

سرویس خبر-"freezones "عنوان 
سامانه ای اســت که ازین پس متقاضیان می 
توانند فرایند ثبت شرکت ها و انجام تشریفات 
ثبتی در خصوص صورتجلسات و تصمیمات 

شرکت ها را از طریق آن به انجام برسانند.  
به گزارش خبرنگار مناطق آزاد، سیاست 
گذاری هدفمند و هوشمند دبیرخانه شورای 
عالی مناطق آزاد و تاکید مدیرعامل ســازمان 
منطقه آزاد کیش مبنی بر ایجاد زیرساخت های 
اجرایی به منظور تســهیل و تسریع در فرایند 
ثبت شرکت ها و به روزرسانی و بهینه سازی ارائه خدمات کیفی به کیشوندان و ارباب 
رجوع باعث ایجاد سامانه ای شد که از طریق آن سهولت فرایندهای ثبتی دو چندان 
  sso.freezones.ir شود. بر این اساس تمامی خدمات تشریفات ثبتی در سامانه

برای متقاضیان قابل دریافت خواهد بود.
رضا والی پور؛ رئیس اداره ثبت شرکت ها و مالکیت های صنعتی و معنوی 
منطقه آزاد کیش در این خصوص گفت: انجام فرایند های ثبتی زمان بر همواره جزء 
مطالبات افکار عمومی بود که خوشــبختانه  این مهم باعنایت به سیاســت گذاری 
هدفمند و هوشــمند دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد و تاکید مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد کیش مبنی بر ایجاد زیرساخت های اجرایی به منظور تسهیل و تسریع در 
فرایند ثبت شرکت ها و به روزرسانی و بهینه سازی ارائه خدمات کیفی به کیشوندان 

و ارباب رجوع به سر انجام رسید.
رئیس اداره ثبت شرکت ها و مالکیت های صنعتی و معنوی منطقه آزاد کیش 
افزود : اداره ثبت شــرکت ها و مالکیت هاي صنعتي و معنوي ســازمان منطقه آزاد 
کیش عاوه بر اجرای این طرح، به جهت حذف دیوان سااری اداری و صرفه جویی 
در وقت و تسریع در تشریفات ثبتی و با بررسی دقیق به منظور ایجاد سازکارهای 
اجرایی با هدف جذب سرمایه گذاران در نظر دارد تا در آینده نزدیک در خصوص 
ثبت ویژند )برند( و نشان واره )لوگو( و اختراع شرکت ها در مناطق آزاد اقدام نماید.
گفتنی اســت جزیره کیش به دلیل ماهیت خود، طی سالیان دراز مورد توجه 
سرمایه گذاران کثیری قرار گرفته است. سرمایه گذاری و ثبت شرکت در کیش بدلیل 
شــرایط خاص خود و قوانین حاکم بر گمرک و مالیات از تنوع زیادی برخوردار 
است. منطقه آزاد کیش می تواند از نظر صنعتی در زمینه صادرات مجدد و ترانزیت 
کاا و همچنین تامین نیازهای مواد اولیه واحدهای تولیدی و صنعتی داخلی کشور 
و قطعات و تجهیزات و غیره فعالیت کرده و تسهیات ازم را برای انتقال تکنولوژی 
و دانش فنی به کشور فراهم سازد.از جمله اهدافی که در این مناطق دنبال می شود 
عبارتند از:انجام امور زیر بنایی،عمران و آبادانی،رشــد و توسعه اقتصادی،سرمایه 
گذاری و افزایش درآمد عمومی،ایجاد اشــتغال ســالم و مولد، تنظیم بازار کار و 
کاا،حضور فعال در بازارهای جهانی و منطقه ای، تولید و صادرات کااهای صنعتی 
و تبدیلی، ارایه خدمات عمومی. با توجه به اهداف فوق، با ثبت شرکت یا سرمایه 
گذاری در منطقه آزاد کیش، مزایا و تسهیات ی ویژه ای برای سرمایه گذاران فراهم 
می آید و اداره ثبت شرکت ها و مالکیت های صنعتی و معنوی منطقه آزاد کیش در 
تاش است تا با ایجاد راهکارهایی بیشترین سهولت و دسترسی را برای فرایندهای 

ثبتی در منطقه آزاد کیش فراهم آورد.

سرویس خبر -مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در پنجمین جلسه شورای 
معاونین و مدیران این سازمان، بر استفاده از راهکارهای علمی و عملی برای بهبود 
تجربه گردشگران نوروزی تأکید کرد و خواستار میزبانی شایسته تر از مسافران شد.

به گزارش خبرنگار مناطق آزاد، محمد کبیری در این جلسه تسهیل سفرهای 
دریایــی و ارائه خدمات ایمن و مطلــوب را یکی از محورهای اصلی برنامه ریزی 
نوروزی برشمرد. وی  افزود: اطاع رسانی دقیق و جامع از وضعیت آب وهوایی و 
نحوه حرکت شناورها می تواند از بروز مشکاتی مثل تجمع و معطلی گردشگران 

در بنادر چارک و آفتاب جلوگیری کند. این موضوع نیازمند توجه جدی است.
وی همچنین بر ضرورت بررسی زیرساخت های بنادر چارک و آفتاب تأکید 
کرد و گفت: با برنامه ریزی مدون و هدفمند می توان خدمات دریایی را به سطحی 
رساند که نه تنها پاسخگوی نیاز گردشگران باشد، بلکه تجربه ای مثبت و به یادماندنی 
برای آن ها رقم بزند. در ادامه این جلسه، موضوعات دیگری از جمله اصاح و تسهیل 
فرآیندهای اداری، نحوه صدور مجوزهای سازمان و شرکت های تابعه، و زمان بندی 
رســیدگی به درخواست ها مورد بررسی قرار گرفت. کبیری از معاون اقتصادی و 
ســرمایه گذاری خواســت فرآیند صدور گواهی های مربوط به جوامع صنفی را با 
دقت بررسی کند و با دعوت از نمایندگان این جوامع به کمیسیون تسهیل فرآیندها، 
خدمات ارائه شده و نحوه اجرای آن ها را شفاف سازی نماید. او بر اهمیت مشورت با 
ذی نفعان و اطاع رسانی گسترده تأکید کرد و گفت: مشارکت عمومی کلید موفقیت 

در ارائه خدمات بهتر است.

سرویس خبر-رحمان سادات نجفي 
در دیدار اعضاي هیئت مدیره این جامعه با 
فرمانده جدید انتظامي ویژه و پایگاه دریاباني 
کیش ، ضمن تبریــک و آرزوی موفقیت 
برای ایشــان با ارائه گزارشــي از جایگاه و 
نقش ویژه جامعه بازاریان و بازرگانان کیش 
بعنــوان بزرگترین تشــکل صنفي جزیره 
گفت: اصناف کیش همــواره و در تمامي 
عرصه هاي مختلف در راستاي مسئولیت 
اجتماعي و شرایط سخت ، همراه دولت و 
حاکمیت حرکت کرده اند ، بنابراین تقویت 
اصناف و فعالین اقتصادي منجر به تقویت 

اقتصادکیش و منطقه خواهد شد. 
به گــزارش خبرنگار مناطــق آزاد، 
مدیرعامــل جامعه بازاریــان و بازرگانان 
کیش با یادآوري آغاز فعالیت این مؤسسه از 
ابتداي دهه ۸۰ و نیز تحت پوشش قراردادن 
بیش از ۱۰۰ صنف در این مجموعه بزرگ، 
این تشــکل را بعنوان الگویي موفق و مثال 
زدني در تمام مناطق آزاد کشور برشمرد که 
در حال حاضر سایر مناطق آزاد از این نمونه 

در حال الگوبرداري هستند. 
وی همچنین به ســابقه تعامل بسیار 
خوب مجموعه انتظامــي کیش با فعالین 
اقتصادي اشــاره کرد و افزود: این تعامل و 
همکاري سبب شده تا جزیره کیش بعنوان 
جغرافیایــي متفاوت در ســرزمین اصلي 

مطرح و مورد توجه قرار گیرد. 
فرمانده جدید انتظامي ویژه کیش نیز 
با یادآوري نقش بازاریان در شــکل گیري 
و ســیر مراحل پیروزي انقاب اسامي و 
نیز حضور در ۸ ســال دفاع مقدس، فعالین 
اقتصادي و بازاریان را بعنوان پشــتوانه اي 
بســیار عظیم و رکني اساســي براي نظام 

جمهوري ایران برشمرد . 
سرهنگ نبي اه قاسمي همچنین به 
تفاوت ها و حساســیت ها در جزیره کیش 
نسب به ســایر مناطق هم اشاره اي کرد و 
گفــت : فرهنگ تعامــل در جزیره کیش 
بسیار چشمگیر و قابل توجه است و یکي 
از مهمترین وظایف همکاران بنده افزایش 

این تعامل با اصناف جزیره مي باشد.

وي رویکــرد ارتقــاء رفاقــت ها و 
صمیمیــت هاي پلیس بــا مجموعه بازار 
را مــورد تاکید قــرار داد و افزود: جداي از 
وظایــف ذاتي پلیس در حفظ و ارتقاء نظم 
و امنیــت جامعه، پلیــس هاي تخصصي 
مي بایســت ارتباط صمیمانه اي با فعالین 

اقتصادي جزیره کیش برقرار کنند. 
جلســات دوره اي پلیس با اصناف و 
نیز پیگیري بازخــورد آن از دیگر مباحثي 

بود که در این نشســت مورد تأکید فرمانده 
جدید انتظامي ویژه و پایگاه دریاباني کیش 
قرار گرفت. در پایــان این دیدار ، با اعطاء 
لوح سپاس از سوي سرتیپ پاسدار قاسم 
رضایي، جانشــین فرماندهي کل انتظامي 
جمهــوري اســامي ایــران، از خدمات 
ارزشــمند رحمان ســادات نجفي ، نایب 
رئیس هیئت مدیــره و مدیرعامل جامعه 

بازاریان و بازرگانان کیش تجلیل شد.

ســرویس خبر- مدیرعامل سازمان 
منطقــه آزاد کیش در نشســتی با رئیس کل 
سازمان امور مالیاتی کشور با تأکید بر اهمیت 
بازگشــت درآمدهای مالیاتــی به جزیره، 
در خصوص رفع موانع مالیاتی و توســعه 
زیرساخت های اقتصادی این منطقه صحبت 

کرد.

به گزارش خبرنگار مناطق آزاد، محمد 
کبیری در این جلســه با اشــاره به اهمیت 
اجــرای قانون مناطق آزاد گفت: روح حاکم 
بر توســعه مناطق آزاد باید بر اساس قانون 
چگونگی اداره این مناطق اجرایی شــود.”  
وی در این نشســت  به دغدغه های مالیاتی 
فعاان اقتصادی منطقه اشاره کرد و از تشکیل 

کارگروهی مشترک خبر داد که طی یک ماه، 
راهکارهای عملیاتی در حوزه های مالیات بر 
ارزش افزوده، مالیات بر عملکرد و مالیات بر 

حقوق را تدوین خواهد کرد.
کبیری تأکید کرد که بازگشت بخشی 
از درآمدهــای مالیات بــر ارزش افزوده به 
مناطــق آزاد، به ویژه جزیره کیش، ضرورتی 
انکارناپذیر است.  وی  افزود: “این منابع باید 
صرف توسعه زیرساخت های پایدار شوند. 
کیش ساانه میزبان حدود سه میلیون گردشگر 
اســت و نیاز به تقویت زیرســاخت هایی 
همچون آب، برق و انرژی دارد.” مدیرعامل 
سازمان منطقه آزاد کیش همچنین به اصاح 
ماده ۱۰ قانون مالیات بر ارزش افزوده اشاره 
کرد و گفت: “یکی از شــروط این ماده برای 
کیش محقق شده است. شرط دوم درباره تراز 
تجاری مثبت قابل دســتیابی است و شرط 
سوم که به تفسیر قانونگذار مربوط می شود، 
در کارگروه مشــترک بررسی خواهد شد.” 
وی  خاطرنشــان کرد که صادرات خدمات 

در حوزه گردشــگری و صنایع نفت، گاز و 
پتروشیمی نیز باید در محاسبات تراز تجاری 

کیش لحاظ شود.
کبیری تعامل مثبت سازمان منطقه آزاد 
کیش با سازمان امور مالیاتی را گامی مهم در 
تسهیل مسائل مالیاتی دانست و از برنامه ریزی 
برای بازگرداندن عوارض مالیات بر ارزش 
افزوده و تســهیل امور مالیاتی خبر داد.  وی  
همچنین به زودی مکاتباتی با وزیر اقتصاد در 

این زمینه انجام خواهد داد.
ایــن نشســت که با حضــور فعاان 
اقتصــادی و اصناف جزیره برگزار شــد، 
فرصتی بــود تا مشــکات و دغدغه های 
مالیاتی آنان به تفصیل مطرح شــود. کبیری 
در پایــان تأکید کرد: “کیــش باید به عنوان 
یکــی از مناطــق آزاد پیشــرو، در اجرای 
سیاست های توســعه ای نقش کلیدی ایفا 
کنــد و ما تمــام تاش خود را بــرای رفع 
 موانــع و تحقق این هدف بــه کار خواهیم 

گرفت.”

سرویس خبر - نشست اعضای مجمع 
سازندگان با حضور دکتر محمود سریع القلم 
در باب اصــول و ارزش های بنگاه داری در 

پیوند با جامعه  برگزار گردید.
به گزارش خبرنگار مناطق آزاد، دکتر 
سریع القلم در این نشست  گفت :  برای فهم 
و شناخت هربنگاهی باید دید موضوع یک 
آن بنگاه یا تشکیات اقتصادی چیست؟به 
عبارتی اولویت ۶۰ درصدی آن تشکیات را 
چه موضوعی شــکل داده است.  وی افزود: 
رفتار هر بنگاهــی با افکار در گردش درون 
آن بنگاه بســتگی دارد. به گفته سریع القلم ،  
موفقیت هر برساخته اجتماعی- اقتصادی به 
فهم و متون مشترکی است که  تصمیم گیران 
و تصمیم سازان آن مجموعه خوانده  اند.  وی 
افزود: اگر کشوری مثل فناند و بلژیک با دو 
ســاعت گفتگو ده تصمیم مهم می گیرند به 
دلیل این است که  اینها متون مشترک خوانده  
اند.  بنابراین اگر تشکیات بخش خصوصی 
متون مشــترک نخوانده باشند به تفاهم در 

اهــداف و روش های دســتیابی به اهداف 
نخواهند رســید. ســریع القلم افزود:  سود 
اصل مقدســی ست که  موجب همگرایی و 
یا چســپندگی اعضای یک گروه ،  بنگاه و یا 
جامعه می شود. هیچ اصلی مهمتر و مقدس 
تر از وفاداری نیست.  مسئولیت از وفاداری 
برمــی خیزد. بدون وفــاداری نمی توان به 

توسعه  ملی رسید
وفــاداری از فرد و بنگاه شــروع و به 
جامعه و در نهایت کشــور پیوند می خورد.  
وی ادامــه داد: هیچ کشــوری بدون بخش 
خصوصــی قدرتمند به رشــد و توســعه  
اقتصادی دست پیدا نمی کند.  اصول توسعه  
در همة کشورها یکی ست.  امروز قدرت یک 
کشور نه در دولت آن که در جامعه آن کشور 
است مثل بانک  ها و بنگاهها.  وی  افزود:  در 
حال حاضر سرمایه چهار بانک خصوصی در 
آمریکا از بودجه  دولت امریکا بیشتر است یا 
در کشــوری مثل چین ۸۱ درصد از سرمایه 
آن متعلق به بنگاهها و شرکتهای غیردولتی 

ست. به همین دلیل است که اتاق بازرگانی 
آمریکا بــه عنوان بزرگتریــن و موثرترین 
ســاختار بخش خصوصی دنیــا با بودجه 
سالیانه ۲۰۰ میلیون داری بیشترین تاثیر را 
در رشد اقتصادی و حمایت از اقتصاد آزاد در 
آمریکا ایفا ء می نماید.  نهادی که ۷۸ درصد 
از حمایت حقوقی بخش خصوصی مربوط 

را انجام می دهد . دکتر محمود ســریع القلم 
در پایان این نشست گفت: برای پیشرفت و 
توسعه باید از فرد،  رفتار فردی و ابهت فردی 
عبور کرد و به جمع،  سازمان و توانایی های 
فردی رسید و به جای وفاداری به فرد باید به 
قواعد و مقررات سازمانی وفادار ماند تا مسیر 

توسعه  هموارتر شود.

در دیدار اعضاي هیئت مدیره جامعه بازاریان و بازرگانان کیش با فرمانده جدید انتظامي ویژه کیش مطرح شد:

تقویت تعامل و همکاري متقابل فعالین اقتصادي و نیروي انتظامی

دکتر محمود سریع القلم استاد و نظریه پرداز روابط بین الملل و توسعه در نشست مجمع سازندگان کیش :

هیچ کشوری بدون بخش خصوصی به توسعه  اقتصادی دست پیدا نمی کند  

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در نشست با رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور :

بازگشت بخشی از درآمدهای مالیات بر ارزش افزوده به 
جزیره کیش، ضرورتی انکارناپذیر است
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گزیده

ســرویس خبــر- وزیــر میراث  
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: 
از ۵۵۰ هتل در حال ســاخت در کشــور، 
۵۰ هتل در جزیــره مراحل اجرایی خود 

را طی می کند.
به گــزارش خبرنــگار مناطق آزاد، 
سیدرضا صالحی امیری  در جریان بازدید 
خود از  جزیره کیش  بر حمایت از سرمایه 

گذاران حوزه گردشگری تاکید کرد.
وی با اشاره به لزوم حمایت، تقویت 
و موانع توســعه جزیره کیش و شناسایی 
مشکات ســرمایه گذاران این منطقه در 
این ســفر و پیگیری جهت رفع آن گفت: 
جزیره کیــش جایگاه ویژه ای در صنعت 
گردشــگری کشور دارد و افتخار و اعتبار 

گردشگری ایران زمین است.
وی اظهار داشــت : در سفر به کیش 
و جزیــره هندورابی، ظرفیت های این دو 

منطقه در حوزه گردشگری بررسی شد و 
گزارش های خوبی نیز از سوی مدیرعامل 
سازمان منطقه آزاد کیش و مسئوان محلی 
ارائه شد. وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی، کیش را یکی از سه مقصد 

اصلی ســفر در کشور عنوان کرد و گفت: 
کیش از ظرفیت های بی نظیری برخوردار 
است و خوشبختانه شاهد رشد گردشگری 

در این جزیره هستیم.
صالحــی امیــری از رفــع موانــع 

بــرای ســاخت هتل هــای ترکیبی خبر 
داد و خاطرنشــان کرد: ســاخت هتل با 
کاربری هــای تجــاری و اقامتی، کمک 
شایانی به اقتصاد هتلداری کشور می کند. 
در حال حاضر مجوز برای واردات تمامی 
کااها و مصالح مورد نیاز ســاخت هتل ها 
با موافقت بانک مرکزی و صندوق توسعه 

ملی فراهم شده است.
وی با اشــاره به ۲۷۰۰ طرح عمرانی 
در حال ســاخت گردشگری در کشور به 
ارزش ۵۷۰ هزار میلیارد تومان و پیشرفت 
فیزیکی ۷۰ درصدی نیمی از این طرح ها 
گفت : برای رســیدن به چشم انداز برنامه 
هفتم توسعه کشور باید ساانه ۱۰۰ هتل را 
رونمایی کنیم و برای تحقق این مهم، باید 
بتوانیم با کاهش فرایند های اداری و تامین 
تســهیات مالی و ایجاد زیر ساخت ها از 

سرمایه گذاران حمایت کنیم.

صالحی امیری در جریان بازدید از جزیره کیش : 

جزیره کیش جزء 3 مقصد برتر گردشگری کشور است 

سرویس خبر- مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد کیش خواســتار تفویض کلیه 
اختیارات اجرایی در حوزه گردشگری، 
میراث فرهنگی و صنایع دســتی به این 
ســازمان شــد تا مسیر توســعه و رونق 

اقتصادی جزیره شتاب بیشتری بگیرد.
به گزارش خبرنــگار مناطق آزاد، 
محمــد کبیــری در مکاتبه ای بــا وزیر 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی تأکید کرد که تســریع در توسعه 
زیرساخت ها، بهبود فضای کسب وکار و 
افزایش رونق اقتصادی در منطقه، نیازمند 
تفویــض اختیارات اجرایی این حوزه به 

سازمان منطقه آزاد کیش است.
دکتــر کبیری همچنیــن حمایت 
وزارت میراث فرهنگی و گردشــگری 

از سیاســت ها و اقدامات سازمان منطقه 
آزاد کیــش را ازمه دســتیابی به اهداف 
توسعه ای جزیره برشمرد و تصریح کرد 
کــه همکاری نزدیک میــان این دو نهاد 

می تواند گردشــگری کیش را به جایگاه 
ویژه ای در سطح ملی و بین المللی برساند.
براســاس بنــد »الف« مــاده ۶۵ 
احکام دائمی برنامه های توسعه، مدیران 

ســازمان های مناطق آزاد به نمایندگی از 
طرف دولت، بااتریــن مقام اجرایی در 
این مناطق محسوب می شوند و وظایف 
و اختیارات دســتگاه های اجرایی دولتی 
به جز نهادهــای دفاعی و امنیتی به آن ها 

واگذار شده است.
در همیــن راســتا، وزیــر میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
در ســفر اخیر خود به کیــش، با فعاان 
گردشــگری دیدار کرد و محمد کبیری 
را به عضویت شــورای راهبردی وزارت 
گردشــگری منصوب نمــود. همچنین 
بازدیــد از پنج پــروژه تفریحی و اقامتی 
جزیره از دیگر برنامه های این ســفر بود 
کــه بر اهمیت تقویت زیرســاخت های 

گردشگری جزیره تأکید داشت.

تاش سازمان منطقه آزاد کیش بر ای اخذ کامل اختیارات 
وزارت گردشگری، میراث فرهنگی و صنایع دستی

سرویس خبر - با حکم مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش مهرنگ مختاری به 
عنوان سرپرست مدیریت نظارت بر خدمات و مراکز گردشگری کیش منصوب شد.

به گزارش خبرنگار مناطق آزاد، محمد کبیری در حکمی مهرنگ مختاری را به 
عنوان سرپرست مدیریت نظارت بر خدمات و مراکز گردشگری کیش منصوب کرد.

بر اســاس این گزارش، در حکم مهرنگ مختاری بر اســتفاده از ظرفیت ها و 
پتانسیل های گردشگری سازمان در راه خدمت به کیشوندان تاکید شده است.

بر اســاس اعام روابط عمومی و امور بین الملل ســازمان منطقه آزاد کیش ، 
مهرنگ مختاری دارای مدرک دکتری تخصصی مدیریت بازرگانی - بازاریابی بوده و 
مسئولیت  هایی از جمله سرپرست مدیربت بازاریابی و تبلیغات گردشگری سازمان 
منطقه آزاد کیش، کارشناس هنرهای سنتی و صنایع، مسئول دبیرخانه ستاد جشنواره 
های معاونت گردشگری و معاونت حفاظت فیزیکی و فنی اداره کل حراست سازمان 
منطقه آزاد کیش، راه اندازی و مسئولیت کارگاه صنایع دستی و هنرهای سنتی جزیره 
کیش در کمپ کارکنان ســازمان، مسئولیت برگزاری اولین رالی تور جزیره کیش و 

مسئولیت دبیرخانه ستاد تسهیات سفرهای نوروزی کیش را در کارنامه خود دارد.
انتصاب سرپرست مدیریت بازاریابی و 

تبلیغات گردشگری کیش
با حکم مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش سعید یکه دهقان به عنوان سرپرست 

مدیریت بازاریابی و تبلیغات گردشگری منصوب شد. 
 محمد کبیری در حکمی ســعید یکه دهقان را به عنوان سرپرســت مدیریت 
بازاریابی و تبلیغات گردشگری این سازمان منصوب کرد. بر اساس این گزارش، در 
حکم ســعید یکه دهقان بر استفاده از ظرفیت ها و پتانسیل های گردشگری سازمان 
در راه خدمت به کیشوندان تاکید شده است. بر اساس اعام روابط عمومی سازمان 
منطقه آزاد کیش  سعید یکه دهقان دارای مدرک کارشناسی ارشد MBA بازاریابی 
بوده و پیش از این مسوولیت هایی از جمله رییس اداره روابط عمومی سازمان منطقه 
آزاد کیش، مدیر روابط عمومی شرکت سرمایه گذاری و توسعه کیش، مدیر فرهنگی 
و آموزشــی سازمان منطقه آزاد کیش، مدیر بازاریابی و تبلیغات گردشگری سازمان 
منطقه آزاد کیش و سرپرســت اداره ارتباطات مردمی، بومیان و امور ایثارگران را در 

کارنامه خود دارد.

ســرویس خبر - ســید محمد هادی 
سبحانیان از تشکیل کارگروهی برای پیگیری 
موضوعات مالیاتی مناطق آزاد با هدف کمک 
به توسعه سرمایه گذاری و افزایش منابع پایدار 
این مناطق در جمع فعاان اقتصادی کیش خبر 
داد. در نشستی که با حضور مدیرعامل سازمان 
منطقــه آزاد کیش، معــاون وزیر و رییس کل 
سازمان امور مالیاتی کشور و فعاان اقتصادی 
و اصناف جزیره کیش برگزار شد سید محمد 
هادی سبحانیان گفت: اگر قرار است تحولی 

در نظام مالیاتی مناطق آزاد روی دهد باید با همراهی فعالین اقتصادی باشد زیرا بر 
این باور هستیم که ما شرکای راهبردی فعالین اقتصادی هستیم و آنان نیز شرکای 
راهبردی ما هستند و نیاز است که در این مسیر تحولی، مفاهمه ای بین نظام مالیاتی 

و فعالین اقتصادی مناطق آزاد اتفاق بیافتد.
وی افزود: در سازمان امور مالیاتی به عنوان مجری قوانین مالیاتی ممکن است 
برای اجرای قوانین در اجرا با چالش هایی مواجه باشیم فعالین اقتصادی در جزیره 
سواات و ابهاماتی نسبت به قوانین دارند و امروز دراین نشست این مسائل به ویژه 
چالش هایی که در حوزه اجرای قوانین ارزش افزوده داشتند به همراه سوااتی در 
دیگر حوزه ها مطرح و مقرر شد در کارگروهی با حضور سازمان امورمالیاتی، سازمان 
های مناطق آزاد و ســایر دســتگاه های مرتبط که به موجب قانون صاحب نظر در 
اعمال شروط معافیت مالیاتی مناطق آزاد هستند در بازه زمانی یک ماهه، موضوعات 
پیگیری شود که بتوانیم مسائل ، ابهامات و چالش هایی که در اجرای قوانین مالیاتی 

در این مناطق وجود دارند را تعیین تکلیف کنیم . 
ســبحانیان در خصوص حذف مالیات مناطق آزاد از سال آینده گفت: قانون 
ارزش افزوده یا قانون مالیات های مستقیم، قوانین مادر در حوزه مالیاتی هستند و به 
موجب قوانین باادستی، قوانین مادر در قوانین بودجه سنواتی قابل اصاح نیست 
اگر ازم باشــد قوانین در حوزه مناطق آزاد اصاح شود باید در حوزه قوانین مادر، 
لوایح اصاحی ارائه شــود کما اینکه دولت یک ایه اصاحی را درحوزه اصاح 
مالیات های مســتقیم به مجلس ارائه کرده است . ما معتقد هستیم که اگر در حوزه 
ارزش افزوده شمولیتی وجود دارد و مالیات بر ارزش افزوده از مناطق اخذ می شود 
این مالیات باید به صورت کامل به این حوزه برگردد و اگر این موضوع اجرا شود 
کمک بسیار بزرگی در حوزه منابع پایدار به مناطق آزاد خواهد شد که می تواند در 
توسعه زیرساخت های این مناطق کمک کند و باعث افزایش ارائه خدمات عمومی 

به ساکنان و مسافران جزیره کیش شود.

دو انتصاب در معاونت گردشگری سازمان منطقه آزاد کیش؛
انتصاب سرپرست مدیریت نظارت بر خدمات 

مراکز گردشگری کیش

محمد هادی سبحانیان رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور در 
نشست با فعاان اقتصادی و اصناف جزیره کیش:

مالیات بر ارزش افزوده مناطق آزاد باید 
به صورت کامل به این مناطق برگردد

سرویس خبر-در اقدامی نوین و در 
راستای تقویت روابط دیرینه و عمیق فرهنگی 
و گردشــگری میان ایران و تاجیکســتان، 
گروهی از خبرنگاران و باگرهای برجسته 
و فعــال در حوزه گردشــگری از کشــور 

تاجیکستان به جزیره کیش سفر کرده اند.
به گــزارش خبرنگار مناطق آزاد، این 
سفر که در پی انعقاد تفاهم نامه برقراری پرواز 

مستقیم بین دوشنبه و کیش با حضور سفیر 
تاجیکستان و محمد کبیری مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد کیش، صورت گرفته است، گامی 
مهم در جهت معرفی جاذبه های گردشگری 
بی نظیر جزیره کیش به مردم تاجیکستان و 
تقویت همکاری های رســانه ای دو کشور 
به شــمار می رود. بر اســاس این گزارش، 
خبرنگاران تاجیکســتانی بــا هدف تهیه 

گزارش های جذاب و دیدنی از جاذبه های 
گردشگری این جزیره ۵ دی وارد کیش شده 
اند و قصد دارند تا از هتل های لوکس، مراکز 
تفریحات دریایی و سایر اماکن گردشگری 
کیش بازدید کنند. همچنیــن، خبرنگاران 
تاجیکســتانی ضمــن ابراز خرســندی از 
نزدیکی فرهنگی و تاریخی دو ملت ایران و 
تاجیکستان و وجود زبان مشترک، بر اهمیت 
همکاری هایی در توســعه روابط دوجانبه 
تاکید کرده اند. در همین راســتا، خبرنگاران 
تاجیکســتانی برقراری پرواز مستقیم بین 
دوشنبه و کیش را گامی مهم و موثر در تقویت 
روابط گردشگری دو کشور عنوان کرده و از 
مردم ایران و به ویژه کیشوندان برای معرفی 
جاذبه های گردشــگری متنوع تاجیکستان 
از جمله شــهرهای تاریخی و فرهنگی این 
کشور، دعوت به عمل آورده اند. همچنین، 
خبرنــگاران تاجیکســتانی بــر برگزاری 
رویدادهای متنوع گردشــگری و فرهنگی 
در هر دو کشــور تاکید کــرده و این رویداد 

را آغازگر فصــل جدیدی از همکاری های 
مشترک در این زمینه می دانند.

بر همین اســاس، متیــن محی الدین 
یکــی از مجریان و خبرنــگاران با تجربه و 
مطرح تلویزیون تاجیکســتان و از اعضای 
ایــن گروه گفت: از ســفر به کیش بســیار 
خرســندیم و با جاذبه های گردشگری این 
جزیره زیبا آشــنا شــده ایم، ما قصد داریم 
تصاویر و گزارش هایمان را در رســانه های 
تاجیکستان منتشــر کنیم تا مردم کشورمان 
را به ســفر به ایــران و به ویژه کیش ترغیب 
کنیم. علی حســنلو سرپرســت معاونت 
گردشگری سازمان منطقه آزاد کیش نیز در 
این خصوص اظهار داشت: به دنبال گسترش 
روابط گردشــگری با کشورهای همسایه و 
به ویژه تاجیکستان هستیم و برقراری پرواز 
مستقیم بین دوشنبه و کیش گامی مهم در این 
راستا بوده و امیدواریم با همکاری مشترک، 
شاهد توسعه روزافزون گردشگری بین دو 

کشور باشیم.

سرویس خبر- سرپرست معاونت گردشگری سازمان منطقه آزاد کیش گفت: به منظور 
حفظ اصالت بنای مســجد ماشــه و جلوگیری از تخریب آن، عملیات مرمت و دفع رطوبت 
یکی از قدیمی ترین بناهای مذهبی این جزیره آغاز شد. به گزارش خبرنگار مناطق آزاد، علی 
حسنلو با اشاره به آسیب دیدگی این بنای قدیمی بر اثر شرایط اقلیمی و رطوبت اظهار داشت: 
این طرح عمرانی با همکاری حوزه میراث فرهنگی معاونت گردشــگری سازمان منطقه آزاد 
کیش، معاونت عمرانی و زیربنایی این ســازمان و شــرکت عمران، آب و خدمات شهری به 

مرحله اجرا درآمده است.

وی تاکید کرد: پس از اتمام کامل عملیات مرمت و دفع رطوبت، این مسجد تاریخی قرار 
است به موزه ای تعاملی با عنوان موزه جهان اسام و نگهداری نسخه های خطی و قرآن های 
قدیمی تبدیل شود تا عاوه بر حفظ ارزش های فرهنگی آن، زمینه ای برای توسعه گردشگری 
فرهنگی در جزیره کیش فراهم شود. این مسجد با معماری سنتی و بومی، یکی از نمادهای 
هویت تاریخی کیش اســت که قدمتی بیش از ۱۲۰ ســال دارد و در تاریخ ۲۷ دی ۱۳۷۷ به 
شماره ۲۱۹۴ در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده است و از جایگاه ارزشمندی در تاریخ 

و فرهنگ جزیره برخوردار است.

آغاز فصل جدیدی از همکاری های فرهنگی و گردشگری جزیره کیش و تاجیکستان

سرپرست معاونت گردشگری سازمان منطقه آزاد کیش خبر داد:

 مرمت مسجد ماشه کیش و تبدیل آن به موزه 

دوشنبه 17 دی 1403 -  5 رجب 1446 - 6 ژانویه 2025 - شماره 690



6

گزیده
کاظمیان روند ساخت شهرک صنعتی 50 هکتاری را تشریح کرد؛
لبخند منطقه آزاد انزلی به دانش بنیان ها و فناوران

رئیس نظام مهندسی معدن ایران:
استفاده از ظرفیت فنی اعضای نظام مهندسی 

معدن در احیای معادن راکد گیان

سرویس خبر - علی عبدالعلی زاده، 
نماینده رئیس جمهور در هماهنگی اجرای 
سیاســت های کلی توســعه دریــا محور 
از مجتمــع بندری کاســپین و بخش های 
مختلف این بندر منطقــه آزاد انزلی دیدار 

کرد.
در ایــن برنامه مصطفی طاعتی مقدم 
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل ســازمان 
منطقــه آزاد انزلی گزارشــی از عملکرد و 
برنامه هــای مجتمع بندری کاســپین ارائه 

نمودند.
دکتر علی عبدالعلی زاده با تصریح بر 
اهمیت فعال سازی کریدور شمال جنوب، 
تحلیلــی از زیرســاخت های حمل ونقلی 
کشــورمان کرده و اظهار داشت: این مسیر 
ترانزیتی از بنادر جنوبی به سمت بنادر انزلی، 
کاسپین و امیرآباد، را در بر می گیرد، دارای 
زیرساخت های مناســب و درحال توسعه 

ریلی، جاده ای و بندری است.
وی هدف از ســفر خود را ارزیابی از 
آخرین وضعیت بنادر شــمالی کشورمان 
جهــت ارائه به رئیس جمهــور عنوان کرد 
و گفت: بندر آســتارا به دلیل رســوب باا 
امکان خدمات بندری وجود نداشــته و در 
حال ایروبی جهت فعالیت است، اما بندر 
انزلی با ظرفیت تخلیه و بارگیری ده میلیون 
تن در ســال و بندر کاســپین نیز با ظرفیت 
نهایی پانزده میلیون تن که هم اکنون در فاز 
نخست یک میلیون تن در حال بهره برداری 

می باشد.
عبدالعلی زاده با اشاره به میزان تخلیه و 
بارگیری بندر امیرآباد، ظرفیت بنادر شمالی 
ایرانی را بیســت میلیون تن اعام نمود: با 
فعال سازی کریدور شمال جنوب فرصت 
مناسبی برای توسعه مناسبات با کشورهای 
حاشیه دریای کاسپین به ویژه روسیه فراهم 

می شود.
وی ایــن موضوع را اقــدام مبارکی 
ارزیابی کرد که بر اســاس آن برای اولین بار 
کریدور شــمال جنوب در مــدار فعالیت 
قــرار می گیــرد و افزود: بــا ارائه خدمات 
حمل ونقلی در این مسیر، برخی مشکات 
و ناهماهنگی مشــخص و رفع خواهد شد 
تا فرصت جدید حمل نقل ترکیبی در بستر 

جغرافیایی ایران برای دنیا مهیا شود.
نماینــده رئیس جمهور در هماهنگی 
اجرای سیاست های کلی توسعه دریا محور 
با اشاره به اتصال بندر شهید بهشتی چابهار 
به خطوط ریلی تا پایان سال آتی که ظرفیت 
حمل ونقلــی و ترانزیتی کشــور تقویت 
خواهد شــد، گفت: در این مدت فرصت 
مناسبی جهت افزایش ظرفیت بندر کاسپین 
تا ده میلیون تن وجود دارد که باید در دستور 

کار قرار گیرد.
وی هدف گــذاری ترانزیــت چهل 
میلیون تن کاا به مقصد روســیه از طریق 
ایران خبر داد و اظهار داشــت: اجرای این 
برنامه، کار بزرگی برای کشــور محسوب 
می شــود؛ چراکه زمینه افزایش درآمدهای 
از  بهره بــرداری  و  اشــتغال زایی  ارزی، 
ظرفیت هــای جغرافیایــی کشــورمان را 
فراهم می کند. عبدالعلــی زاده در توضیح 
این امر گفت: در واقع در ســال اول اجرای 
سیاست های توسعه دریا محور گام بلندی 

برداشته خواهد شد.
نماینــده رئیس جمهور در هماهنگی 
اجرای سیاست های کلی توسعه دریا محور، 
از تکیه کامل دولت بر توان بخش خصوصی 
در مسیر اجرای سیاست های مزبور خبر داد 
و افــزود: این امر در بنادر آســتارا، انزلی و 

کاسپین در حال اجرا می باشد.
به دنبال فعال کــردن کریدور 

شمال جنوب هستیم
نماینــده ویــژه رئیــس جمهور در 
هماهنگی اجرای سیاست های کلی توسعه 
دریامحور با بیان اینکه به دنبال فعال کردن 
کریدور شــمال جنوب هســتیم، گفت: از 

بندرعباس تا بنادر انزلی، کاسپین و امیرآباد 
خزر خط راه آهن آماده اســت ضمن اینکه 

بنادر ظرفیت خوبی دارند.
علی عبدالعلی زاده در حاشیه حضور 
خــود در بندرانزلــی و پــس از بازدید از 
زیرساخت های اداره کل بنادر و دریانوردی 
استان گیان همچنین بندر کاسپین در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: به دنبال فعال کردن 
کریدور شمال جنوب هستیم و خوشبختانه 
از بندرعبــاس تا بنادر انزلی، کاســپین و 
امیرآباد خزر خط راه آهن آماده است ضمن 

اینکه بنادر ظرفیت خوبی دارند.
 وی با اشاره به بازدید دیشب خود از 
بندر آستارا و نیاز این بندر به ایروبی گفت: 
۹ ماه اســت که بندر آستارا به دلیل رسوبی 
که آنجا هست کشتی نمی پذیرد که با توجه 
به استقرار ایروب به زودی شاهد پذیرش 

کشتی در بندر آستارا خواهیم بود.
نماینــده ویــژه رئیــس جمهور در 
هماهنگی اجرای سیاست های کلی توسعه 
دریامحور با بیان اینکه بندرانزلی هم اکنون 
آمادگی پذیرش ۱۰ میلیون تن بار در ســال 
دارد، تصریح کرد: برای بندر کاســپین هم 
ظرفیت ۱۵ میلیون تن در ســال پیش بینی 

شده است.
وی با اشــاره به احداث حوضچه  در 
بندر کاسپین که اان نزدیک به یک میلیون 
تن می تواند بار قبول کند، افزود: با افزودن 
بندر امیرآباد به این ظرفیت شــاید بتوانیم 
برای سال ۲۰۲۵ به طرف روسی اعام کنیم 
کــه می توانیم در خزر نزدیک به ۲۰ میلیون 
تن بار آنها را تحویل بگیریم و در بندرعباس 

برای مقصد بعدی روی کشتی بگذاریم.

عبدالعلــی زاده با بیان اینکه این اتفاق 
برای کشور ما بسیار کار مبارکی خواهد بود 
و برای اولین بار کریدور شــمال به جنوب 
فعال می شود، تاکید کرد: با این اقدام عماً 
بهره برداری از کریدور شمال جنوب آغاز 
می شــود و اگر نقاط ضعفی در طول مسیر 
ایــن حمل و نقل ترکیبی اعــم از راه آهن، 
بنادر، در تخلیه، انتقال و ... داشته باشیم باید 
برطــرف کنیم ضمن اینکــه برای دنیا یک 
فرصت جدیدی در جغرافیای ایران ایجاد 
می شود که بتوانند بارهایشان را از این مسیر 

منتقل کنند.
وی با اشــاره به اینکه پایان سال آینده 
بندر شهید بهشتی چابهار به شبکه راه آهنی 
کشور متصل می شود، تصریح کرد: در این 
مدت فرصت داریم که ظرفیت بندر کاسپین 

را حداقل تا ۱۰ میلیون تن افزایش دهیم.
نماینــده ویــژه رئیــس جمهور در 
هماهنگی اجرای سیاست های کلی توسعه 
دریامحــور افزود: این یک کار بزرگ برای 
کشــور ما بوده و عاوه بــر درآمد خوب 
ترانزیت، باعث می شود مشاغل خوبی در 
این مسیر شکل بگیرند و آغاز بهره برداری از 
جغرافیا و استراتژی جغرافیایی کشور باشد.

عبدالعلی زاده با بیان اینکه سیاســت 
توسعه دریا محور قدم بلندی است که برای 
سال اول این سیاست برمی داریم و امیدوارم 
بتوانیم در این راه موفق باشیم، تصریح کرد: 
سیاستمان در توســعه دریا محور تکیه بر 

بخش خصوصی است.
وی بــا تاکیــد بر اینکه سیاســت ما 
تکیه کامل بر بخــش خصوصی دارد و در 
دولت های گذشته هم این سیاست تعقیب 
شــده، تاکید کرد: اان در بندرانزلی شاهد 
سرمایه گذاری چشمگیر بخش خصوصی 
هســتیم و ظرفیــت تخلیــه و نگهداری 
بندرانزلــی اان بیشــتر بــه برکت بخش 
خصوصــی تحقق پیدا می کنــد و قطعاً در 
بندر کاســپین و بندر امیرآباد هم شاهد این 
خواهیم بود که بخش خصوصی فعالیتش 
بیشــتر خواهد شد ضمن اینکه بندر آستارا 

هم کاً خصوصی است.
گفتنی است در بازدید امروز علی اکبر 
صفایــی، معاون وزیر راه و شهرســازی و 
مدیرعامل ســازمان بنــادر و دریانوردی 

حضور داشت.

نماینده رئیس جمهور:

ظرفیت حمل ونقل مجتمع بندری کاسپین تا پایان سال آتی 
می تواند به ده میلیون تن افزایش یابد

ســرویس خبر- واقعیت این است که 
اقتصاد ایران با شــدیدترین حالت ممکن در 
معرض تهدید قــرار گرفته و تنها چاره ای که 
برای عبور از این بحران متصور است، تکیه بر 
توان داخل و قطع کامل وابســتگی است. برای 
دستیابی به این شرایط ، ازم است هر آنچه نیاز 
داریم، در داخل تولید کنیم. برای تولید مشکل 
زیادی نداریم زیــرا ۷ درصد ذخایر جهان در 
ایران قرار دارد و هر گوشــه کشور، مواد اولیه 
ازم برای تولید وجود دارد، اما آنچه برای تبدیل 
این مواد اولیه به محصول نهایی نیاز است، نیروی انسانی کارآمد و متخصصی است 
که بتواند ماشین آات خط تولید را بسازد و محصول نهایی را تولید کند. از آنجا که 
استعدادهای درخشانی در کشورمان وجود دارد، این مهم در صورتی محقق می شود 
که بتوانیم نیروی انسانی را بکار بگیریم که البته اعتماد زیادی در این زمینه صورت 
نمی گیرد. رهبر انقاب برای پایان دادن به کم لطفی به نیروهای انسانی داخلی، سال 
۱۴۰۱ را تولید بر پایه دانش بنیان نامگذاری کردند. در آن سال توجهات چشمگیری 
نسبت به شرکتهای دانش بنیان صورت گرفت اما پس از مدتی، این مهم کمرنگ و 
بی فروغ شد. اما برخی بخشها نسبت به دانش بنیان داخل همچنان محبت دارند و از 
آنجا که در گذشته دانش بنیان ها بخوبی توانسته بودند نیازهای کشور را تامین کنند، 
همچنان به نیروهای توانمند دانش بنیان داخلی اعتماد می کنند. منطقه آزاد انزلی با 
ساخت شهرک صنعتی متمرکز بر دانش بنیان و فناور بدنبال نهادینه و ماندگار کردن 
دانش بنیان هاست که خوشبختانه در این زمینه برنامه ریزی اصولی و چشمگیری به 
عمل آورده است.در این رابطه سخنگوی منطقه آزاد انزلی با اعام اینکه یک شهرک 
صنعتی در منطقه ای ۵۰ هکتاری در حال ساخت است گفت: این شهرک صنعتی با 
تمرکز بر شرکت های دانش بنیان و فناور در حال احداث است که زیرساخت های آن 
تا پایان سال تکمیل می شود.اگر بخواهیم به برنامه ریزی منطقه آزاد انزلی اعتماد داشته 
باشیم، باید به گذشته این منطقه توجه کنیم. مهدی کاظمیان با تشریح عملکرد مدیریت 
این منطقه در دو دهه گذشته گفت: تمرکز اصلی ما بر تکمیل زیرساخت های منطقه 
آزاد انزلی بوده و پس از ۲۰ سال، این منطقه از نظر زیرساخت های کلیدی و کاربردی 
به سطح مطلوبی رسیده است. سخنگوی منطقه آزاد انزلی با اعام اینکه مولفه های 
ما شامل زیرساخت هایی است که برای توسعه اقتصاد دریا محور ضروری هستند 
گفت: این زیرساخت ها شامل بندر، راه آهن، پس کرانه های مهم مانند انبارها، سوله ها، 
جاده، آزادراه و فرودگاه است که خوشبختانه، این منطقه که به عنوان یک منطقه طایی 
در کشور شناخته می شود، هم اکنون تمام این زیرساخت ها و الزامات را دارد.وی با 
اشاره به اینکه مساحت منطقه آزاد انزلی در گذشته ۲ هزار و ۲۵۰ هکتار بود و اکنون 
با قانون توسعه منطقه آزاد به بیش از ۸۶۰۰ هکتار افزایش  یافته گفت: بخشی از این 
جغرافیا شامل مناطق ساحلی و گردشگری و بخش استراتژیک آن پهنه های صنعتی 
و اقتصادی اســت که به منطقه افزوده شده اند.کاظمیان از الحاق سه شهرک صنعتی 
خمیران، ضیابر و شهر سپیدرود به طرح توسعه منطقه آزاد انزلی خبر داد و گفت: پهنه 
فرودگاه سردار جنگل رشت نیز به عنوان یک ظرفیت مهم در حمل ونقل ترکیبی به 
منطقه آزاد تعریف شده که امیدواریم با ادامه این روند، بتوانیم اعمال حاکمیت کرده و 
سرمایه گذاران متناسب با این پهنه های صنعتی و اقتصادی را جذب کنیم.سخنگوی 
منطقه آزاد انزلی با بیان اینکه ایران در سال های اخیر در معاهده های بین المللی مانند 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا، ســازمان همکاری شانگهای و بریکس حضوری فعال 
داشته گفت: این مشــارکت ها فرصت های زیادی برای گفت وگوهای اقتصادی با 
شرکای بین المللی فراهم کرده که می تواند به پیمان های اقتصادی منجر شود.وی از 
ارزآوری این پیمانها برای کشور خبر داد و گفت: تعرفه های ترجیحی در این پیمان ها 
تعریف شــده و شرایط عمومی مورد پذیرش همه اعضا است که این یک ظرفیت 
بزرگ را فراهم می کند. تصمیم گرفته ایم یک شهرک صنعتی با تمرکز بر شرکت های 
دانش بنیان و فناور ایجاد کنیم که زیرســاخت های این پهنه صنعتی در حال تکمیل 

است و امیدواریم تا پایان سال بتوانیم آن را واگذار کنیم.

سرویس خبر- رئیس نظام مهندسی معدن ایران، بر لزوم بهره برداری از توان 
فنی و تخصصی نظام مهندســی معدن برای فعال سازی معادن و احیای پروژه های 
زیست محیطی مانند تااب انزلی تأکید کرد و گفت: مسئوان فنی این نظام می توانند 
در پروژه های عمرانی بزرگ استان نقش مؤثری ایفا کنند. رضا بستامی، در دیدار با 
هادی حق شناس، استاندار گیان، بر اهمیت استفاده از ظرفیت فنی نظام مهندسی 
معدن برای بهره برداری از پتانســیل های معدنی گیان تأکید کرد.وی با اشــاره به 
عضویت ۱۲۰۰ نفر از دانش آموختگان رشــته های معدن در این نظام در اســتان، 
تصریــح کرد: این افراد می توانند در پروژه های عمرانی و معدنی به ویژه در احیای 
معادن غیرفعال و پروژه هایی همچون ایروبی تااب انزلی به کار گرفته شوند.هادی 
حق شناس نیز اظهار داشت: نظارت تخصصی نظام مهندسی معدن در این پروژه های 
زیست محیطی حائز اهمیت است. دکتر تیمور پورحیدری، نیز نظام مهندسی معدن را 
به عنوان یک بازوی نظارتی برای کنترل و بررسی دقیق عملکرد معادن استان معرفی 
کرد و اظهار داشت: تاش برای احیای معادن راکد ضروری است.  استان گیان با 
۳۹ معدن فعال و بیش از ۵۰ معدن غیرفعال نیازمند همکاری های فنی با نظام مهندسی 

معدن برای فعال سازی و بهبود عملکرد این معادن است.

سرویس خبر- استاندار گیان، بر 
ضرورت احیای تااب بین المللی انزلی 
و توجــه به بانــک ژن ماهیان تأکید کرد 
و گفت: مشــکات ناشــی از آلودگی و 
عدم ایروبی این تااب مهم ترین عامل 

کاهش ذخایر ماهی است.
هادی حق شــناس، به همراه علی 
عبدالعلی زاده، نماینــده رئیس جمهور 
در هماهنگی اجرای سیاســت های کلی 
توسعه دریامحور، در مرکز ملی بازسازی 
و حفاظت از ذخایر ژنتیکی تاس ماهیان و 
سوف دریای خزر با مدیران و کارشناسان 

این مرکز دیدار و گفتگو کردند.
هادی حق شناس با اشاره به بحران 
ایجاد شــده در تــااب بین المللی انزلی 
اظهار داشــت: در گذشته ۷۰ گونه ماهی 
در این تااب وجود داشت، اما اکنون این 
تعداد به ۱۳ گونه کاهش یافته است و اگر 
برای احیــای این تااب اقدامی صورت 

نگیرد، این تعداد نیز به تدریج کاهش پیدا 
می کند. نماینده عالی دولت در گیان بر 
لزوم توجه ویژه به ایجاد بانک ژن ماهیان 
در مرکــز تحقیقات ذخیره ماهیان تأکید 
کــرد و افزود: برخــی از گونه ها، مانند 
میگوی شیرین، در معرض نابودی هستند 

و باید بانک ژن آنان را در این مرکز ذخیره 
کرده و آن را توسعه دهیم.

استاندار گیان با بیان اینکه تااب 
بین المللــی انزلی یکی از مهم ترین منابع 
ذخیره ماهی دریای خزر است، ادامه داد: 
شــیات به عنوان صاحب اصلی تااب 

انزلی باید برای حفظ و احیای ذخایر این 
منطقه اقدامات جدی انجام دهد.

نماینده عالی دولت در استان گیان، 
تاکید کرد: دســتگاه های ذیربط از جمله 
محیط زیست و شــیات باید از تمامی 
ظرفیت های خود برای احیای این تااب 
بهره برداری کنند. حق شــناس در ادامه با 
اشاره به شرایط آب و هوایی گیان گفت: 
با توجه به بــارش یک الی ۲ میلیارد متر 
مکعبی باران در طول سال، گیان مشکلی 
در تأمین آب ندارد، ولی متأسفانه به دلیل 
عــدم ایروبی و ورود فاضاب از ســه 
شهرســتان به تااب، با کاهش سطح آب 

و آلودگی در این منطقه مواجه هستیم.
استاندار گیان از مسئوان مربوطه 
خواست تا برای جلوگیری از ادامه روند 
تخریب تــااب و کاهش ذخایر ماهیان، 
اقدامات عاجل و کارآمدی را در دستور 

کار قرار دهند.

هشدار استاندار گیان:

تااب انزلی به تهدیدی برای ذخایر ژنتیکی ماهیان تبدیل شده است

مـریــم عایـی
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7 چابهار

سرویس خبر- رئیس هیئت مدیره 
و مدیرعامل منطقه آزاد چابهار با اشاره به 
قدمت باای روســتای تاریخی تیس در 
محــدوده منطقه آزاد و وجود آثار فراوان 
و جاذبه های گردشگری و دیدنی،گفت: 
برای حفظ و مرمت آثار تاریخی، باستانی 

و فرهنگی این منطقه آزاد متعهد است.
حمیرا ریگی در حاشیه همایش ملی 
بازخوانــی تجارب حفاظت و مرمت در 
پایگاه های میراث ملی و جهانی در چابهار 
اظهار کرد: این همایش به عنوان فرصتی 
بی نظیر بــرای معرفی چابهار، بزرگترین 

بندر اقیانوسی کشور است.
مدیرعامل منطقه آزاد چابهار افزود: 
توسعه پایدار و همزیستی میراث فرهنگی 
با توسعه اقتصادی، از اولویت های ما در 
ســازمان منطقه آزاد چابهار است و ما به 
دنبال همکاری بیشتر با همه ذینفعان در 

این زمینه هستیم.
او ادامه داد: این رویداد گامی مؤثر 
در راستای توسعه گردشگری و فرهنگی 
چابهار به شمار می رود و فرصتی است تا 
مهمانــان با جاذبه های طبیعی و فرهنگی 

چابهار آشنا شــوند و ارتباطی نزدیک با 
مــردم این منطقه برقرار و با حضور خود 
در این همایش، به تقویت هویت ملی و 

فرهنگی کمک کنند.
وی بیان کرد: روســتای تیس آثار 

تاریخی قابل توجهی دارد که از آن جمله 
می توان به گورســتان جن تیس، مسجد 
جامع تیس، مجموعه  غارهای بان مسیتی، 
قلعه پیروز گت، قلعه انوشــیروان، قلعه 
پرتغالی های تیــس و بندر صیادی تیس 

اشاره کرد.
ریگی گفت: تمــام آثار تاریخی و 
باســتانی، مناطق تفریحی و گردشگری، 
هتل ها و رســتوران های این شهرستان 
برای استفاده مهمانان در طول سال آماده 
شده بطوریکه ساانه بیش از یک میلیون 
مســافر به چابهار و سواحل مَکُران سفر 

می کنند.
وی تصریح کرد: سواحل مَکُران با 
موقعیت راهبردی مناسب به عنوان قطب 
گردشگری شناخته می شود که با توجه به 
شرایط آب و هوایی به چهاربهار معروف 

شده است.

مدیرعامل منطقه آزاد چابهار :

منطقه آزاد چابهار متعهد به حفظ و مرمت آثار تاریخی و فرهنگی است 

مدیرکل بنادر و دریانوردی سیستان و بلوچستان مطرح کرد:

بندر چابهار آماده پذیرش بدون محدودیت کانتینر

بازدید هیئت  مدیره شرکت توسعه نیشکر از ایستگاه تحقیقاتی چابهار

نیـما رجـبــی

نماینده چابهار در مجلس شورای اسامی عنوان کرد:

رایزنی های ایران و هند در خصوص روابط دوجانبه و بندر چابهار
ســرویس خبر-نمایندگان وزارت 
خارجــه ایــران و هنــد روز جمعــه در 
نوزدهمیــن رایزنی هــای دوجانه خود در 
دهلی نو مسائلی همچون روابط دوجانبه، 
توســعه مشــترک بندر چابهــار، راه های 
تقویت تجارت و همکاری های اقتصادی 
و همکاری های احتمالی در کشــاورزی را 

مورد بررسی قرار دادند.
»مجید تخت روانچی« معاون سیاسی 
وزیر خارجه ایران، هیات ایرانی و »ویکرام 
مصــری« معاون وزیر امــور خارجه هند 

هدایت هیات هندی را برعهده داشت.
طبق گزارش رســانه های هندی، در 
ایــن دیدار نمایندگانی ایــران از دهلی نو 
خواســتند که راه هایی را برای از سرگیری 
خرید نفت خام ایرانی بررســی کند. هند 

خرید نفت خام خود از ایران را در اواســط 
ســال ۲۰۱۹ به دلیل تحریم های واشنگتن 

علیه تهران متوقف کرد.
بــا  همچنیــن  تخت روانچــی 
»سوبرامانیام جایشانکار« وزیر امور خارجه 

هند دیــدار کرده و در خصوص مســائل 
دوجانبــه و چالش هــای منطقه ای کنونی 
با وی به گفت وگو پرداخت. جایشــانکار 
نوشت: »در مورد روابط دوجانبه، پیشرفت 
در بندر چابهار و تحوات منطقه ای بحث 

کردیــم. اطمینان داریم که مشــاوره های 
وزارت امور خارجه بــه تقویت روابط ما 
کمک خواهد کــرد.« وزارت امور خارجه 
هند نیز در بیانیــه ای اعام کرد که طرفین 
»تمام جنبه هــای روابط دوجانبه، از جمله 
بنــدر چابهار، همکاری های کشــاورزی، 
مســائل تجاری و اقتصــادی، و همچنین 
روابط فرهنگی و مردمی را مورد بررســی 
قرار دادند.« معاون وزیر امور خارجه ایران 
همچنین بر لزوم تقویت گردشــگری میان 
دو کشــور تاکید کرده است. این مذاکرات 
همچنیــن شــامل تحــوات منطقه ای و 
جهانی، از جمله وضعیت افغانستان، غرب 

آسیا و قفقاز جنوبی بود.
طرفین بر تعهد خود برای گســترش 
همکاری هــا در حوزه هــای چندجانبه از 
جمله در ســازمان ملل، گــروه بریکس و 

سازمان همکاری شانگهای تاکید کردند.

ســرویس خبر- مدیــرکل بنادر و 
دریانوردی سیستان و بلوچستان گفت: بندر 
چابهار آماده پذیرش کانتینر و تسهیلگری در 
تخلیه و بارگیری کااست و هدف گذاری که 

 )TEU( در این بخش انجام داده ۱۰۰ هزار
است که از این میزان ۲۵ درصد به ترانشیپ 
باز می گردد. قاسم عسکری نسب اظهار کرد: 
یکــی از روش های حمل و نقل کاا در دنیا 

ترانشیپ است به طوری که کاا مستقیم از 
بندر مبدا وارد بندر مقصد نمی شــود؛ بلکه 
در این بین وارد یک بندر واســط شــده و از 
طریق این بندر اقــدام به تخلیه و بارگیری 
کاا می کنند. وی افزود: از ســال گذشته در 
بندر شــهید بهشتی چابهار به دلیل موقعیت 
اســتراتژیکی که داشته بحث ترانشیپ کاا 
را شــروع کرده ایم و از ۶۶ هزار کانتینری که 
تخلیه شده سهم ترانشیپ حدود ۲۵ درصد 
اســت. مدیرکل بنادر و دریانوردی سیستان 
و بلوچســتان تصریح کرد: در حال حاضر 
ترانشــیپ در بنادر داخلی قشــم،  عسلویه 
و بندر بوشــهر و بندر خرمشهر انجام شده 
و کانتینرها از بســیاری نقــاط دنیا به ویژه 
کانون های اصلی وارد بندر چابهار شــده و 
سهم مراودات ما از بندر چابهار به بندرجبل 
علــی ۲۳ درصد،  بندر هند ۲۲ درصد و بندر 

چین هم ۵۵ درصد بوده است.
وی عنــوان کرد: این بندر محل ورود 
و خروج کاا و تخلیه و بارگیری اســت که 
در حــوزه واردات کاا ۴۸ درصــد فعالیت 
داشــته ایم که بخش عمــده ای از نیازهای 
مشــتریان از جمله قطعات یدکی خودروها 

که نیاز مشتریان بوده را وارد کرده ایم.
عسکری نســب بیان کرد: در حوزه 
ترانزیت هم رشد بسیار خوبی داشته ایم به 
طوریکه رشــد پنج تا ۶ درصدی نسبت به 
مدت مشابه ســال قبل رخ داده و در حوزه 
کااهای اساســی هم تاکنون چندین کشتی 
وارد شده به طوریکه در ۲ ماه گذشته کشتی 
۱۲۰ هزار تنی تخلیه شــده و در حال حاضر 
هم یک کشــتی ۷۰ هزار تنی در حال تخلیه 
است و ۲ کشتی دیگر هم در مسیر هستند که 

محموله آنها شکر و کنجاله است.

ســرویس خبر- هیئت مدیره شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی در بازدیدی از 
ایستگاه تحقیقاتی این شرکت در بندر چابهار و استان سیستان و بلوچستان بازدید کرده و 

از نزدیک در جریان فعالیت های این مرکز تحقیقاتی قرار گرفتند.
در این بازدید بر اهمیت تولید واریته های جدید و سازگار با شرایط اقلیمی خوزستان 

به منظور افزایش بهره وری صنعت نیشکر تأکید شد.
 حامد عین افشار، رئیس هیئت مدیره شرکت توسعه نیشکر، در جریان این بازدید 
گزارشی از فعالیت های ایستگاه تحقیقاتی چابهار ارائه کرد. به گفته وی، افزایش سرعت 

تغییرات اقلیمی چالشی جدی برای کشاورزی است و تولید ارقام مقاوم می تواند راه حل 
پایداری تولید در صنعت نیشکر باشد.

تاکنــون ۹۶ واریته نیشــکر بــه این مرکز منتقل شــده و پژوهش هــای دقیق بر 
روی بذرهــای تولیــدی ادامــه دارد. ایــن بذرها که حاصــل از »کراس« هــای متنوّع 
نیشــکر هســتند، در مؤسســه تحقیقات و آموزش توســعه نیشــکر تحت بررســی 
 پژوهشــگران قــرار دارنــد تا در نهایــت به تولیــد واریته های مقاوم و پربــازده منجر 

شوند.

گزیده

سرویس خبر- دوره آموزشی کنوانسیون بین المللی ایمنی جان اشخاص 
در دریا )SOLAS( با هدف ارتقای ســطح آگاهی و مهارت روسای ادارات 
و کارشناسان بازرسی و ثبت شناورهای سراسر کشور به مدت ۵ روز در اداره 

کل بنادر و دریانوردی سیستان و بلوچستان در چابهار برگزار شد.
این دوره آموزشــی که با حضور جمعی از متخصصان و کارشناســان 
حوزه دریانوردی برگزار شــد، به بررســی مفاد مختلف کنوانسیون سواس، 
الزامات ایمنی شــناورها، اصول بازرسی و ثبت شناورها و همچنین آشنایی با 

فناوری های نوین مرتبط با ایمنی دریایی اختصاص داشت.
معاون دریایی بنادر و دریانوردی سیســتان و بلوچســتان در حاشیه این 
رویداد اظهار داشــت: برگزاری این دوره آموزشــی گامی مؤثر در راســتای 
ارتقای ســطح دانش و توانمندی کارشناســان و مدیران این حوزه اســت که 
به طور مســتقیم در بهبود ایمنی دریایی و اجرای اســتانداردهای بین المللی 

تأثیرگذار خواهد بود.
کنوانسیون ســواس به عنوان یکی از مهم ترین معاهدات بین المللی در 
حوزه ایمنی دریایی شناخته می شود و رعایت آن برای تمامی کشورهایی که 

در حمل ونقل دریایی بین المللی فعالیت دارند، الزامی است.
این دوره با اســتقبال گسترده کارشناســان و مدیران برگزار شد و نقش 

مهمی در توسعه فرهنگ ایمنی دریایی خواهد داشت.

ســرویس خبر- آیا می توانیم تا سال ۱۴۰۵ با تکمیل پروژه چابهار، ۴۰ 
میلیون تن بار را از مسیر کشور جابجا کنیم.

یک کارشناس ترانزیت با اشاره به اظهارات  علی عبدالعلی زاده، نماینده 
ویــژه رئیــس جمهور در اقتصاد دریامحور مبنی بر امکان عبور ۴۰ میلیون تن 
بار از کشور، با ساخت راه آهن چابهار، عنوان کرد: چه کسی به نماینده ویژه 
رئیس جمهور در اقتصاد دریا محور گفته اســت ما با احداث راه آهن چابهار 

به زاهدان می توانیم ۴۰ میلیون تن عبور بار ترانزیت ریلی داشته باشیم؟!!!
این کارشــناس به تین نیوز گفت: اگر چنین توانایی داشتیم، همین حاا 
هم که بندر شــهید رجایی به کریدور شمال جنوب وصل است، آیا ۵ میلیون 

تن هم بار ریلی ترانزیتی شمال جنوب داریم؟
قابل ذکر اســت نشســت تخصصی در حوزه سیاست گذاری پیشرفت 
و آبادانی منطقه مکران با عنوان »ایده هایی برای پیشــرفت و توســعه منطقه 
مکران« روز نهم دی ماه به همت کمیسیون خدمات فنی و مهندسی و احداث 

اتاق ایران برگزار شد.
در این نشســت،  علی عبدالعلی زاده، نماینــده ویژه رئیس جمهور در 
اقتصاد دریامحور گفت:  مکران شرایطی بکر دارد؛ این منطقه ۸۰ هزار کیلومتر 
مربع مساحت دارد. طول ساحل این منطقه سه برابر طول ساحل امارات متحده 
عربی اســت. ساحل اقیانوســی و صخره ای دارد و کشتی ها تا ۶۰۰ هزار تن 
امکان پهلو گرفتن دارد. زمان دسترسی را به نصف زمان قبلی کاهش می دهد 
و هزینه ها ۳۰ درصد کاهش می یابد و دسترســی را به کشــورهای مختلف 

تسهیل می کند.
او گفت: تا ســال ۱۴۰۵ با تکمیل پروژه چابهار ما می توانیم ۴۰ میلیون 

تن بار را از مسیر کشور جابجا کنیم. 
این دروازه جدیدی به سوی درآمد و اشتغال کشور است. کریدور شمال 
جنوب و شرق و غرب فقط برای این نیست که بار از جنوب به شمال و روسیه 

برود. این ها شاهرگ های توسعه کشور هستند.
عبدالعلــی زاده تأکیــد کرد: در بندر اصلی باید از تمام کارهایی که زمان 
واردات و صــادرات را به تعویق می اندازد، خودداری کرد. بنادر خشــک و 
شــهرک بزرگ صنعتی باید موردتوجه باشــد و این به معنای کاشــتن موتور 
توسعه صنعتی در منطقه است. با این نگاه موقعیت مکران را باید ارزیابی کرد.

دوره آموزشی کنوانسیون سواس در 
بندر چابهار برگزار شد

عبور 40 میلیون تن بار ترانزیت ریلی از 
کشور با تکمیل پروژه چابهار
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مـریــم عایـی

مدیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی سازمان منطقه آزاد قشم:

میزان ورود گردشگران به قشم 13 درصد افزایش یافت
سرویس خبر - مدیر میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی سازمان منطقه 
آزاد قشــم گفت: در ۹ ماهه گذشته از امسال 
ورود ســه میلیون و ۲۱۱ هزار گردشــگر به 
بزرگ ترین جزیره ایرانی خلیج فارس ثبت 
شد که نســبت به مدت مشابه سال گذشته 

افزایش ۱۳ درصدی را نشان می دهد.
ابراهیم رستم گورانی افزود: این تعداد 
گردشگر از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه 
از ســه مبدا بندر شهید ذاکری، بنادر افت - 
پهل و فرودگاه بین المللی قشم با همکاری 
شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه به 

این جزیره سفر کرده اند.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه در ۹ ماه 
ابتدایی سال گذشته بیش از ۲ میلیون و ۸۰۰ 
هزار گردشگر به جزیره سفر کردند، مقایسه 
آمار رشــد ۱۳ درصدی در ورود گردشگر را 

نشان می دهد.
مدیر میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی سازمان منطقه آزاد قشم توضیح 
داد: توســعه زیرســاخت ها و تاسیســات 
گردشــگری یکی از دایــل موفقیت این 
جزیره در جذب گردشگران بیشتر به شمار 
می رود و ما امسال موفق شدیم با بهره برداری 

از هتل ها و اقامتگاه های بومگردی جدید، به 
ظرفیت های تخت های جزیره هفت درصد 

اضافه کنیم.
گورانــی اضافه کرد: قشــم همچون 
نهنگ آرمیــده در دل خلیج فارس با جاذبه 
های بی نظیر طبیعــی، تاریخی و فرهنگی 
خود ظرفیت های بی شــماری برای توسعه 

صنعت گردشگری دارد و برنامه ریزی های 
ازم بــرای ارتقای این صنعت در جزیره در 

حال انجام است.
وی برگــزاری رویدادهای فرهنگی 
و گردشــگری متعدد، برگزاری دوره های 
آموزشــی صنایع دســتی و ارائه خدمات 
گردشگری، حضور در نمایشگاه های ملی 
و بین المللی گردشــگری به منظور توسعه 
برندینگ جزیره، استانداردسازی تاسیسات 
گردشگری، ســاماندهی کمپ پارک ها و 
مرمت آثــار تاریخــی را از جمله اقداماتی 
برشمرد که به منظور توسعه گردشگری در 

جزیره در حال انجام است.
مدیر میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی سازمان منطقه آزاد قشم تصریح 
کرد: همچنین فرصت های سرمایه گذاری 
گردشگری جزیره در قالب بسته های سرمایه 
گذاری آماده و به زبان های مختلف ترجمه 

شده و در اختیار عاقه مندان قرار می گیرد.

سرویس خبر - مدیر گمرک سازمان منطقه آزاد قشم گفت: برای نخستین بار در تاریخ 
منطقه آزاد قشــم، در ۹ ماهه نخست امســال درآمد گمرک این منطقه با رشد چشمگیر ۱۳۶ 
درصدی نسبت به مدت زمان مشابه سال قبل از رقم یک هزار و ۲۰۴ میلیارد تومان عبور کرد 

و یک رکورد جدید به ثبت رسید و خلق شد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد قشم، امیرعلی داود با اعام 
این خبر بیان داشت: در ۹ ماهه نخست سال گذشته درآمد گمرکی سازمان به رقمی بیش از ۵۱۰ 
میلیارد تومان رسید و این میزان علی رغم تثبیت نرخ تسعیر گمرکی، امسال با رشد چشمگیر 
۱۳۶ درصد همراه می باشد. وی ادامه داد: همچنین در ۹ ماهه نخست امسال تراز تجاری منطقه 
آزاد قشم به رقمی بیش از ۱۰۲ میلیون دار رسید و پیش بینی می شود با برنامه ریزی های انجام 

شده این رقم تا پایان سال از ۲۰۰ میلیون دار عبور کند.

مدیر گمرک سازمان تصریح کرد: در این مدت بیش از ۲۱۳ میلیون دار صادرات از محل 
تولید به خارج از کشور و صادرات مجدد انجام شده است.

او افزود: همچنین در همین بازه زمانی بیش از ۶۴ میلیون دار واردات قطعی مواد اولیه، 
ماشین آات و تجهیزات تولید و کاای مصرفی در منطقه انجام شد و جذب واردات از محل 
کاای تجاری ۱۵ درصد نیز برای اولین بار در طی ۹ ماه از ۴۲۸ میلیون دار فراتر رفت و رکورد 

جدیدی ثبت شد.
داود تاکید کرد: علی رغم کاهش درآمد و ارزش داری واردات کاای همراه مســافر به 
میزان ۱۶ درصد نسبت به سال گذشته با تاش همکاران در مجموعه معاونت اقتصادی و سرمایه 
گذاری موفق شدیم با ایجاد درآمد پایدار از واردات از محل کاای تجاری ۱۵ درصد به داخل 

کشور، رکورد جدیدی در درآمد گمرکی منطقه آزاد قشم رقم بزنیم.

سرویس خبر - مدیر گمرک سازمان منطقه آزاد قشم، گفت: پیش بینی می کنیم تا پایان 
امسال شاهد یک جهش قابل ماحظه در تراز تجاری این منطقه باشیم.

امیرعلی داود در نشستی، اظهار داشت: تراز تجاری این منطقه در ۹ ماه نخست امسال از 
۱۰۲ میلیون دار عبور کرد که تا پایان سال با جهشی چشمگیر همراه خواهد بود. وی افزود: 
در ۹ ماه نخســت امســال برخی از واحدهای صنعتی و تولیدی قشم با مشکل تامین خوراک 
روبه رو بودند که با پیگیری های انجام شده در سطح ملی و حل این مشکل، تراز تجاری منطقه 
تا پایان ســال با جهشی دیگر همراه خواهد بود. مدیر گمرک سازمان منطقه آزاد قشم، گفت: 
در بازه زمانی مذکور ۴۵ میلیون دار کاای همراه مسافر، ۱۴ میلیون دار مواد اولیه، ۸ میلیون 

دار ماشین آات و تجهیزات و ۴۳ میلیون دار نیز کاای مصرفی در منطقه وارد شده است.

داود بیان کرد: براین اســاس واردات کل منطقه آزاد قشــم در این بازه زمانی حدود ۱۱۱ 
میلیون دار است و همچنین در ۹ ماه امسال افزون بر ۱۹۶ میلیون دار صادرات از محل تولید به 
خارج از کشور و همچنین افزون بر ۱۷ میلیون دار صادرات مجدد انجام شده است. وی تصریح 
کرد: براین اساس مجموع صادرات و صادرات مجدد منطقه به رقمی بیش از ۲۱۳ میلیون دار 
می رسد که با کسر ۱۱۱ میلیون دار واردات قطعی به شرح یادشده، تراز تجاری منطقه معادل 
مثبت ۱۰۲ میلیون دار است. مدیر گمرک سازمان منطقه آزاد قشم تاکید کرد: سرفصل جذب 
واردات کااهای تجاری ۱۵ درصد که به صورت تبصره ۲ شناخته می شود؛ در زمره واردات 
قطعی مناطق منظور نمی شود و ذیل واردات قطعی سرزمین اصلی است و صرفا به عنوان محل 

ایجاد درآمد برای توسعه فعالیت های عمرانی و زیرساختی در مناطق آزاد تخصیص می یابد.

گزیده

سرویس خبر -  محمد محمدحسینی 
فرماندار شهرســتان قشم در نشست شورای 
اداری شهرستان قشم که با حضور امام جمعه 
شهرستان قشم، امام جمعه اهل سنت، فرمانده 
ســپاه و دیگر مدیران و مســووان نظامی و 
انتظامی برگزار شد  با گرامیداشت یاد و خاطره 
شــهدا و با اشاره به فرارسیدن سالروز شهادت 
سردار رشید اسام حاج قاسم سلیمانی، اظهار 
داشــت: چرخش مدیریتی در تمام دولت ها 
براساس سیاستهای جدید اعمال می شود و به 
زودی در شهرستان قشم و استان هرمزگان نیز شاهد تغییر و تحوات جدید خواهیم 
بود.  متاسفانه برخی از مدیران فعلی در این شرایط و پیش بینی تغییر وضعیت، نسبت 
به انجام امور کمی بی تفاوت شدند که این موضوع قابل پذیرش نیست و تا لحظه ای 
که عهده دار مسوولیت هستند باید پاسخگوی مردم باشند. فرماندار شهرستان قشم 
با تاکید بر تشکیل جلساتی نسبت به انجام برنامه ریزی برای ایام پیک مسافر، گفت: تا 
به این لحظه دوستان منطقه آزاد اقدامی در این خصوص انجام ندادند که این کوتاهی 
در پیش بینی مسایل می تواند مشکاتی برای ایام شلوغ شهرستان به دنبال داشته باشد 
و از همین رو مدیران شهرســتان باید خودشان پیش بینی های ازم را انجام دهند و 

منتظر تصمیم گیری منطقه آزاد نباشند.
محمدحسینی خطاب به مدیران حاضر در این نشست بر استفاده از توانمندی 
و تجربه مشاوران فرمانداری در بخشهای مختلف تاکید کرد و بیان داشت: باید از 
همه ظرفیت برای احصاء مشکات و حل آنها استفاده کنیم و وجود نخبگان ظرفیتی 
ارزشمند در این حوزه است. وی مدیریت و صرفه جویی در انرژی، حل مشکات 
حوزه آب، پیگیری اعتبارات کمیته برنامه ریزی را از دیگر اولویتهایی دانســت که 
مدیران باید نسبت به آنها توجه ویژه داشته باشند. فرماندار شهرستان قشم در بخش 
دیگری از صحبتهای خود با اشاره به تحوات منطقه و دیگر برنامه های دشمن برای 
ایجاد آشوب و ناامنی، تصریح کرد: هرگونه کم کاری در حل مشکات مردم و دلسرد 
کردن آنها خطایی بزرگ و همسو با نقشه های دشمنان است و همه ما باید نسبت به 
این موضوعات هوشیار باشیم. امام جمعه شهرستان قشم نیز در این جلسه با اشاره 
به اهمیت شــورای اداری و مباحث مطرح شده در آن، گفت: همه مدیران با توجه 
به اهمیت این جلسه باید در آن حضور داشته باشند و پیگیری مصوبات و مباحث 
را در دستور کار قرار دهند. حجت ااسام غامرضا حاجبی با گرامیداشت سالروز 
شهادت سردار سلیمانی و دهه بصیرت و مقاومت و انتقاد از برخی مدیران شهرستان 
و منطقه آزاد قشم در بحث واگذاری بی ضابطه زمین به بعضی افراد خاص، افزود: 
باید جلوی این زمین خواری ها گرفته شود و اگر مسووان در داخل شهرستان توانایی 
آن را ندارد به ما اعام کنند تا از طریق استان و مراجع کشوری اقدام کنیم. وی با بیان 
اینکه این زمین خواری ها و ناتوانی در برخورد با آنها در شرایطی که مردم در بسیاری 
مناطق شهرستان برای مدتهای طوانی در صف انتظار برای دریافت زمین هستند، 
تاسف برانگیز است، گفت: از دستگاه قضایی خواستاریم با قاطعیت به این موضوع 
ورود کرده و با متخلفان برخورد کنند. امام جمعه شهرستان قشم با اشاره به مشکات 
این شهرســتان در حوزه های آب، بهداشت و درمان، انرژی ، راههای مواصاتی و 
دیگر بخشها، گفت: مدیران باید بدانند که موظف به پاسخگویی و خدمت به مردم 
هستند و باید تکریم ارباب رجوع را در اولویت قرار دهند. حجت ااسام حاجبی 
نیز چرخش مدیریتی را مورد اشاره قرار داد و بیان داشت: تا به امروز در هیچ عزل 
و نصبی دخالت نکرده و نمی کنم و امیدوارم مدیرانی توانمند و متعهد و جهادی و 
انقابی پای کار باشند. امام جمعه اهل سنت قشم نیز در این نشست بداخاقی های 
سیاسی و انتقادهای دور از انصاف و واقعیت را آفت بزرگ جامعه دانست و گفت: 
اگر خواهان پیشبرد امور هستیم باید اخاقیات در جامعه تقویت شود و از هرگونه 
ریاکاری و تزویز پرهیز کنیم. شــیخ عبدالرحیم خطیبی ابراز داشــت: امروز کشور 
در شــرایط بسیار حساسی قرار دارد و هرگونه بداخاقی و بی توجهی به مردم ، به 
ضرر جامعه و اهداف نظام مقدس جمهوری اســامی است. وی با تاکید بر اینکه 
باید از توانمندی و وجود مدیران متعهد، متخصص و پایبند به اخاقیات در انجام 
امور بهره ببریم، گفت: راهبرد عقل و علم در کنار هم راهبرد هدایت و پیشــرفت 
براســاس آموزه های اسامی اســت و در قرآن به آن اشاره شده است. امام جمعه 
اهل ســنت شهرستان قشــم گفت: از مسووان می خواهیم که استفاده از نیروهای 
متخصص و توانمند در شهرستان و استان با توجه به وجود تنوع مذهبی و قومی را 
در برنامه ریزی های خود مدنظر قرار دهند. فرمانده ســپاه بسیج شهرستان قشم نیز 
در این نشست سرمایه اجتماعی را نعمتی ارزشمند برای جامعه دانست و گفت: در 
طول این سالها اگر نظام مقدس جمهوری اسامی و انقاب ما توانسته از موانع عبور 
کند، به دلیل داشتن همین سرمایه اجتماعی است. سرهنگ پاسدار محمد حکمیان 
تصریح کرد: همه ما به عنوان خدمتگزاران مردم موظف هستیم که ارزش و قدر این 
سرمایه اجتماعی را بدانیم و در جهت حل مشکات جامعه تاش کنیم. وی با مرور 
مسایل و تحوات منطقه و سوریه گفت: متاسفانه دولت سوریه با وجود توصیه های 
بسیار نسبت به حفظ سرمایه اجتماعی، از این موضوع غفلت کرد و همین غفلت 
یکی از دایل سقوط دولت شد. فرمانده سپاه بسیج شهرستان قشم با تاکید بر اینکه 
طبق فرمایشات مقام معظم رهبری هزینه مقاومت کمتر از سازش است، گفت: در 
تحقق دولت اسامی یکی از مواردی که مورد تاکید مقام معظم رهبری می باشد این 
است که مسووان باید اهل جهاد کردن باشند و روحیه بسیجی داشته باشند و این به 
معنای آن است که باید برای حل مشکات مردم به صورت بسیجی و جهادی شب 

و روز تاش کرد و اجازه ندارد که مردم دلسرد و ناامید شوند.

فرماندار قشم:
کم کاری مدیران قشم قابل پذیرش نیست

قشم

ســرویس خبــر- بندر شــهید 
رجاییمعاون فنی و نگه داری اداره کل بنادر 
و دریانــوردی هرمزگان گفت: پنج فروند 
اسکله آلومینیومی شــناور از ابتدای سال 
جــاری تاکنون برای مبادی گردشــگری 
دریایی جزیره قشم خرید، ساخت، حمل 

و نصب شده است.
بــه گــزارش روابط عمومــی اداره 
کل بنــادر و دریانوردی اســتان هرمزگان، 
»مهــدی بروغنی« در تشــریح اقدامات و 
دستاوردهای شاخص حوزه های معاونت 
فنی این اداره کل گفت: از ابتدای سال جاری 
تا کنون پنج فروند اسکله آلومینیومی شناور 
به طول ۲۰ متر به همراه شمع کوبی، احداث 
فونداســیون و متعلقات آن بــرای مبادی 
گردشــگری دریایی جزیره قشــم خرید، 

ساخت، حمل و نصب شده است.
وی با اشاره به خرید، ساخت، حمل 
و نصب ســه فروند اسکله فلزی شناور ۲۰ 
متــری در بنادر لنگه، کنگ و مقام ادامه داد: 
از ابتدای سال جاری تا کنون اداره تعمیر و 

نگهداری تجهیزات دریایی همچنین موفق 
به خارج سازی هفت فروند مغروقه در مسیر 
تردد در آبراه های حاکمیتی اســتان شــده 
اســت. بروغنی از دیگر اقدامات شاخص 
اداره تعمیــر و نگهداری تجهیزات دریایی 
به خرید تجهیزات غیرراهبردی )تجهیزات 
مورد نیاز ایمنی و واکنش سریع بنادر هرمز، 
شهید ذاکری و شهیدحقانی و شهیدرجایی( 

و نظارت بر آن، خرید، ســاخت، حمل و 
نصب دو فرونــد رمپ فلزی چندمنظوره 

بندر جاسک شده است.
معاون فنی و نگه داری اداره کل بنادر 
و دریانوردی هرمزگان، تعمیرات اساسی 
و زیرآبی ایروب های ســومار و منصور، 
یدک کش و انواع شــناورهای تجسس و 
نجات ناجــی را بخش دیگری از اقدامات 

شاخص اداره تعمیر و نگهداری تجهیزات 
دریایی عنوان کرد.

بروغنی در خصوص اقدامات اداره 
تعمیر و نگهداری تجهیزات خشــکی نیز 
بــه خرید یک دســتگاه دیزل یدک جدید 
بــرای بهره برداری بــر روی جرثقیل ۱۴۰ 
تن، تعمیرات اساســی شش دستگاه های 
ریچ اســتاکر، انعقاد قراردادهای پنج ساله 
برای بهره برداری از ترمینال های کانتینری و 
کاای فله بندر شهید رجایی و خارج سازی 
و انتقال چهار دســتگاه مکنده غات نایرو 

از خط ریلی به پس کرانه بندر اشاره کرد.
وی ادامــه داد: خریــد، نصــب و 
 VTS راه اندازی تجهیزات مخابراتی مرکز
و MRCC ســاختمان مرجــع دریایی، 
ســامانه ثبت اطاعات کنترل تردد صدور 
مجوز و ۳۴ دســتگاه دوربین مداربسته در 
ســاختمان ICT بندر شــهید رجایی تنها 
گوشــه ای از اقدامات شــاخص در بخش 
تجهیزات مخابراتــی و الکترونیکی بوده 

است.

اقدامات شاخص معاونت فنی بنادر هرمزگان تشریح شد؛

نصب 5 فروند اسکله آلومینیومی شناور در مبادی گردشگری دریایی قشم

برای نخستین بار در تاریخ منطقه آزاد قشم انجام شد؛

عبور درآمد گمرک منطقه آزاد قشم از یک هزار و 204 میلیارد تومان طی 9 ماه

مدیر گمرک سازمان منطقه آزاد قشم مطرح کرد:

پیش بینی جهش تراز تجاری منطقه آزاد قشم
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دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با بیان اینکه اشتراک تجربیات و ایده های 
خاق مدیریتی و اجرایی در مناطق آزاد می تواند باعث رشد، حرکت و جهش در سایر 
مناطق شــود، می افزاید: سازمان های مناطق آزاد باید ایجاد کمیته انتقال تکنولوژی 
را اولویت کاری خود قرار دهند و از بخش خصوصی و ســازمان های مردم نهاد برای 

افزایش کارایی و بهبود فضای کسب و کار استفاده کنند. 

مسرور در مسیر درست؛

هدایت دبیرخانه به جایگاه درست و حکمرانی مطلوب 
مدیران حرفه ای و کار بلد ؛ مناطق آزاد پیشرو و موفق

سرویس گزارش- دکتر رضا مسرور؛ دبیر 
شــورایعالی مناطق آزاد و ویــژه اقتصادی با نگاه 
درســت و کارشناســی شــده و بر حسب تجربه 
موفق خود در بدنه ســازمان هــای مناطق آزاد به 
خوبی با مشــکات و محدودیت ها آشناســت و 
بدون ســر و صدا و ایجاد شوهای تبلیغاتی سعی 
در بازگرداندن ماموریت های  دبیرخانه مناطق آزاد 
و ویژه اقتصــادی به ریل اصلی خود دارد. با ادامه 
این روند؛ همکاری و تقویت تعامل ســازمان ها با 
دبیرخانه شــورایعالی مناطق آزاد و ارتباط موثر با 
بدنــه دولت می توان امیدوار به بازگرداندن مزیت 
ها، عمل به قانون، درخشــیدن دوباره مناطق آزاد، 
رشد و توسعه اقتصادی و ایجاد بازوی کمکی برای 
دور زدن تحریم ها  بوسیله مناطق آزاد و فعال شدن 
دوباره ســرمایه گذاری های داخلی و خارجی در 

این مناطق بود.
به گزارش خبرنگار نشــریه مناطق آزاد؛ در 
دهه های اخیر یکی از دایل مشکات و کاستی ها 
تقریبا تمام حوزه های کشور از اقتصاد تا فرهنگ و 
از ورزش تا بهداشت و... سوءمدیریت عنوان شده 
است. اگر نظارتی بر قیمت کااها نیست یا قیمت 
ارز در نوسان است به سوءمدیریت نسبت داده می 
شود. اگربا قطعی مکرر برق و ناترازی ها مواجه می 
شویم ناشی از سوءمدیریت خوانده می شود. اگر 
باشــگاههای ورزشی یا تیم های ملی با مشکات 
متعدد روبرو می شوند ناشی از سوءمدیریت است 
و خاصه اکثر مشــکات کشــوربه دلیل همین 
سوءمدیریت است. اما مشکل خود سوءمدیریت 

از کجا نشات می گیرد؟
 در این باره دکتر رضا واعظی، اســتاد رشته 
مدیریت دولتی دانشگاه عامه طباطبائی با اشاره به 
اینکه مدیریت یک علم است و کسی که دارنده این 
علم نیست نمی تواند مدیرموفقی باشد، می گوید: 
"باورعلم بودن مدیریت در ایران یا وجود ندارد یا 
در صورت وجود، خیلی ضعیف است. علم باوری، 
یکی از وجوه تمایز ملل پیشرفته نسبت به ملل کمتر 
توسعه یافته است. که متاسفانه در کشور ما مدیران و 
مسئوان این  حقایق را باور ندارند و  آنچه با عنوان 
مدیریت در ایران شــاهد هستیم، مجموعه ای از 
روش های مبتنی بر تصادف، آزمون و خطا و اعمال 
خودسرانه است که هیچ پشتوانه علمی  و حرفه ای 
ندارد. تمام این ها برداشــت های تجربی مدیران 
هستند که با آن پیش می روند. اینگونه عمل کردن 
مدیریت نیست و مبنای تمام آن ها تصادف است.

واعظی با اشــاره به اینکه پرقدرت ترین کار 
برای بی قدرت کردن مدیریت ســازمان ها، تهی 
کردن توان آن ها از دانایی و افراد متخصص است 
می گوید: اگر قرار اســت ســازمان ها با قدرت و 
به بهترین شــکل اهداف اساسی و منافع جامعه را 
تامین کنند باید مملو از دانش، دانایی و شایستگی 
شوند.  یکی از مفاهیم بنیادین در مدیریت، شایسته 
ســااری است. شایســتگی به این معنا است که 
افرادی که بیشترین تخصص، دانش و عاقه مندی 
برای خدمت در فضای سازمانی و جمعی را دارند 
به کار گمارده شــوند. با این حال در بســیاری از 
سیستم های مدیریتی، شاهد آن هستیم که مدیران 
باا دســتی، افرادی که فامیل، هم قبیله و هم فکر 
خود هستند را وارد سازمان می کنند. ممکن است 
در یک ســازمان با انتخاب غیرشایسته ها در کوتاه 
مدت رضایت طرفین به هم فراهم شود؛ اما شرایط 

در میان مدت تغییر می کند. 
افراد ناشایســت و غیرمتخصــص، پس از 
گذشــت مدتی در به ثمر رساندن ماموریت های 
محوله عاجز می شوند. به دنبال این عجز، سازمان 
نیز در به دست آوردن نتایج شکست می خورد. در 
این شــرایط انتخاب افراد ناشایست گریبان مدیر 
باادســتی را خواهد گرفت. باید دانســت کسی 
بهترین خدمت را ارائه می دهد که شایســته ترین 

است نه مطیع ترین...
بــا ذکر این مقدمه بایــد گفت اگر بخواهیم 
مفهوم واژه ســوء مدیریــت و در واقع حکمرانی 
نامطلوب را درک کنیم و مثالی واقعی از آن بزنیم می 
توان به دبیر خانه شورایعالی مناطق آزاد و یا سازمان 
های مناطق آزاد اشــاره کرد. دبیر خانه شورایعالی 
مناطق آزاد خصوصا در سال های اخیر آسیب های 
زیادی به دلیل سوء مدیریت دیده و دقیقا تصویب  
و پیــروی از انواع آییــن نامه ها و بخش نامه های 
مغایــر با روح قانون چگونگی اداره مناطق آزاد نیز 
از آثار ماندگار ناشی از سوء مدیریت ها است. این 
موضوع دقیقا زمانی بیشتر درک می شود که وقتی 
مدیری باتجربه و کاردان بر راس کار قرار می گیرد 
نتایج شگفت انگیزی را شاهد هستیم و آنگاه است 
که در می یابیم وجود مدیر حرفه ای و کاربلد تا چه 
انــدازه می تواند بر کیفیت حاکم بر منطقه و ایجاد 
حس رضایتمندی افکار عمومی تاثیر گذار باشد. 
دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد امروز با سکانداری 
حدود سه ماهه دکتر رضا مسرور و در همین مدت 
زمان اندک توانســته است تغییراتی شگرف را در 
سیاســت های دبیر خانه بوجود آورد که در طول 
حداقل ده ســال اخیر کمتر شاهد آن بوده ایم. رضا 
مســرور با دارا بودن مدرک MBA از دانشــگاه 
شــهید بهشــتی تهران و فوق لیسانس مدیریت با 
گرایش سیســتم ها، تحصیات آکادمیک قوی در 
زمینه مدیریت و اقتصــاد ید طوایی در مدیریت 
مناطق آزاد دارد و از ســوابق او می توان به ریاست 
هیات مدیره شرکت سرمایه گذاری و توسعه کیش، 
معاون اقتصادی و ســرمایه گذاری سازمان منطقه 
آزاد کیش، مشــاور مدیرعامــل در امور اقتصادی 

و ســرمایه گذاری منطقه 
آزاد کیــش، عضو هیأت 
مدیره شــرکت خدمات 
عضو  کیش،  گردشگری 
هیــأت مدیره شــرکت 
آب و بــرق کیش، عضو 
هیأت مدیره مرکز توسعه 
تجارت کیش، ریاســت 
کارگــروه رفــع موانــع 

صــادرات مناطق آزاد و ویــژه اقتصادی و معاون 
اقتصادی و ســرمایه گذاری ،  سرپرست معاونت 
عمرانی ســازمان منطقه آزاد ماکــو  و مدیر عامل 

سازمان منطقه آزاد انزلی اشاره کرد.
همین سوابق کافی است که دریابیم یک مدیر 
با تجربه چقدر می تواند به بهبود کارایی و عملکرد 
سازمان متبوعه خود کمک نماید. عملکرد سه ماهه 
دکتر مســرور نشان می دهد که او به جای دخالت 
هــای بی مورد در اداره امور ســازمان های مناطق 
آزاد به بدنه دولت رفته و سعی در رفع تناقضات و 
بخشنامه های مغایر با قانون چگونگی اداره مناطق 
آزاد و بازگردانــدن مزیتهای فراموش شــده آن  را 
دارد. مســرور با نگاه درست و کارشناسی شده و 
بر اســاس تجربه موفق خود در بدنه سازمان های 
مناطــق آزاد به خوبی با مشــکات و محدودیت 
ها آشناســت و بدون ســر و صدا و ایجاد شوهای 
تبلیغاتی سعی در بازگرداندن ماموریت های مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی به ریل اصلی خود دارد. با ادامه 
این روند؛ همکاری و تقویت تعامل ســازمان ها با 
دبیرخانه شــورایعالی مناطق آزاد و ارتباط موثر با 
بدنــه دولت می توان امیدوار به بازگرداندن مزیت 
ها، عمل به قانون، درخشــیدن دوباره مناطق آزاد، 
رشد و توسعه اقتصادی و ایجاد بازوی کمکی برای 
دور زدن تحریم ها و فعال شــدن دوباره ســرمایه 
گــذاری های داخلی و خارجــی در مناطق آزاد و 

ویژه اقتصادی بود.
مســرور که مدارج ترقی خود را گام به گام 
در مناطق آزاد طی کرده است با نگاهی به عملکرد 
مثبت اش در ماههای اخیر این نتیجه حاصل خواهد 

شــد که او به عنوان یکی از مدیران با سابقه مناطق 
آزاد کشــور مــی تواند این مناطــق را بار دیگر به 
روزهای اوج خود بازگرداند. مســرور با ظرفیت 
و چالش های مناطق آزاد به خوبی آشناســت و در 
عیــن حال با توجه به ارتباط خوبی که با ارکان تیم 
اقتصادی دولت دکتر پزشکیان دارد توانسته است 
در جایگاه دبیر در پیشبرد اهداف مناطق آزاد تا کنون 
نقش موثری ایفاء نماید و خبرهای منتشــر شده از 
دبیــر خانه تا کنون مانند تصویب نامه مجوز ورود 
خودروهــای نو به مناطق آزاد یا پیگیریها در مورد 
بازگرداندن کیش ایر به منطقه آزاد کیش و یا اخبار 
منتشــر شــده در مورد مالیات بر ارزش افزوده در 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گواه این موضوع است.
مروری بر برنامه ها و سیاســت های کان در 
مناطق آزاد که دکتر رضا مسرور؛ دبیر شورای عالی 
مناطــق آزاد تجاری - صنعتــی و ویژه اقتصادی 
در اولین جلسه شــورای معاونین و مدیران عامل 
مناطق آزاد عنوان کرد نشان از اهمیت دیدگاه و نگاه 
تحولی او و مدیران منصوب شــده اش دارد. دکتر 
مســرور در این باره گفت: توسعه زیرساخت ها، 
وحــدت و وفاق ملی بــا مجلس و قوه قضاییه در 
اصــاح و بهبود قوانین و مقــررات و رفع موانع 
جذب ســرمایه گذاری های داخلــی و خارجی و 
تحقق منویات مقام معظم رهبری در جهش تولید 
و ایجاد اشــتغال و برنامه هــای اقتصادی دولت 
چهاردهم اولویت هــای مهم در برنامه ریزی ها و 

سیاست گذاری های مناطق آزاد خواهد بود.
دکتر مســرور  در این نشســت بــه اجرای 
مدیریت مبتنی بر هدف در دبیرخانه شــورایعالی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی اشاره کرده و می افزاید 

: مدیریت مبتنی بر هدف نیازمند مشــارکت فعال 
کارکنان در تعیین اهداف و برنامه ریزی دقیق برای 
دســتیابی به آن است و اجرای این روش می تواند 
بــه بهبود عملکــرد و افزایش کارایــی دبیرخانه 

شورایعالی مناطق آزاد کمک کند.
وی در ادامه بر تشــکیل کمیته ساده ســازی 
فرآیندها و مقررات در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
تاکیــد کرد و گفــت: ساده ســازی فرآیندها، هم 
موجب حکمرانی مناسب و مطلوب می شود و هم 
رضایتمندی ساکنان و فعاان اقتصادی مناطق را به 

همراه خواهد داشت.
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
با بیان اینکه اشــتراک تجربیات و ایده های خاق 
مدیریتــی و اجرایی در مناطق آزاد می تواند باعث 
رشــد، حرکت و جهش در سایر مناطق شود، می 
افزاید: ســازمان های مناطق آزاد باید ایجاد کمیته 
انتقال تکنولوژی را اولویت کاری خود قرار دهند 
و از بخــش خصوصی و ســازمان های مردم نهاد 
برای افزایش کارایی و بهبود فضای کســب و کار 

استفاده کنند. 
در ادامــه این گزارش نگاهی به برخی 
اقدامات منحصر بفرد دکتر مسرور خواهیم 
داشت تا بیشتر دریابیم که مدیرانی چون 
او چگونــه با رایزنی ها و پیگیریها و ایجاد 
تعامــات مثبت با بدنــه دولت می توانند 
مشــکات و گره هــای بســته و مبتابه 
مناطق آزاد را یکی پس از دیگری باز نمایند؛ 
مشــکاتی که تا پیش از این امید زیادی به 

حل آن ها نبود:

*دبیرخانــه مناطــق آزاد مرجع هماهنگی 
دســتگاه های اجرایــی در مناطق آزاد دســتگاه 
های اجرایی در مناطق آزاد شــد. در این راســتا با 
پیگیری های ویژه »رضا مســرور« دبیر شورایعالی 
مناطــق آزاد و طــی اباغیه دبیــر هیئت دولت، 
دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
مرجع هماهنگی دستگاه های اجرایی در مناطق آزاد  
کشور شد.در این اباغیه آمده است: طبق بند »الف« 
ماده )۶۵( قانون احکام دایمی برنامه های توســعه 
کشور مصوب ۱۳۹۵، مدیران سازمان های مناطق 
آزاد بــه نمایندگی از طــرف دولت، بااترین مقام 
منطقه محسوب می شوند و کلیه وظایف، اختیارات 
و مسئولیت های دستگاه های اجرائی دولتی مستقر 
در این مناطق به استثنای نهادهای دفاعی و امنیتی به 
عهده آن ها است.در ادامه 
نامه آمده اســت همچنین 
به موجــب تصویب نامه 
/۱۶۰۶۵۱ شــماره 
ت۵۹۹۵۹ هــــ مــورخ 
۱۴۰۱/۰۹/۰۲ با اصاحات 
بعدی آن، ایجاد هماهنگی، 
هدایت، سیاست گذاری و 
ســازمان های  بر  نظارت 
مناطــق آزاد، در صاحیت شــورای عالی مناطق 
آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی می باشــد 
و بر این اســاس، مقررات گذاری هــای پراکنده 
از ســوی مراجع گوناگون در زمینــه این مناطق، 
موجب ســردرگمی فعاان اقتصادی در مناطق یاد 
شــده خواهد بود. ضروری اســت قبل از هرگونه 
مقرره تأثیرگذار بر مناطق آزاد، هماهنگی های ازم 
با دبیرخانه شــورای عالی  مناطق آزاد به عمل آید.
مصوبه فوق را ســید کامــل تقوی نژاد دبیر هیئت 
دولــت به کلیه  وزارت خانه هــا و اعضاء هیئت 

دولت اباغ کرده است.
*تصویب نامه مجوز ورود خودروهای نو به 
مناطق آزاد هم از جمله اقدامات مثبت مسرور بود. 
چندی پیش دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی با صــدور اطاعیه ای از مصوبه اصاح 
تصویب نامــه هیات وزیران در خصوص واردات 
خودروهــای نو )ســواری و ون( در چهارچوب 
قوانیــن و مقــررات مناطق آزاد کشــور خبر داد.
براســاس این اطاعیه با پیگیری هــای ویژه دبیر 
شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی مصوبه 
هیات وزیــران در خصوص اصاح تصویب  نامه 
قبلی واردات خودروهای نو در مناطق آزاد تصویب 
و اباغ گردید. براســاس این تصویب نامه مجوز 
ورود خودروهــای نو )ســواری و ون( به مناطق 
آزاد بامانع خواهد بود.ازم به ذکر است براساس 
بند)۳( مــاده )۶( واردات خودروهای نو؛ واردات 
خودروهای ســواری و ون به مناطق آزاد تجاری 
-صنعتی در چهارچوب قوانین و مقررات مناطق 

مذکور و این آیین نامه مجاز اعام شد.

*در راستای رویکرد توسعه گردشگری در 
مناطق آزاد هم در گام نخست؛ بازگردانی کیش ایر 
به ســازمان منطقه آزاد کیش در دســتور کار قرار 
گرفــت. دبیرخانه شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه 

اقتصادی در اطاعیه ای اعام کرد:
»دبیرخانه شــورایعالی مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی همسو با نگاه توسعه ای دولت چهاردهم 
بــرای رونق بیش از پیش حوزه گردشــگری و با 
اشرافیت نسبت به مسائل کان حوزه مربوطه و بر 
مبنای اجماع نظرات کارشناسان این حوزه، یکی از 
ملزومات در توســعه بسترهای حضور هم میهنان 
عزیز، تعداد پروازهای مســتمر روزانه و خدمات 
بیشتر بوده است.از این رو با دستور دبیر شورایعالی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در گام نخســت و در 
راســتای مطالبــه فعالین حوزه هــای اقتصادی ـ 
گردشــگری با همراهی وزارت اقتصاد، نسبت به 
بازگردانی شــرکت هواپیمایی کیش ایر به سازمان 
منطقه آزاد کیش اهتمام ورزیده و اقداماتی در حال 
انجام است. نگاه توسعه ای برای اجرای برنامه های 
ازم جهت تنظیم بازار گردشــگری، هدف اصلی 

این رویکرد است.
*پیگیــری دولت برای اصــاح مالیات بر 
ارزش افــزوده هم از دیگر امور مهم و حیاتی برای 
مناطــق آزاد بود و اصاح قانــون حذف معافیت 
مالیات بر ارزش افزوده یکی از پیگیری های دولت 
در این زمینه است .در واقع اندیشه اولیه ایجاد این 
مناطق، افزایش ســرمایه گذاری ها، ایجاد مشوق و 
مزیت های اقتصادی در این مناطق بوده اســت؛ اما 
به مرور بافاصله گرفتن سیاســت گذاران از اندیشه 
اولیه ایجاد مناطق آزاد، مزایای این مناطق یکی پس 
از دیگر بازپس گرفته شد و سرمایه گذاری در این 
مناطق دیگر جذابیت خاصی نســبت به سرزمین 
اصلی نداشــت و اصاح مالیات بر ارزش افزوده 
در مناطق آزاد بارقه امیدی برای ســرمایه گذاران و 

فعاان اقتصادی ایجاد نمود.
حرف آخر....

در آخــر اینکه نمونه تحول  زای مدیریتی از 
یک ســو و تاثیرات مثبت آن در میان افکار عمومی 
مردم، نشــان دهنده آن است که هر چند پشتیبانی، 
حمایت دولتی، جذب سرمایه گذار، منابع انسانی 
کارآمد و… ملزومات توســعه و پیشرفت مناطق 
آزاد بوده و هســت  و خاصه اینکه امروزها دکتر 
مســرور بدون هیاهو و شــلوغ بازی  با آرامش و 
تفکــر و خــرد ورزی  با باورمنــدی به وظایف و 
مســئولیت  و جایگاه واقعی دبیرخانه  با اعتقاد به  
حکمرانی مطلوب  بجای ورود و دخالت در امور 
سازمان های مناطق آزاد در حال رایزنی با مجلس 
و دولت و ســایر دستگاههای اجرایی  کشور برای 
حل مشکات مناطق آزاد است  یعنی همان کاری 
که باید ماموریت  واقعی و درست دبیرخانه مناطق 
آزاد باشــد. این یعنی امروز دبیرخانه در جایگاه و 

مسیر درست قرار گرفته است .
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اروند1۰

گزیده

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسامی تاکید کرد:

راه اندازی نمایندگی وزارت خارجه در اروند

انقاب در فروش و صادرات پتروشیمی 
اروند

ســرویس خبر-مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد اروند، گفــت: با توجه به اعام 
گــزارش رســمی میزان صــادرات از مرز 
شــلمچه در منطقه آزاد اروند در شش ماهه 
نخست امســال یک میلیارد و صد و پنجاه 
میلیون دار به کشــور عراق صادر بوده که 
نســبت به مدت مشابه رشــد بیش از ۲۰۰ 

درصدی را داشته است.
به گــزارش روابط عمومی و اموربین 
الملل سازمان منطقه آزاد اروند، علی زارعی 
اظهار داشــت: یکی از اهــداف مناطق آزاد 
توســعه زیر ساخت صادرات کشور کشور 
می باشــد که بخشی از آن تولیدات منطقه و 
سایر اقام از سایر استان ها برای صادرات به 
منطقه آزاد اروند جهت پردازش ، انبارداری 
و صادرات منتقل می شوند . زارعی با اشاره به 
این مهم که امسال هدف گذاری یک میلیارد 
داری را تا پایان ســال داشتیم ، خاطرنشان 
کرد: به لطف خدا با تاش همکاران منطقه و 
سایر مجموعه های مستقر در مرز شلمچه در 
جهت تسریع عملیات صادرات و همچنین 
بــاا بردن کیفیت خدمات به طرف عراقی و 
صادرکنندگان هدف پیش بینی شــده برای 

امسال را در شش ماهه اول محقق کردیم.
وی در ادامه افزود : براساس هدف بند 

۱۱ سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی یکی 
از موضوعاتی که در مناطق آزاد به آن تکلیف 
شده است بحث صادرات می باشد که منطقه 
آزاد اروند از ابتدای تاســیس در کنار ســایر 
دســتگاههای مستقر در مرز اقدام به توسعه 
زیرســاخت و خدمات نمــوده که حاصل 
آن بیــش از ۱۰۰ هکتار بارانداز تخصصی و 

عمومی جهت صادرات می باشد .
حمایــت از تولیدات منطقه آزاد 
اروند هدف اصلی بازدید از واحدهای 

تولیدی صنعتی
مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد اروند 

در بازدیــد از ۳ واحد تولیدی صنعتی واقع 
در شهرک صنعتی آبادان، وضعیت فعالیت، 
میزان تولید و مشکات این واحدها را بررسی 
و رفع موانع را در دستور کار این سازمان، قرار 
داد. علی زارعی  همچنین با همراهی معاون 
ســرمایه گذاری و توسعه کسب و کارهای 
این سازمان ضمن حضور در شهرک صنعتی 
آبادان، زمینه گسترش حمایت جهت توسعه 
فعالیت واحدهای تولیدی را مورد تأکید، قرار 
داد و حفظ و حمایت از این واحدهای فعال 

را یک ضرورت دانست.
شرکت های »ایمن لوله گستران اروند« 

تولید کننده ماشــین آات و تجهیزات نفت 
و گاز و پتروشــیمی، »پرنیان طراوت اروند« 
تولید دســتمال کاغذی و »پیشگام صنعت 
شمس اروند« تولید کننده تجهیزات صنعت 
پلیمر و پاســتیک ۳واحد صنعتی بودند که 
مورد بازدید مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد 
اروند، قرار گرفتند. افزایش رشــد و توسعه 
اقتصادی از طریق جلب سرمایه گذاری های 
داخلــی و خارجی از جملــه وظایف ذاتی 
ســازمان منطقه آزاد اروند است که با توجه 
به داشــتن دو شــهرک صنعتی آبــادان و 
خرمشهر)ســایت صنعتی اروند(، تاش بر 
احیــاء و رونق واحدهــای تولیدی همواره 
در دســتور کار ایــن بنگاه اقتصــادی بوده 
اســت. شایان ذکر است؛ توسعه و پیشرفت 
واحدهای تولیدی – صنعتی و اشتغال زایی، 
یکی از اساســی ترین راه کارهای مبارزه با 
آسیب های اجتماعی است که سازمان منطقه 

آزاد اروند به جد آن را دنبال می کند.
ســایت صنعتی منطقــه آزاد اروند با 
مســاحت ۹۲۰۰ هکتار به دو بخش سایت 
صنعتی آبادان و ســایت صنعتی خرمشهر 
تقسیم بندی گردیده که بارزترین ویژگی آن 
عبور رودخانه کارون و کانال های آبرسانی 

از میان سایت صنعتی است. 

ســرویس خبر- مولوی، گفت: در 
برنامه هفتم، اروندرود در چهار عنوان آمده 
که ماده ۳۸، ماده ۴۸ بند ۴ و ۵ و همچنین بند 
خ ماده ۱۰۱ حوزه وزارت امور خارجه آمده 
و در کنار مکران، توســعه اروند نیز تکلیف 

شده است.
»ســیدمحمد مولوی« در حاشیه سفر 
اعضای کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس شــورای اسامی در جمع 
خبرنــگاران اظهار کــرد: در برنامه هفتم، 
اروندرود در چهار عنوان آمده اســت، ماده 
۳۸، مــاده ۴۸ بنــد ۴ و ۵ و همچنین بند خ 
ماده ۱۰۱ حــوزه وزارت امور خارجه آمده 
و در کنار مکران، توســعه اروند نیز تکلیف 
شده اســت. نماینده مردم آبادان در مجلس 

شــورای اسامی افزود: بند ۵ ماده ۴۸ برنامه 
هفتــم خاصتاً به موضوع ایروبی اروندرود 

پرداخته کــه دولت را مکلف به ایروبی آن 
کرده اســت. وی با بیــان اینکه یک قرارداد 

۱۹۷۵ داشــتیم که منجر به آغاز جنگ شد 
و در ایــن قرارداد ایران حق حاکمیت و حق 
کشــتیرانی داشت، تصریح کرد: اکنون خط 
تالوگ تقریبــاً در دهانه ۱۸۶۴ متر جا به جا 
شــده اســت. مولوی ادامه داد: ۱۸ مغروقه 
سمت عراق است که اقدامی نکرده اند ولی 
ایران از ۳۴ تا ۱۷ مغروقه را خارج کرده و باید 

در دهانه به یک توافق برسیم. 
وی تاکیدکرد: چنانچه عراق مغروقه 
هــا را از دهانه خارج کند، به عمق ۶ متر یک 
کانال را می توانیم برگردانیم و کشــتی های 
۳۰ هزار تنی وارد آبادان می شوند؛ به عنوان 
مثال پاایشــگاه آبادان در حال توسعه است 
که از طریق صادرات دریایی یک درآمد برای 

کشور به دست می آید.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد اروند خبر داد:

صادرات بیش از یک میلیارد دار کاا از منطقه آزاد اروند
 در شش ماهه نخست سال

ســرویس خبر- عزیزی بر ضرورت راه اندازی نمایندگی وزارت امور 
خارجه در اروندتاکید کرد و گفت: این موضوع از موارد مورد پیگیری کمیسیون 

امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس است.
»ابراهیم عزیزی« در حاشیه بازدید از اروندرود در جمع خبرنگاران، اظهار 
کرد: اروندرود یکی از فرصت های اقتصادی و دفاعی جمهوری اسامی ایران 
است، متاسفانه نسبت به این رودخانه در گذشته غفلت شده که باید تاش های 
جدی در خصوص آن صورت گیرد. رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای 
اسامی، بر ضرورت ایروبی اروند رود تاکید کرد و افزود: بازگشت این فرصت 
مطلوب اقتصادی که یک موقعیت سوق الجیشی است برای مجلس حائز اهمیت 
است. وی تصریح کرد: قطعا مجلس شورای اسامی و دولت با ارائه جدی این 
موضوع را پیگیری خواهند کرد، حق مردم ایران اسامی به ویژه مردم آبادان و 
خرمشهر استفاده از آبراهه مهم اروند است. عزیزی با بیان اینکه نباید با غفلت 
فرصت اقتصادی اروند رود را از دســت داد گفت: نباید اجازه داد شــرایطی که 
در گذشــته انتفاع اقتصادی داشته به شرایط فعلی دچار شود. وی با اشاره به دژ 
برداری در جوار اروندرود بیان کرد:  صنعت گردشــگری بکی از فرصت های 
مطلوب اقتصادی اروندرود اســت که ســتاد نیروهای مسلح مسئولیت آن را به 
مســئوان استان خوزستان تفویض کرده است و اکنون مانعی در این خصوص 
وجود ندارد.  رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اســامی، با بیان اینکه دولت و مجلس از تصمیمات اســتانداری خوزستان در 
خصوص دژ برداری اروند حمایت می کند بیان کرد: به طور حتم این موضوع 
برای مردم آورده اقتصادی خواهد داشــت. وی در پاســخ به این ســوال که آیا 
کمیسیون امنیت ملی مجلس وزارت خارجه را برای پیگیری ایروبی اروندرود 
از طریق دولت عراق مکلف می کند توضیح داد: مسئوان و مدیران وزارت امور 
خارجه مکلف خواهند شــد این موضوع را با حساســیت و دقت این وظیفه را 
پیگیری کنند. عزیزی با اشاره به اینکه اروند نیازمند عزم ملی است اظهار کرد: 
با ســابقه ای که اروند دارد در برنامه هفتم توسعه مصوب شده بر روی ایروبی 
تاکید کرده است. رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اســامی با اشــاره به راه اندازی نمایندگی وزارت امور خارجه در منطقه آزاد 
اروند خاطرنشــان کرد: حتماً در این خصوص تاکید می کنیم؛ جزو تصمیمات 
و مصوبات این سفر خواهیم داشت و امید است در کوتاه ترین مدت زمانی که 

پیش رو است، این درخواست محقق شود.

سرویس خبر- پتروشــیمی اروند، بزرگترین تولیدکننده زنجیره PVC و 
کلر در غرب آســیا، با ثبت رکوردهای جدید در فروش و صادرات محصوات 
خود، به طور چشمگیری دستاوردهای مالی و عملیاتی خود را ارتقا داده است. این 
شرکت در بازه ۹ ماهه سال ۱۴۰۳ توانسته نقش مؤثری در توسعه صنایع پایین دستی 
و حضور در بازارهای جهانی بازی کند و فروش خود را ۲۴ درصد نسبت به سال 

قبل افزایش دهد.
طی ۹ ماهه ســال ۱۴۰۳ موفق به فروش ۱۶۱.۳۴۰ تن کلر شده است که در 
مقایســه با ۱۵۲.۵۲۳ تن در مدت مشابه سال گذشته، رشدی معادل ۵.۸ درصد را 
نشــان می دهد. در بخش دیگر، این شرکت موفق به عرضه ۸۶.۷۵۰ تن کاستیک 
به بازارهای جهانی شــده است که نســبت به صادرات ۷۳.۲۳۲ تن سال گذشته 
۱۸.۵ درصد رشــد صادرات را تجربه کرده است. این شرکت در کنار تأمین بازار 
داخلی، در همین بازه زمانی توانســته ۱۹۰ هزار تن S-PVC در داخل کشور به 
 S-PVC فروش برساند. همچنین پتروشیمی اروند موفق به صادرات ۳.۵۴۲ تن
به بازارهای جهانی شده که نسبت به صادرات ۱.۰۸۶ تن محصول سال گذشته، با 
رشد ۲۲۷ درصدی ارزآوری جالبی را در این شرایط یه ثبت رسانده است. علیرغم 
شــرایط بازار جهانی PVC، پتروشــیمی اروند توانسته حدود ۲۸.۷ میلیون دار 
محصول به بازارهای جهانی عرضه کند که در مقایسه با حدود ۲۴ میلیون دار در 
مدت مشابه سال قبل، رشدی معادل ۱۹.۶ درصد را به ثبت رسانده است. همچنین 
فروش ریالی شرکت پتروشیمی اروند تا پایان پاییز ۱۴۰۳ به ۱۶۶٬۵۳۶٬۷۲۶ میلیون 
ریال )۱۶.۶ همت( رسیده که نسبت به ۱۳۴٬۳۴۴٬۳۷۵ میلیون ریال )۱۳.۴ همت( 
در همین بازه زمانی سال گذشته ۲۴ درصد افزایش یافته است.بر پایه این گزارش، 
»ارونــد« خلیج فارس با اولویت قرار دادن بازار داخل و کمک به توســعه صنایع 
پایین دستی، همچنان به بهبود مستمر فرآیندها و ارتقای بهره وری و اقتصاد کشور 
توجه داشته و در کنار آن، با صادرات هدفمند، به افزایش سهم ایران در بازارهای 

جهانی محصوات پتروشیمی پرداخته است.

ســرویس خبــر-  ســخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس از ســفر اعضای این کمیســیون 
به اســتان خوزســتان خبر داد و گفت: 
موضــوع ایروبی اروند در دســتور کار 
جدی کمیسیون خواهد بود تا با همکاری 
دستگاه ها به ویژه دولت به سامان برسد.

ابراهیم رضایی با اشــاره به ســفر 
اعضای کمیســیون امنیت ملی به استان 
خوزستان گفت: در ادامه سفرهای نظارتی 
اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس، اعضای این کمیسیون به 
استان خوزستان و شهرستان های آبادان و 

خرمشهر رفتند.
وی افــزود: در این ســفر اعضای 
کمیســیون از ارونــدرود و بخش های 
مورد نیاز بــرای ایروبی بازدید کردند. 
همچنین در خرمشــهر بازدیدی از گروه 
شهید موسوی که ماموریت کشتی سازی 
را دارند و زیر مجموعه های وزارت دفاع 

است، صورت گرفت.
رضایی با اشــاره به بازدید از  اداره 
بنــدر و پایانــه دریایی در خرمشــهر و 
همچنین شرکت تاسیسات دریایی ایران 
دارای ماموریــت ســاخت دکل دریایی 
گفت: بازدیدی از پایانه شــلمچه و نقطه 
صفر مرزی در شــلمچه و محل اتصال 

پروژه راه آهن ایران به عراق یا شــلمچه 
به بصره صــورت گرفــت. وی افزود: 
جلسه ای با حضور مسئوان و نمایندگان 
شهرســتان آبادان و خرمشهر و همینطور 
برخی مسئوان و مدیران استان خوزستان 
در محل فرمانداری آبادان برگزار شد. در 
این جلســه نمایندگان آبادان و خرمشهر 

و همینطــور مســئوان و فرمانداران دو 
استان، معاون استاندار خوزستان، مدیران 
حوزه دریایی و هوایی این مناطق، مسائل، 
مطالبات، مشکات و توضیحات ازم را 

به اعضای کمیسیون ارائه دادند.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی گفت: مهمترین مطالبه 
مردم بحث ایروبــی اروندرود بود. در 
همین زمینه رئیس کمیسیون در تماسی 
با وزیر امور خارجه مسئله را پیگیری کرد 
و قرار شــد به عنوان یک دستور کار مهم 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مورد پیگیــری قرار گیرد. این مســئله 
نیازمند همــکاری دولت عراق با دولت 

ایران است.
رضایی بیان کرد: موضوع ایروبی 
اروند در دســتور کار جدی کمیســیون 
خواهد بود تا با همکاری دســتگاه ها به 
ویژه دولت به سامان برسد و مطالبه مردم 

این مناطق حل شود.

در سفر اعضای کمیسیون امنیت ملی مجلس به خوزستان محقق شد؛

ایروبی اروند در دستور کار قرار دارد

نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسامی؛

توسعه اروند در برنامه هفتم به دولت تکلیف شده است
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ابراهیم ارزانی

ارس

سرویس خبر- مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
ارس با تأکید بر ارتقاء ســامت اداری و نوآوری در 
اجــرای فرآیندها، گفت: برای پیشــبرد راهبردهای 
ســازمانی، میثاق نامه تحول در ارس را بر پایه جلب 
رضایت عمومی و حرکت به ســوی توســعه پایدار 

تدوین و اجرایی خواهیم کرد.
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل این ســازمان 
در نشست شورای معاونین و مدیران، تعیین رویکرد 
جدید و چشــم انداز روشــن را محور تحول اداری 
و ارتقــای عملکرد دانســت و افــزود: ابتکار عمل، 
خاقیت و نوآوری در انجام فرآیندها، تســهیل امور 
اجرایی و تکریم ارباب رجوع، ایجاد تعامل ســازنده 
میان معاونت ها، تقویت و پایدارسازی منابع درآمدی، 
و ارزیابی عملکرد واحدهای اجرایی بر اساس جلب 
رضایت عمومی و حرکت به ســوی توسعه پایدار، 

شش محور میثاق نامه تحول در ارس است.
هــادی مقدم زاده بــا تأکید بر اینکــه تدوین 
برنامه های اجرایی باید بر اساس میثاق نامه تحول باشد، 
اضافه کرد: تأمین سامت اداری و پاکدستی کارکنان 
یکی از اصول پایه در ساختار حاکمیتی سازمان است 
و ضرورت دارد با تقویت فرهنگ سازمانی، محیطی 

عاری از هرگونه فساد فراهم کنیم.
وی همچنین لغزش عمدی یا سهوی در مسائل 
مالی سازمان را غیرقابل اغماض و پذیرش دانست و با 
هشدار به همه کارکنان گفت: هرگونه تخطی در این 

موضوع با برخورد قاطع همراه خواهد بود.
مدیرعامــل منطقــه آزاد ارس با بیــان اینکه 
ماندگارســازی گام های مؤثر در همه بخش ها باعث 

افتخار خواهد بود، گفت: "هر فرآیندی که با سرعت 
بیشــتر، ابتکار عمل و خاقیت منتــج به افزایش و 
پایداری درآمدهای منطقه و ســازمان شــود، باعث 

ارتقاء رضایت عمومی و مورد تکریم است.
مقــدم زاده همچنین هماهنگــی و هم افزایی 
میان معاونت ها را حائز اهمیت دانست و تأکید کرد: 
"پیگیــری وظایف هر بخــش در چارچوب بودجه 
مصوب یک ضرورت اســت تا از مــوازی کاری و 

تداخل در برنامه های اجرایی جلوگیری شود.
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل این سازمان با 
بیان اینکه باید پروژه های عمرانی روزشمار تعریف 
شــوند، ادامــه داد: برنامه ریزی دقیق بــرای اجرای 
تمامی امور، به ویــژه طرح های عمرانی، زیربنایی و 

زیرساختی، مطالبه عمومی است.
وی در بخــش دیگــری از صحبت های خود 
راهبرد کان مدیریتــی ارس را تاش بی وقفه برای 
حل مشــکات دانســت و تأکید کرد: در ســاختار 
اجرایی ارس، حب و بغض ها و برخورد ســلیقه ای 
جایــی ندارد و هر کاری که باعث نارضایتی عمومی 

شود، با برخورد مواجه خواهد شد.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس همچنین با 
تقدیر از عملکرد مدیران ســابق و اسبق این سازمان 
گفت: تغییــرات مدیریتی به معنای ضعف عملکرد 
مسئوان گذشته نیســت؛ بلکه فرصتی برای تزریق 
ایده های جدید به بدنه ســازمان و ادای دین در مسیر 
آرمان های دین و نظام مقدس جمهوری اسامی ایران 
و منویات رهبر معظم انقاب در جهت جلب رضایت 

اهالی منطقه و سرمایه گذاران است.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس:

میثاق نامه تحول ارس، جلب رضایت عمومی 
و حرکت به سوی توسعه پایدار است

مدیرعامل منطقه آزاد ارس:

راهبردهای اقتصادی و جلب رضایت مردم، اهداف ارس را محقق می کند

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس خبر داد:

افزایش 15۰ قلمی کاای مسافر منطقه آزاد ارس
سرویس خبر- رئیس هیات مدیره و 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس گفت: 
پیگیری هــا برای افزایش ۱۵۰ قلم کاای 
جدید به لیست کاای همراه مسافر و فعال 
سازی »کارت ارس وندی« در حال انجام و 

در دستور کار قرار گرفته اند.
هادی مقدم زاده رئیس هیات مدیره 
و مدیرعامل ســازمان منطقــه آزاد ارس 
در نخستین نشســت خود را با اصناف و 
بازاریان منطقه با هدف شناسایی چالش ها و 
فراهم آوردن بسترهای توسعه اقتصادی در 

این منطقه، با اشاره به جایگاه ویژه اصناف 
و بازاریان در مدیریت مســایل اقتصادی، 
اجتماعــی و فرهنگی اظهار کــرد: بازار 
به عنوان یکی از ارکان اصلی توسعه، نبض 
تپنده اقتصاد منطقه آزاد ارس اســت. وی 
همچنین نقش تاریخی بازار و بازاریان در 
تحوات اقتصادی را غیرقابل انکار خواند و 
افزود: حضور تاثیرگذار اصناف و بازاریان 
در طــول تاریخ و در برهه های مختلف بر 
کسی پوشیده نیست و در حال حاضر نیز 
نقش بسیار مهمی در اقتصاد کشور دارند. 
مقــدم زاده با تاکید بر عزم جدی مدیریت 
ســازمان برای ارتقای وضعیت اقتصادی 

منطقه افزود: ما مصمم هستیم راهکارهای 
پیشنهادی فعاان اقتصادی را در چارچوب 
قانون عملیاتی کنیم. در ابتدای این نشست 
اصناف و بازاریان منطقه آزاد ارس به بیان 
نظرات و مشــکات و دغدغه های حوزه 
کاری خود پرداختند. مدیرعامل سازمان 
منطقــه آزاد ارس نیز در ادامه دســتورات 
ازم در خصوص مشکات مطرح شده از 
سوی بازاریان را صادر کرد و گفت: برخی 
مشکات ناشــی از انباشت چالش های 
ساختاری در ســازمان، بروکراسی زائد و 
عدم نظارت مؤثر می باشــد که ضروری 
اســت با برنامه ریزی دقیق و اصاحات 

ساختاری، در چارچوب قانون مرتفع شود. 
پیگیری هــا برای افزایش ۱۵۰ قلم کاای 
جدید به لیست کاای همراه مسافر و فعال 
سازی »کارت ارس وندی« در حال انجام 
و در دستور کار قرار گرفته اند. همچنین در 
خصوص بحث مالیات بر ارزش افزوده با 
توجه به اینکه منطقه آزاد ارس تنها منطقه 
آزادی اســت که هر سه مولفه تراز مثبت، 
محصور بودن و عدم وجود ثقل جمعیتی 
شامل آن می شود، با تشکیل کمیته ای به جد 
پیگیر لغو آن خواهیم بود و تاش می کنیم 
وضعیــت اقتصادی منطقه را بیش از پیش 
تســهیل کنیم.  فرآیند نظارت بر استاندارد 

کااهــا تغییر یافته و زمان پاســخدهی از 
یک ماه به دو روز کاهش یافته اســت در 
همین راســتا موضوعات بهداشــت نیز 
در دســت پیگیری است تا تسریع و حل 
شــود. مقدم زاده بر ضــرورت هم افزایی 
میان سازمان و فعاان اقتصادی تاکید کرد 

و گفــت: بازاریان و فعاان اقتصادی ارس 
نه تنها پشتوانه سازمان بلکه نیروی محرکه 
و ســرمایه اجتماعی ارزشمند منطقه می 
باشند و پویایی اقتصادی ارس با همکاری 
و حمایت فعالین اقتصادی محقق خواهد 

شد.

سرویس خبر- مقدم زاده گفت: مسئوان استان باید فارغ 
از قوانین اباغی و بخشنامه ها، با نگاه ملی و باور و زبان مشترک، 
اهداف نظام را در منطقه آزاد ارس پیگیری کنند. هادی مقدم زاده، 
مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد ارس در دیدار با حجت ااسام 
احمد مطهری اصل امام جمعه تبریز با تاکید بر اینکه ارس پیشران 
اقتصادی استان است، اظهار داشت: تحقق اهداف نظام اسامی 

در ارس در بســتر نگاه ملی و هم افزایی استانی امکان پذیر بوده 
که مولفه های آن بر راهبردهای اقتصادی و رضایت مردم استوار 
است.  مقدم زاده افزود: مسئوان استان باید فارغ از قوانین اباغی 
و بخشــنامه ها، با نگاه ملی و باور و زبان مشــترک، اهداف نظام 
را در منطقــه آزاد ارس پیگیــری کنند. وی با تاکید بر اینکه باید 
ســاختار اجرایی اســتان بیش از پیش به همگرایی، هم افزایی و 

نگاه ملی مجهز شــود، ادامــه داد: فرایندهای اجرایی برای خلق 
فرصت های کاری جدید با همت بلند مدیران استان باید تسهیل 
شــود.  مدیرعامل منطقه آزاد ارس، با بیان اینکه همه برنامه های 
اجرایی در ارس پیوســت فرهنگی داشته باشد، خاطرنشان کرد: 
در بخش های مختلف زیرســاخت های مناسبی در ارس ایجاد 
شده اما اهداف توسعه محور این منطقه همچنان نیازمند توسعه 

زیرســاخت های فرهنگی است. مقدم زاده، به وظایف سازمان 
مطبوع خود در خصوص مسئولیت های اجتماعی هم اشاره کرد 
و یادآور شــد: اهداف ترســیمی در این منطقه برمبنای رضایت 
اهالی منطقه، گردشــگران و صاحبان سرمایه اجرایی می شود و 
تقویت باورهای دینی و ملی مردم هم از اولویت های اصلی این 

سازمان به حساب می آید.
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Iranian Foreign Minister 
Abbas Araghchi has said 
that the Islamic Republic 
is ready for constructive 
negotiations to reach an 
agreement regarding its 
nuclear program.
Araghchi expressed 
Tehran's readiness for 
renewed talks during an 
exclusive interview with 
China's CCTV on Friday.
Araghchi said negotiations 
should be aimed "at 
reaching an agreement."
“We are ready to enter into 
constructive negotiations 
without delay,” he stated.  
“The formula we have is the 
same as the previous JCPOA 
formula, which is building 
trust about Iran's nuclear 
program in exchange for 
the removal of sanctions. 
We are ready to negotiate 
on this basis," he added.
The Joint Comprehensive 
Plan of Action (JCPOA) is 
the agreement signed in 
July 2015 between Iran, the 
European Union and the 
ive permanent members 
of the UN Security Council 
plus Germany, known as the 
P1+5.
Britain, France, and 
Germany are set to begin a 
new round of talks with Iran 
over its nuclear program in 
Geneva on January 13.
"For more than 2 years, we 

negotiated with the 1+5 
countries in good faith 
and inally we managed to 
reach an agreement that the 
whole world accepted and 
admired as an achievement 
of diplomacy," he stated.
Araghchi said that Iran 
implemented the nuclear 
deal with good intentions, 
but it was the United States 
that decided to pull out 
from it without any reason 
or justiication.
“The US withdrawal from 
the JCPOA was a very big 
strategic mistake and was 
met with a reaction from 
Iran. Then the US expanded 
its sanctions,” he stated.
He said that one round of 
negotiations has been held 
with European countries 
and the second round of 
these negotiations will be 
held with three European 
countries within the next 
two weeks.

In addition, Araghchi said 
that when the upcoming 
Trump administration 
formulates its own policy 
"we will make a decision 
based on it.”
Iran and Europeans have 
been conducting on-again, 
off-again talks since 2018, 
when the United States 
illegally and unilaterally left 
a historic nuclear accord 
between Iran and world 
powers under its former 
president Donald Trump, 
returning Washington’s 
unlawful sanctions against 
the Islamic Republic.
The trio then failed to live up 
to their promise of bringing 
Washington back into the 
deal.
Reacting to the counter-
party’s non-commitment 
to its obligations, Tehran 
initiated a set of retaliatory 
nuclear steps, including by 
activating more advanced 

centrifuges.
The country has been 
stepping up the measures 
in response to the other 
parties’ continued refusal 
to uphold their obligations.
Earlier this year, the 
European states forwarded 
an anti-Iranian resolution 
proposed by the US to the 
Board of Governors of the 
International Atomic Energy 
Agency (IAEA), which was 
approved by the board.
Elsewhere in his interview, 
the Iranian foreign minister 
also said, “The future of 
the resistance is bright and 
Hezbollah is systematically 
rebuilding itself.”
“Iran will support any 
agreement that Hamas and 
the Palestinians reach on 
their own,” he noted.
About the luid situation 
in Syria following the fall 
of the Assad government, 
Araghchi said, “We do not 
make decisions about Syria 
based on external changes, 
words and slogans.”
“We are waiting for the 
transitional government 
to announce its policies 
regarding the region and 
other countries and gain 
suficient stability, and then 
we will make decisions 
based on behavior,” he 
stated.

Iran has urged the BRICS group of emerging economies to place 
economic and inancial cooperation high on the bloc’s agenda. 
Majid Samadzadeh Saber, an advisor to the Iranian foreign 
minister, made the remarks Wednesday in an address before 
a summit of BRICS’ national representatives in Yekaterinburg, 
Russia. The Iranian oficial also called for the establishment of 
an “agile and cost-effective” secretariat for BRICS. The summit, 
known as the Sherpa meeting, has been organized to review 

Russia's year-long presidency over BRICS and discuss the 
priorities for the coming year under Brazil’s leadership. During 
his address, the Iranian advisor called for efforts to streamline 
BRICS operations with a focus on economic cooperation 
between member states. Sergei Ryabkov, Russia's deputy 
foreign minister and chair of the meeting, also hailed BRICS 
as a driving force in transitioning the current global system 
towards a multipolar and multilateral framework.

Araghchi: 

Iran ready for constructive nuclear talks

An oficial at Trade 
Promotion Organization 
of Iran (TPOI) has said that 
the country’s trade with the 
Eurasian Economic Union 

(EAEU) reached 5$ billion.
After the 

implementation of Free 
Trade Agreement (FTA) 
inked between Iran and 

member states of the union, 
the total of Iran’s trade with 
ive member states of the 
union reached from about 2$ 
billion to 5$ billion, Advisor 
to the Trade Promotion 
Organization of Iran (TPOI) 
for International Affairs Mir-
Hadi Seyyedi stated.

It is hoped that the 
agreement could have an 
important effect in spurring 
trade between the two sides, 
he emphasized. 

On the sidelines of 
the Supreme Eurasian 
Economic Council's meeting 
held on December 25 in St. 

Petersburg, a Free Trade 
Agreement was signed 
between Iran and Eurasian 
Economic Union member 
states.

Presently, the Free Trade 
Agreement (FTA) between 
Iran and EAEU member states 
is expected to be inalized 
and communicated by the 
end of January 2025.

The temporary 
agreement on creation of 
a free trade zone between 
the EAEU and Iran was 
concluded on May 2018 ,17 
and came into force on 
October 2019 ,27.

Iran’s trade with EAEU member states hits 5$ bln

Iran urges BRICS to prioritize economic cooperation

Iran dismisses Arab League 
accusations

Iranian Foreign Minister Abbas 
Araghchi has dismissed the 
Arab League's accusations 
against Iran, naming several 
reasons why Tehran seeks 
"stability" in Syria. Araghchi 
made the remarks in a post 
in Arabic on his X account 
on Friday in response to the 
latest statement issued by the 
Arab League which accuses Iran of meddling in Syria's 
affairs. "Like you, we also desire stability, calm, and the 
prevention of chaos and disturbances in Syria for very 
clear reasons," he wrote while addressing the Arab 
League members, before listing nine reasons. He cited 
preserving Syria’s territorial integrity, security of all ethnic 
and religious groups, and sanctity of shrines and holy 
sites as well as limiting the possession of illegal weapons 
as among Iran’s reasons.Rejecting "any form of foreign 
intervention under any pretext", preventing Syria from 
becoming a "haven for terrorism", and ensuring Syria 
does not pose a threat to neighbors and region were the 
three other reasons named by the Iranian minister. He 
noted that stability is needed in Syria to "prevent further 
adventurism and dangerous expansionist policies by 
Israel" and "inally to form an inclusive government" in 
the country. Meanwhile, he warned against attempts 
to incite strife and divert public attention toward 
"unrealistic threats". The objectives of those inciting 
strife are "to legitimize the continued occupation of 
parts of Syrian territory, especially by Israel and the 
United States,  justify foreign intervention in Syria's 
internal affairs, deprive certain segments of the Syrian 
population of participating in determining their own 
destiny, and to achieve their desires by blaming external 
factors for the country's problems." "Going through 
the current turbulent period in the region requires 
rationality, participation, cooperation, and avoiding the 
stirring of conlicts and temporary interests," Araghchi 
stressed.“The Islamic Republic of Iran agrees with other 
countries in the region on a peaceful and secure transition 
towards the formation of an inclusive government with 
the participation of all currents, ethnics and religions in 
Syria and is ready to help achieve the aforementioned 
goals,” he said.On Wednesday, tens of thousands took 
to the streets in the Syrian cities of Latakia, Tartus, Homs, 
Hama, and Qardaha but the country's Hayat Tahrir al-
Sham (HTS) militants, who rule the country, attacked 
them, leading to deadly confrontations. It came after 
a video emerged of a ire inside a shrine in Aleppo, 
where militants - whom mainstream media has tried to 
depict as tolerant despite their history of close links with 
the most violent Takiri groups such as Daesh and al-
Qaeda - walked inside and killed its guards. On Tuesday, 
hundreds of demonstrators protested in Christian areas 
of Damascus against the burning of a Christmas tree by 
militants near Syria’s Hama.The Hayat Tahrir al-Sham 
administration, which led the onslaught that toppled 
Assad earlier this month, has repeatedly claimed they 
would respect the beliefs and rights of all sects and 
religions in Syria.The situation, however, remains very 
luid and fragile, with a potential risk of further clashes 
as sectarian sentiments continue to boil over, amid the 
ongoing political instability and pressures on minority 
groups.Iranian Foreign Ministry Spokesman Esmaeil 
Baghaei on Thursday voiced concern over rising 
insecurity and violence in Syria, stressing “the necessity of 
preventing the spread of insecurity and violence against 
different segments of Syrian society, and ensuring the 
safety of all citizens”.

دوشنبه 17 دی 1403 -  5 رجب 1446 - 6 ژانویه 2025 - شماره 690
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سرویس گزارش و گفتگو- علی ابراهیمی 
معینی از مدیران  ســابق و باســابقه سازمان منطقه 
آزاد کیش در سطح بین المللی وجود تحریم های 
ظالمانــه رامهم ترین عامل کنــدی کار  در جهت 
جذب ســرمایه گذار خارجی عنوان کرد و گفت: 
امــا به نظر می رســد عوامل داخلی که ناشــی از 
سوء مدیریت و کج ســلیقگی برخی از مسئوان 
در ســالهای اخیر بوده،ضربه محکم تری را به این 
اهداف وارد کرده به نحوی که نه تنها سرمایه گذار 
خارجی بلکه سرمایه گذاران داخلی هم رغبتی به 
ســرمایه گذاری  در کیــش ندارند. این موضوع تا 
حدی نگران کننده شــده چون دیگر هیچ تضمینی 
برای حفظ ســرمایه گــذاران قدیمی و کنونی در 

جزیره کیش باقی نمانده است.
به گــزارش خبرنگار مناطق آزاد؛ ســرمایه 
گــذاری به عنوان موتور محرکه رشــد اقتصادی 
ازمه نیل به توســعه اقتصادی و اجتماعی است. 
افزایش ســرمایه گذاری منجر بــه افزایش تولید،  
افزایش ارزش افزوده، افزایش درآمد، افزایش رفاه، 
افزایش اشتغال، کاهش نرخ بیکاری و کاهش فقر 
می شود. مقوله سرمایه و سرمایه گذاری در فرایند 
توسعه اقتصادی از اهمیت ویژه و بنیادی برخوردار 
بوده و بر این اســاس دولت ها برای دســتیابی به 
یک اقتصاد پیشــرفته و پویا توجــه ازم را به آن 
از طریــق وضع و اعمال قوانین و مقررات خاص، 
ایجاد بسترها و بهبود زیرساخت های ازم، استفاده 
بهینه از منابع، امکانات،ظرفیت ها،توانمندی ها و 
بــه کارگیری مدیریت اصولــی و علمی و منطقی 
معطوف می دارند تا بدین وســیله موجبات تحول 
و پیشــرفت کشور و جوامع را فراهم آورند. بر این 
اساس جزیره کیش به عنوان منطقه ای استراتژیک 
در سطح کشور برای جذب سرمایه گذار داخلی و 
خارجی نمونه ای موفق به شمار می رود و عمران و 
آبادانی امروز جزیره مرهون سرمایه گذارانی است 
که در گذشــته تاش بی وقفــه خود را در جهت 

توسعه و عمران و آبادانی آن بکار گرفته اند .
اما متاســفانه مسیری که در ســالهای اخیر 
درکیش طی شــده مطابق با سیاســت ها و قانون 
چگونگی اداره مناطــق آزاد نبوده و تغییر نگرش 
در اسناد باادســتی در این رابطه ضروری است؛ 
نگرش اشتباه به کیش سبب شده تا فرآیندها در این 
منطقه به درســتی تعریف نشود. اما به نظر میرسد 
با تغییر مدیریت امروز نگاه هیئت حاکم بر جذب 
ســرمایه گذار داخلی و خارجی تاکید دارد که در 
این صورت می توان به آینده جزیره کیش بســیار 

امیدوار بود. 
علی ابراهیمی معینی که ســوابق ارزشمندی 
همچون مدیریت حوزه  گردشگری؛ ثبت شرکت 
ها و مدیریت  بازرگانی سازمان منطقه آزاد کیش را 
در کارنامه خود دارد به عنوان یک  کارشناس زبده 
و برجسته معتقد است مهمترین اولویت کیش می 
بایست در جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی، 
توسعه اقتصاد دریا محور، تکمیل زیرساخت های 
پایه ای در حوزه انرژی و کاهش بوروکراسی اداری 
تعریف شــود. وی  کشور امارات و عمان را نمونه 
هایــی موفق در جذب ســرمایه گذاری خارجی 
معرفی می کند و معتقد است در کنار داشتن ایده و 

برنامه مدون و تخصص می توان با برقراری پرواز 
های مســتمر فرصت طایی بــرای بهره گیری از 
تجربیات و ارتباطــات بین المللی در کیش ایجاد 

نمود. 
 در ادامــه گفت و گوی خبرنگار ما را با این 
مدیر خوشنام و کاربلد جزیره کیش  را می خوانید:
جنــاب آقــای ابراهیمــی جنابعالی 
بعنوان مدیری که بیش از دو دهه ســمت 
ها و مســئولیت های مهمی در بخش های 
مختلف سازمان منطقه آزاد کیش در حوزه 
های بازرگانی،گردشــگری،حقوقی و ثبت 
شــرکت ها داشــته اید ،مهمترین  برنامه  
ســازمان منطقه آزاد کیش را در این دوره 

چه می دانید؟
مســلماً مهمترین اولویــت کیش در دولت 
جدید می بایســت جذب سرمایه گذاری داخلی 
و خارجی ،توســعه اقتصاد دریــا محور،تکمیل 
زیرســاخت های پایه ای در حوزه انرژی و کاهش 

بوروکراسی اداری باشد.
بنظر شما مدیرعامل جدید کیش برای 
تحقق این هدف  با چه مشــکات و چالش 

هایی روبروست؟
مدیرعامل و مســئوان منطقه آزاد با دو نوع 
چالش در ســطح بیــن المللــی و داخلی مواجه 
هســتند،در ســطح بین المللی وجود تحریم های 
ظالمانه مهم ترین عامل کندی کار  در جهت جذب 
ســرمایه گذار خارجی می تواند باشــد ولی بنظر 
اینجانب عوامل داخلی که ناشــی از سوء مدیریت 
و کج ســلیقگی برخی از مسئوان در سالهای اخیر 
بوده،ضربه محکم تری را به این اهداف وارد کرده 
بــه نحوی که نه تنها ســرمایه گذار خارجی بلکه 
سرمایه گذاران داخلی هم رغبتی به سرمایه گذاری  
در کیش ندارند. این موضوع تا حدی نگران کننده 
شــده که  دیگر هیچ تضمینی برای حفظ ســرمایه 
گــذاران قدیمی و کنونی در جزیره کیش هم باقی 
نمانده ،برخی از عوامل داخلی را می توان به شرح 

ذیل عنوان کرد:
۱-عدم اجرای قوانین و مقررات مناطق آزاد

۲-عــدم نگرش و به اصطــاح دید منطقه 
آزادی از سوی برخی مدیران مناطق آزاد

۳-دخالت های  بیمورد برخی از ارگان های 
نظارتی با توجه به نگرش متفاوت آنان از قوانین و 

مقررات مناطق آزاد
۴-عدم همــکاری و تعامل بیــن برخی از 
وزارت خانه ها یا سازمان های دولتی با  منطقه آزاد

۵-دور شــدن مناطق آزاد از اهداف ایجادی 
آنان 

۶-افزایــش بوروکراســی اداری در فرایند 
جذب سرمایه گذاری

۷-عدم بکارگیری از متخصصان و متفکران 
آشنا به استانداردهای جهانی مناطق آزاد

۸-عدم حمایت از شــرکت های دانش بنیان 
و نخبگان دانشگاهی

شــما در مورد جذب ســرمایه گذاری 
گفتید،بنظــر شــما ایجــاد کمیتــه های 
تخصصی در ســازمان بــا حضور بخش 
خصوصــی و دولتی چقدر مــی تواند در 

جذب سرمایه گذار موثر باشد؟
ایجاد چنین  کمیته های  صددرصد موفق آمیز 
است ولی نکته مهم اینجاست که اعضاء این کمیته 
چه کسانی باشند ،مسلماً کمیته ای موفق خواهد بود 
که اعضا ءآن چه قدیم و چه جدید یا چه دولتی یا 
خصوصی مفهوم و فلســفه وجودی مناطق آزاد را 
درک کرده باشند،مشــکات را بدانند و ایده های 

اجرایی برای حل آن داشته باشند.
بنظر شــما آیا ســازمان در طول این 
ســال ها قــدم مثبتی برای ایــن موضوع 

برداشته است؟
در موضــوع جذب ســرمایه گذاری گاهی 
اوقــات فکر ها و برنامه ریزی خوبی انجام شــده 
ولی این ایده های خوب یا بد اجرا شــده یا اصاً 
اجرا نشده است.بعنوان مثال چند سال قبل سازمان 
بــه منظور جذب ســرمایه گــذاران حوزه خلیج 
فارس،شرکتی را در کشور عمان ثبت کرد،اما عماً 
جز پرداخت هزینه ثبت و مجوز هیچ ثمراه ای برای 
سازمان نداشت،چون نه برنامه مدونی برای اینکار 
داشت و نه از افراد متخصص در این زمینه استفاده 
کرده بود،در صورتیکه وجود نمایندگی سازمان در 
کشــور دوست یعنی عمان می تواند نقش موثری 
در جذب ســرمایه گذار و بــر مراودات تجاری-
مالی این جزیره زیبای کیش و عمان داشــته باشد.

ضمن آنکه نکته مهمتر غفلت از دبی و ایجاد چنین 
تشکلی در آنجا هست.

شــما بعد از دو دهــه فعالیت موفق 
در ســازمان منطقه آزاد کیش ظاهراً چند 
سالی هست در دبی و عمان فعالیت دارید، 
وضعیت سرمایه گذاری در این کشورها را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
کشــور امارات یکی از موفق ترین کشورها 
در جذب ســرمایه گذار در زمینــه های مختلف 
تجاری-خدماتی-صنعتی و گردشگری هست و 
نزدیکی با این کشور و وجود پرواز های مستمر می 
توانــد برای منطقه آزاد کیش، فرصت طایی برای 
بهــره گیری از تجربیــات و  ارتباطات بین المللی 

داشته باشد.
کشــور عمان هم فرصت طایی را برای ما 
تحقق می کند مشروط بر اینکه ایده و برنامه مدون 
و تخصصی برای آن داشته باشیم،بعنوان مثال قطع 
پروازهــای عمان به کیش به بهانه مقرون به صرفه 
نبودن آن یکی از بد ســلیقه گی هایی هســت که 
توســط برخی از مســئوان صورت گرفته است، 
چــون اگر در این زمینــه برنامه ریزی دقیقی کرده 
بودیم این اتفاقات نمی افتاد.به هرحال ما می توانیم 
امروزه پروازهایی از کشورهای عراق-تاجیکستان 
–آذربایجان-ترکیه به ویژه داشته باشیم ولی زمانی 

این پروازها مقرون به صرفه خواهد بود و استمرار 
خواهد داشــت کــه از قبل برنامــه ریزی دقیق و 
منظمی برای این کار داشــته باشــیم.ازم به ذکر 
است با پتانســیل های فوق العاده جزیره کیش به 
همراه قرارداد همکاری شرکت ماهان برای توسعه 
گردشگری جزیره هندورابی ، فرصت طایی برای 
مــا ایجاد می کند که بــه هیچ عنوان نباید با غفلت 

از آن عبور کنیم.
ضمن تشکر از جنابعالی در پایان اگر 

مورد دیگری هست  بفرمایید؟
خوشبختانه با رویکرد مثبت دولت فعلی بر 
مناطق آزاد از یک ســو و حضور و روی کار آمدن 
مدیران نام آشــنا و کاربلدی چون دکتر مسرور که 
خود سال هاست در پست های مختلف با جزئیات 
مناطق آشناســت ، با رقــه ای از امید در دل مردم 
مناطق آزاد ایجاده شــده است.از طرفی با توجه به 
جایــگاه ویژه و پر اهمیت منطقه آزاد کیش دراین 
مناطق آزاد، انتخاب مدیری با تخصص و با درایتی 
چــون دکتر محمد کبیری که در همین مدت کوتاه 
تاثیرات خوبی در جهت توســعه سرمایه گذاری 
داشته،می تواند نقش بسیار موثری بر تحقق اهداف 
منطقه داشته باشد البته به شرطی که مدیران سازمان 
همســو و همدل با سیاســت های مدیریت ارشد 

فعالیت داشته باشد.

در گفت و گو با ابراهیمی معینی از مدیران سابق سازمان منطقه آزاد  کیش عنوان شد؛

جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی؛ کلیدواژه موفقیت محمد کبیری
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محمود یزدان پناه فدائی 

گزیده

بازدید نماینده ویژه رئیس جمهور در اقتصاد 
دریامحور از مجتمع بندری آستارا

مدیر گمرک منطقه ویژه اقتصادی کاوه:
۸۸0  میلیون دار کاا به گمرک کاوه 

ترانزیت شد

سرویس خبر- اســتاندار خراسان 
جنوبــی با بیان اینکه مرز یکــی از ارکان 
توسعه پیشــرفت خراسان جنوبی است، 
گفت: یکی از اقدامات خوب منطقه ویژه 
اقتصادی در سایت مرزی ماهیرود، پروژه 
بــا حضور ســرمایه گذار خارجی در مرز 

است.
سید محمدرضا هاشمی در دیدار با 
فعاان اقتصادی  بازارچه مرزی اســتان با 
بیان اینکه خراسان جنوبی، استانی مستعد 
پیشــرفت در حوزه اقتصادی است، اظهار 
داشــت: ما این استان را محروم نمی دانیم، 
چرا که اســتانی اســت که از نعمت های 
فراوان و نیروی انسانی برتر بهره مند است.  
وی با بیان اینکه در خراسان جنوبی 
ما چهار گمرک داریم، افزود: این درحالی 
است که در سایر استان ها تنها یک بازارچه 
فعال است.اســتاندار خراســان جنوبی با 
تاکید براینکه در حوزه گردشگری، نایبند 
طبس عروس کویر است و همه شهرستان 
های اســتان برای گردشگری حرف برای 
گفتن در دنیا دارنــد. ادامه داد: ۹۸ درصد 

زرشــک دنیا و محصوات استراتژیکی 
همانند زعفران، پســته، انــار و عناب در 
اســتان تنها بخشی، از ظرفیت استان است 
که با این همه ظرفیت های خوب، اســتان 
خراســان جنوبی محروم نیســت و جای 
ســرمایه گذاری وجود دارد.   هاشــمی با 
بیان اینکه سومین فرودگاه کشور در سال 
۱۳۰۲ در بیرجند راه اندازی شــدبنابراین 
رونق فرودگاه با جدیت پیگیری می شود 
چراکه بســتر رشــد اقتصادی اســت و 
محصوات اســتراتژیک استان هم از این 

طریق به فروش می رسد ادامه داد: تکمیل 
راه آهن استان را پیگیری می کنیم تا پروژه 
تعطیل نشــود، همچنین دستور انتقال آب 

منطقه مختاران به بیرجند را گرفتیم.  
استاندار خراسان جنوبی با بیان اینکه 
در بحث رشد اقتصادی، افزایش بهره وری، 
تولیــد پول و ثروت نیــاز به همفکری و 
گفت وگــو داریم، به تنهایی نمی توان در 
اســتان کارها را پیش برد بنابراین نیروها 
باید همدل و همراه باشــند، تصریح کرد: 
در حوزه گردشــگری، معدن و  فرودگاه 

کارگروه اقتصادی تشکیل داده ایم و برای 
بازارچــه های مرزی هم نیازمند کارگروه 
هستیم.هاشمی با بیان اینکه مرز ماهیرود،  
پایانه  مرزی و  منطقه ویژه اقتصادی سایت 
مرزی تاش بســیاری شده  است، افزود: 
بازارچــه های مرزی باید در مناطق مرزی 
تقویت شــوند تا امنیت  منطقه هم تامین 
شود. استاندار خراسان جنوبی با بیان اینکه 
مقوله بازارچه های مرزی، کشــاورزی، 
فرودگاه، میراث، معدن و مرز در استان را از 
اولویت ها برای رشد اقتصادی عنوان کرد 
و گفت: بیش از ۹۵ درصد بازار افغانستان 

از ایران است 
استاندار خراســان جنوبی تصریح 
کــرد:  کــم کاری مدیــران را نباید گردن 
دســتگاه های نظارتی بیندازیم بلکه همه 
دســتگاه های نظارتی حامی و پشتیبان ما 
هستند. وی با تاکید بر اینکه شورای اداری 
را در روســتاهای مرزی اســتان برگزار 
خواهیم کرد گفت: حفظ وضعیت موجود 
برای ما مهم اســت و واحدهایی که با کم 
تریــن ظرفیت هم کار می کنند، باید حفظ 
کنیم چرا که حفظ کارگر برای ما بســیار با 

اهمیت است.

ســرویس خبر- مدیرعامل منطقه 
ویژه اقتصادی ســبزوار گفــت: عملیات 
عمرانی مرحله نخســت ایــن منطقه در 
گســتره ای ۵۰ هکتاری، طی ماه های اخیر 

شتاب مطلوبی گرفته است.
مرتضی شرف الدین شیرازی افزود: 
عملیات های عمرانی انجام گرفته شــامل 
ایجاد ســاختمان های گمــرک و اداری، 
ساخت ســردر مجموعه، اتمام و تکمیل 
عملیات های زیرسازی شامل رمپ ورودی 
و خروجی، پیاده روسازی، جدول گذاری، 
کانیو و چند عملیات عمرانی دیگر است که 

برخی از این طرح ها همچنان ادامه دارد.
وی تصریح کرد: اجرای این عملیات 

عمرانی با بهره گیری از توان نیروهای بومی 
در حال انجام است و در این راستا شماری 
از جوانان و صنعتگران شهرســتان سبزوار 
برای تأمین مصالح و انجام عملیات فنی به 

کار گرفته شده اند.
شرف الدین شیرازی گفت: بر مبنای 
برنامــه زمانبندی تا پایان امســال بخش 
اداری و مجموعــه گمرک در محل منطقه 
ویژه اقتصادی سبزوار مستقر خواهند شد 
و مقدمات ازم برای بهره برداری رســمی 
و اســتقرار واحدهای تولیدی، بازرگانی و 
خدماتی در نیمه ســال آینده پیگیری می 

شود.
وی افــزود: عاوه بــر فعالیت های 

عمرانی و زیرسازی، در این مدت در زمینه 
جذب ســرمایه گذاران نیز نشســت های 
متعددی برگــزار و تفاهم نامه هایی امضا 

شده است.
منطقــه ویژه اقتصادی ســبزوار در 
کیلومتــر ۳۵ جاده ســبزوار – مشــهد با 
گســتره هزار و ۲۰۰ هکتار در کنار شاهراه 
ترانزیتی شــمال شرق کشور، از جنوب در 
مجاورت داان شــرقی - غربی و از شمال 
به آزادراه حــرم تا حرم با رویکرد تجاری 
– صنعتــی تکیه دارد کــه برای بارگذاری 
پایانــه هــای صادراتی صنایــع تبدیلی، 
تکمیلی کشــاورزی و معدنــی و صنایع 
نوین، پزشــکی، دارویی و نساجی در نظر 

گرفته شده است. برخورداری از راه آهن، 
فــرودگاه، ظرفیت های اقلیمی جغرافیایی 
و کشــاورزی و صنایع معادن گوناگون در 
شهرستان سبزوار از جمله مزیت های این 
منطقه است و بر اساس برنامه ریزی انتظار 
می رود با بهره برداری کامل از منطقه ویژه 
اقتصادی سبزوار، افزون بر ۲۰ هزار فرصت 

شغلی در این منطقه ایجاد شود.
یکــی از دایل ایجــاد منطقه ویژه 
اقتصادی سبزوار، پیشینه تاریخی و تجاری 
این شهرستان است که از گذشته به عنوان 
بندر خشک شــمال شرق ایران محسوب 
می شده است و امروز نیز کم و بیش همان 

نقش را ایفا می کند.

استاندار منطقه ویژه اقتصادی خراسان جنوبی:

سرمایه گذار را فراری ندهیم

سرویس خبر- نماینده ویژه رئیس جمهور در اقتصاد دریا محور از مجتمع 
بندری و منطقه ویژه اقتصادی شهرســتان مرزی آســتارا در شمال غربی استان 

گیان بازدید کرد.
علــی عبدالعلــی زاده نماینده ویژه رئیس جمهــور در هماهنگی اجرای 
سیاســت های کلی توســعه دریامحور در سفر به شهرســتان آستارا از مجتمع 
بندری آســتارا و منطقه ویژه اقتصادی این شهرســتان بازدید کرد و با وضعیت 
زیرســاخت های عمرانی این بندر مرزی شمال کشور و مشکات موجود آشنا 
شــد. نماینده ویژه رئیس جمهور در اقتصاد دریا محور را در این بازدید میدانی 
سرپرست معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری گیان، مدیر کل شیات 
استان گیان، فرماندار شهرستان مرزی بندر آستارا و نمایندگان بخش خصوصی 

فعال در مجتمع بندری آستارا همراهی می کردند.
عبدالعلی زاده در این بازدید از روند پیشرفت، ساخت و ساز و همچنین 
محوطه پســت های اســکله این بندر مهم و مرزی شمال کشور بازدید و موانع 
موجود را بررسی کرد. گفت و گو با فرماندار شهرستان مرزی آستارا و همچنین 
کارشناسان داخلی مجتمع بندری آستارا در رابطه با مباحث مربوط به ایروبی 
ورودی بــه بندر از دیگــر برنامه های بازدید نماینده ویــژه رئیس جمهور در 
 اقتصاد دریامحور از مجتمع بندری آســتارا در ســفر به شهرستان مرزی آستارا 

بود.
عبدالعلی زاده در این بازدید با اشاره به اینکه زیرساخت های منطقه ویژه 
اقتصادی بندر آســتارا هر چه سریع تر باید فراهم شــود، خواستار رفع برخی 
ایرادات فنی از جمله بخش مهم ایروبی در این بندر شــد و گفت: آســتارا یک 
بندر مهم ملی ایران در شمال کشور است و باید از ظرفیت مرزهای آن از جمله 

دریایی به نحوه احسن برای توسعه اقتصادی کشور بهره برد.
شهرستان مرزی بندر آستارا با ۹۷ هزار نفر جمعیت در شمال غربی استان 
گیان و حاشیه دریای خزر واقع شده و از ظرفیت سه گمرک فعال جاده ای، ریلی 

و دریایی با کشور همسایه جمهوری آذربایجان برخوردار است.

ســرویس خبر-مدیر گمرک منطقه ویژه اقتصادی کاوه ساوه گفت: ۸۸۰ 
میلیون دار کاا در ۹ ماه سال جاری از گمرکات مختلف کشور به این گمرک 

ترانزیت شد.
قاسم مطلبی اظهار کرد: امسال در رویه ترانزیت مقصد ۲۴۳ هزار تن کاا به 
ارزش ۸۸۰ میلیون دار کاا از سایر گمرکات به این گمرک ترانزیت شده است.

وی افزود: این میزان ترانزیت نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۶ درصد 
از نظر وزنی و ۴۶ درصد از نظر ارزش رشد داشته است.

مدیر گمرک منطقه ویژه اقتصادی کاوه ساوه اضافه کرد: ارایه تسهیات و 
خدمات مطلوب به وارد کنندگان و صادرکنندگان و افزایش رویه حمل یکسره 

از جمله دایل رشد ترانزیت به این گمرک در سال جاری است.
به گفته وی عمده کاای ترانزیت شــده در ســال جاری به گمرک منطقه 

ویژه اقتصادی مواد اولیه واحدهای تولیدی و ماشین آات خط تولید است.
گمرک کاوه در شهر صنعتی کاوه شهرستان ساوه از نیمه دوم سال ۱۳۸۲ 
در راســتای ارایه خدمات گمرکی و انجام تشریفات مرتبط با کاای صادراتی 

و وارداتی صاحبان صنایع و فعاان تجاری فعالیت خود را شروع کرده است.
هم اکنون در شهرستان ساوه یک شهر صنعتی)کاوه(، چهار شهرک صنعتی 
و یــک ناحیه صنعتی با بیش از ۶۰ هزار فرصت شــغلی فعالیت دارد که با این 
میزان اشــتغال حدود ۴۰ درصدد از اشتغال استان مرکزی را به خود اختصاص 
داده اســت. ساوه با حدود ۳۰۰ هزار نفر جمعیت دومین کانون جمعیتی استان 

مرکزی است.

ســرویس خبر- معاون ایمیدرو 
ضمــن بازدید از منطقــه ویژه اقتصادی 
صنایــع معدنی و فلــزی خلیج فارس 
راهکارهــای تســریع در پروژه هــای 
نیروگاهــی این منطقه عظیم اقتصادی را 

بررسی کردند.
پــس از بازدید از وضعیت موجود 
در منطقه ویــژه اقتصادی صنایع معدنی 
و فلزی خلیج فارس، جلســه ای با هدف 
بررســی پیشــرفت پروژه های احداث 
نیروگاه های این منطقه عظیم اقتصادی، 
با حضور امید امامــی، معاون طرح های 
توســعه معدن و صنایع معدنی ایمیدرو، 
منیــژه غامرضایی، مدیر زیرســاخت 
این ســازمان و محمدرضا پیرحسینلو، 
مدیرعامــل منطقه ویژه اقتصادی صنایع 
معدنی و فلزی خلیج فارس برگزار شــد 
که در آن مدیران عامل و معاونان توسعه و 
بهره برداری شرکت های فواد هرمزگان، 
فــواد کاوه، صبا فــواد خلیج فارس و 
توســعه برق غدیر اوکسین نیز حضور 
داشتند.در این جلسه، پیشرفت طرح های 
نیروگاه ۱۰۰۰ مگاواتی فواد هرمزگان، 
نیــروگاه ۵۰۰ مگاواتــی کاوه و احداث 

بخش بخار نیروگاه هرمز مورد بررســی 
قرار گرفت.شایان ذکر است این پروژه ها 
در چارچــوب ماده ۴ قانون مانع زدایی از 
توسعه صنعت برق و تفاهم نامه نیروگاهی 
سال ۱۴۰۰ میان وزارتخانه های صمت و 
نیــرو، با هدف تامین بــرق پایدار و رفع 
محدودیت مصرف صنایع معدنی مستقر 
در منطقه ویژه، اجرا می شــوند.تاکید بر 
تسریع در روند احداث نیروگاه هاامامی، 
معــاون طرح هــای توســعه معــدن و 
صنایع معدنی ایمیدرو در این نشســت 

بــا تاکید بــر اهمیت تامین بــرق پایدار 
برای توســعه صنایع معدنی، تسریع در 
احداث نیروگاه ها را ضروری دانســت و 
خواستار هماهنگی بیشتر میان دستگاه ها 
و شرکت های اجرایی شد.وی افزود: برق 
پایدار یکی از پیش نیازهای اصلی توسعه 
صنایع معدنی اســت و تامین به موقع آن 
نقشــی کلیدی در رشد تولیدات صنعتی 
کشــور خواهد داشت.ضرورت استفاده 
از ظرفیت هــای موجودغامرضایــی، 
مدیر زیرســاخت سازمان ایمیدرو نیز بر 

اهمیت اســتفاده از ظرفیت های موجود 
بــرای تامیــن برق صنایــع تاکید کرد و 
گفت: ایجاد نیروگاه های مســتقل برای 
صنایع معدنــی، عاوه بر پایداری تامین 
برق، به افزایش ظرفیت تولید و توســعه 
اقتصادی کشــور کمک شایانی خواهد 
کرد.تــاش برای تامین بــرق پایداردر 
ادامه این نشست پیرحسینلو، مدیرعامل 
منطقه ویژه اقتصــادی صنایع معدنی و 
فلزی خلیج فارس، ضمن ارائه گزارشی 
از پیشرفت پروژه های نیروگاهی، اظهار 
داشــت: این طرح ها در راســتای تحقق 
اهداف کان توسعه ای منطقه و با هدف 
تامیــن برق پایدار برای صنایع معدنی در 
حال اجرا هستند.تصمیم بر تسریعگفتنی 
اســت در پایان این نشســت مقرر شد 
اقدامات ازم برای تسریع در فرآیندهای 
اجرایی پروژه های نیروگاهی انجام شده 
و همکاری های بین سازمانی، به ویژه میان 
وزارتخانه های صمــت و نیرو، تقویت 
شود تا شاهد تسهیل تامین منابع، تسریع 
در بهره بــرداری از نیروگاه های جدید و 
ارتقای ظرفیت تولیــد برق منطقه ویژه 

اقتصادی خلیج فارس باشیم.

تسریع پیشرفت پروژه های نیروگاهی در
 منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سبزوار:

عمران منطقه ویژه اقتصادی سبزوار شتاب گرفته است
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15 مناطق ویژه اقتصادی

فریـده پناه

مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام عنوان کرد:

هدف گذاری برای تسهیل گری سرمایه گذاری در پیام

راه اندازی منطقه ویژه اقتصادی سرو و پایانه لجستیک در پیرانشهر

ســرویس خبر-  محسن حسنلو مشــاور وزیر و مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی و 
فرودگاه بین المللی پیام با بیان اینکه به دنبال توسعه برندینگ این منطقه با هدف جذب سرمایه 
گذاری های داخلی و خارجی هستیم گفت: بر همین اساس هدف گذاری برای جذب این 
سرمایه گذاری با اقداماتی از جمله تسهیل گری از مهمترین رویکردهای پیام در دوره جدید 

اســت. به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام,محســن 
حسنلو روز سه شنبه در نشستی صمیمی با معاونت این منطقه که در سالن اجتماعات پیام 
برگزار شد، افزود:به همین منظور به دنبال این هستیم که با اصاح و توسعه فضاهای اطاع 

رسانی، سرمایه گذاران را با مزایا و پتانسیل های این منطقه هر چه بیشتر آشنا سازیم.
وی با بیان اینکه منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه جدایی ناپذیر هســتند، خاطر نشان 

کرد:در واقع هدف از ایجاد مناطق ویژه اقتصادی تسهیل گری در سرمایه گذاری می باشد.
مدیــر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام در ادامه به تدوین برنامه 
های برای جذب سرمایه گذاری ها در این منطقه اشاره کرد و گفت:استفاده از توان بخش 
خصوصی برای توسعه کشور یکی از مهمترین سیاست های دولت چهاردهم است که به 
همین منظور ما نیز به دنبال پیاده سازی آن در پیام هستیم. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود به لزوم ارتقای آموزش های تخصصی در بین کارشناسان برای دست یابی به اهداف 
سازمانی اشاره کرد و افزود: انتظار ما این است که با کار و تاش بیشتر از سوی پرسنل شاهد 
رشــد همه جانبه منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام چه در حوزه تولید و چه 
فرودگاهی باشیم. گفتنی است در ادامه این نشست، پرسنل معاونت منطقه ویژه اقتصادی و 
فرودگاه بین المللی پیام به ارایه مشکات و دیدگاه های خود با هدف توسعه منطقه پرداختند.

ازم به ذکر است، سلسله نشست های مدیر عامل با کارکنان سایر بخش ها در روزهای 
آتی برگزار می شود.

سرویس خبر- استاندار آذربایجان 
غربی گفت: به طور جدی راه اندازی ویژه 
اقتصادی ســرو در ارومیه و ایجاد پایانه 
لجســتیک در جلدیان پیرانشهر، پیگیری 

می شود.
الیاس گندمی - استاندار آذربایجان 
غربــی در دیدار  با رییس ســتاد اجرایی 
فرمان حضرت امام )ره( با اشاره به وجود 
حلقه های مفقوده در حوزه های اقتصادی 
و کشاورزی در استان گفت: وجود صنایع 
تبدیلی و ایجاد ارزش افزوده محصوات 
کشــاورزی نیازمند سرمایه گذاری است 
تا محصوات باغی اســتان در بازار های 
داخلی و خارجی مورد توجه قرار گیرد. 
رضا رحمانــی با بیان این که منطقه 
ویژه اقتصادی ســرو را به صورت جدی 
پیگیر هســتیم که به مساحت ۵۰۰ هکتار 
در مرز و ۵۰۰ هکتار در ارومیه ایجاد شود 
افزود: بستر های ازم برای سرمایه گذاری 

در اســتان فراهم شده و انتظار داریم ستاد 
اجرایی حضرت امام به صورت جدی در 
موضوع سرمایه گذاری ورود داشته باشد.
وی از ایجــاد توافــق بــا نیــروی 
زمینــی ارتش جمهوری اســامی ایران 
بــرای ایجاد پایانه لجســتیک در پادگان 
جلدیان پیرانشــهر خبر داد و خاطرنشان 
کرد: با توجه به ظرفیت های مرزی استان 
موضــوع حمل و نقل یکی از موضوعات 
جدی اســت که برای توسعه آن در حال 

پیگیری هستیم. 
استاندار آذربایجان غربی ادامه داد: 
توسعه خدمات بهداشــتی و ارتقا سرانه 
آموزشــی از جمله حوزه هــای حمایتی 
است که انتظار داریم ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام )ره( در این حوزه در استان 

وارد شود. 
رحمانی گفت: در حوزه انرژی های 
تجدیــد پذیر هــم می تــوان از ظرفیت 

بانک هایی که در ستاد وجود دارد استفاده 
کــرد و از نظــر مواد معدنــی موجود در 
اســتان، آذربایجان غربی وضعیت خوبی 

دارد که نیازمند حمایت ستاد است. 
حل مشکل مدارس کانکسی از 
اولویت های ســتاد اجرایی فرمان 

امام است
رئیس ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امــام )ره( نیــز در این دیدار با اشــاره به 
ظرفیت های کم نظیر استان در حوزه های 
اقتصادی، کشــاورزی و مــرزی گفت: 
نشست با اســتانداران ســابق در استان 

گامی موثر در توسعه استان بود.
 پرویــز فتاح افزود: با توجه به تنوع 
قومیتــی و مذهبی آذربایجان غربی ایجاد 
وحدت رویه و همدلی در استان اولویت 
نخســت فعالیت های اجرایی است. وی 
با بیان این که آقای پزشــکیان ریاســت 
جمهــوری از ارومیه هســت و این مهم 

یک ظرفیت بی بدیلی برای توسعه استان 
ایجاد می کند خاطرنشــان کرد: با توجه به 
ظرفیت های مرزی اســتان نگاه صنعتی و 
اقتصادی باید تقویت شده تا بدین طریق 

درآمد عمومی استان افزایش یابد. 
رئیس ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امــام )ره( صــادرات را یک فرصت مهم 
اقتصادی در استان دانست و تصریح کرد: 
توسعه راه های مواصاتی تا مرز ها، یکی 
از زیرســاخت هایی اســت که باید برای 
توســعه مبادات مرزی در استان مد نظر 

قرار گیرد.
فتاح تاکید کرد: در آینده ای نزدیک 
تیمی برای بررســی محرومیت زدایی در 
حوزه های مختلف به اســتان سفر می کند 
تا کار های کارشناســی را در این موضوع 
انجــام دهد. وی همچنین حل مشــکل 
مدارس کانکســی را یکی از اولویت های 

این ستاد عنوان کرد.

سرویس خبر -مدیرعامل منطقه ویژه 
اقتصادی بیرجند گفت: یکی از مشــکات 
اصلی و ضعف های بزرگ ما ارتباط ضعیف 
با افغانستان است که برای توسعه اقتصادی 

باید مراودات با این کشور افزایش یابد.
حســین زارعی در دیدار استاندار با 
فعاان اقتصادی بازارچه های مرزی استان 
افزود: برای افزایش مراودات بین کشــور 
افغانســتان و خراسان جنوبی باید اقداماتی 
از قبیل حضور تجار افغانی در استان، اعزام 
هیات هــای تجاری از خراســان جنوبی و 
برگزاری نشست های مشترک بین دو طرف 
انجام شود. وی ضمن قدردانی از استاندار 
برای پیگیری بازگشایی بازارچه های مرزی 
و توجــه به ظرفیت های این اســتان اظهار 
کرد: استفاده از توان بخش خصوصی برای 
پیشرفت و توســعه پایدار استان از طریق 
بهره گیــری از ظرفیت ها و پتانســیل های 
موجــود امری ضــروری و غیرقابل انکار 

است.
مدیرعامــل منطقه ویــژه اقتصادی 
بیرجند تصریح کرد: ظرفیت مرز خراسان 
جنوبی با کشــور افغانســتان بر هیچکس 
پوشیده نیست، در سال های گذشته اقدامات 
خوبی در این حوزه انجام شــده اما تکمیل 

نشــده اســت و نیاز به پیگیری دارد. وی 
ادامه داد: از طرفی خراســان جنوبی دارای 
چهار بازارچه مرزی اســت که اکنون مرز 
ماهیرود فعال ترین بوده و مابقی بازارچه ها 
به بصورت یکطرفه از جانب کشور همسایه 

مسدود است.
زارعــی عنــوان کــرد: بــا توجه به 
اشــتراک زیادی و همجواری افغانستان با 
خراســان جنوبی می توان در حوزه جذب 
ســرمایه گذار از توان تجار و بازرگانان این 
کشور در استان استفاده کرد. وی با بیان اینکه 
تا حدودی تمامی زیرســاخت های ازم تا 
نقطه صفر مرزی انجام شــده است یادآور 
شــد: می توان برای انتقال خط انتقال گاز به 
وایات افغانســتان در همجواری خراسان 
جنوبی، برای توســعه ســرمایه گذاری ها 
از تــوان بخش خصوصی اســتفاده کرد. 
مدیرعامل منطقه ویــژه اقتصادی بیرجند 
گفت: تعداد ۲۱ مورد زیرســاخت یا اقدام 
زیربنایی که قابلیت اجرایی شــدن در مرز 
دارد را احصا کرده ایم، برای انجام این امور 
باید با مشارکت بخش دولتی و خصوصی 
زمینه سرمایه گذاری و همکاری بیشتر بین 

خراسان جنوبی و افغانستان را فراهم کرد.
رئیس اتاق تعاون خراسان جنوبی هم 
با اشاره به فعالیت ۱۲ تعاونی و یک اتحادیه 
مرزنشینان در اســتان گفت: جمعیت زیر 

پوشش این تعاونی و اتحادیه ها در گذشته 
بین ۱۷۰ تا ۱۸۰ هزار نفر بوده است.

غامحسین حسینی افزود: در گذشته 
مجمــوع جمعیت شهرســتان های مرزی 
زیر پوشــش تعاونی معرفی می شد اما در 
دهه اخیر شــعاع ۲۵ کیلومتــر و اکنون ۵۰ 
کیلومتری مرز ماک مرزنشینی محسوب 

می شود.
وی ادامه داد: یکی از مشکات عمده 
اینکه تعداد زیادی از جمعیت مرزنشــینان 
که می توانند بر اســاس قوانین جدید عضو 
تعاونی باشــند به میزان ۷۰ هزار نفر کاهش 
یافته است در حالیکه باید همه افراد ساکن 

در مرز از امتیازات برخوردار شوند.
رئیس اتاق تعاون خراســان جنوبی 
تصریح کرد: در مجموع کشور ۳۴۶ تعاونی 
و ۱۷ اتحادیه مرزنشــینان فعال اســت، بر 
اســاس تصمیم جدیدی که اخذ شده ۴۰۰ 
دار سهمیه ارزی برای مرزنشینان در قالب 

اشخاص حقیقی در نظر گرفته شده است.
وی افزود: جمعیت مرزنشین توانایی 
ندارد تا صادرات داشــته باشــد، هرگونه 
وارداتی که از افغانســتان انجام شــود باید 
حتما در قبال آن صادرات انجام شــود که 
این مهم از توان مرزنشین بر نمی آید و نیاز 

به پیگیری دارد.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی بیرجند مطرح کرد:

لزوم تقویت روابط خراسان جنوبی با افغانستان برای توسعه اقتصادی
گزیده

در جریان سفر وزیر صمت به استان یزد صورت گرفت؛
بازدید معاون وزیر صمت از 3 واحد فناور 
صنعتی در منطقه ویژه اقتصادی و شهرک 

صنعتی یزد

پایش و نمونه برداری از خاک و هوای منطقه 
ویژه اقتصادی امرد با هدف حفظ محیط زیست

ســرویس خبر- معاون وزیر صمت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک 
و شهرکهای صنعتی ایران، در جریان سفر وزیر صمت به استان یزد از ۳ واحد 
فناور صنعتی در منطقه ویژه اقتصادی و شهرک صنعتی یزد بازدید به عمل آورد.
همزمان با سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت به استان یزد، رضا انصاری 
معاون وزیر و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران از 
سه واحد تولیدی فناور در شهرک ها و نواحی صنعتی استان بازدید به عمل آورد.
انصاری، ابتدا با حضور در مجموعه واحدهای گروه صنعتی لنا؛ تولیدکننده 
تجهیزات تابلو برق های صنعتی و باسداکت که توانسته در مساحت قریب به ۲۰ 
هزار متر مربع، اشتغال بیش از ۲۳۰ نفر را در منطقه ویژه اقتصادی یزد فراهم کند، 

از بخش های مختلف این مجموعه بزرگ صنعتی بازدید کرد. 
معاون وزیر صمت در ادامه از مجموعه گروه صنعتی پارس شــعاع تابا، 
تولیدکننده تجهیزات نور و روشنایی در منطقه ویژه اقتصادی یزد بازدید کرد و 
در جریان روند تولید بخش های مختلف این مجموعه در مساحت ۷۰ هزار متر 
مربع و اشتغال ۴۶۰ نفر قرار گرفت. وی سپس با حضور در شهرک صنعتی یزد 
به عنوان یکی از بزرگترین شــهرک های صنعتی ایران حضور یافت و از واحد 
صنعتی میکرو نخ کویر، تنها تولید کننده صنعتی پارچه گردباف که اشتغال بیش 

از ۶۰ نفر را فراهم کرده است، بازدید به عمل آورد. 
بازدیــد از طرح احداث مدول دوم تصفیه خانه شــهرک صنعتی یزد، به 
عنوان بزرگترین تصفیه خانه صنعتی ایران از دیگر برنامه های انصاری، معاون 
وزیر صمت و مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 

به یزد بود.

سرویس خبر- رییس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان امرد از پایش 
ساانه و دوره ای و نمونه برداری از خاک و هوای منطقه ویژه اقتصادی امرد با 
هدف حفاظت از محیط زیست با حضور مسئول ایمنی منطقه ویژه ایمیدروو و 

نماینده آزمایشگاه معتبر خبر داد. 
حمزه برومند فر رییس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان امرد با بیان 
اینکــه این برنامه به منظور جلوگیــری از بروز آلودگی هوا ،خاک و اطمینان از 
سامت آبهای زیر زمینی صورت گرفت، گفت: در این پایش از ۱۶ نقطه منطقه 
خاک و آب و ۸ نقطه هوایی منطقه نمونه گیری هوا انجام شد و با اندازه گیری 
موارد استاندارد تذکر های ازم به شرکت ها و صنایع موجود در این منطقه داده 
شــد. برومند فر در ادامه گفت: پایش صنایع به لحاظ بررســی وضعیت زیست  
محیطی واحدها و جلوگیری از ایجاد آلودگی احتمالی آنها حائز اهمیت بوده و 
به همین جهت مســووان محیط زیست مکلف شده اند بیش از پیش نسبت به 
نظارت بر فعالیت واحدها و کنترل آایندگی آنها اقدام و دقت بیشــتری داشته 

باشند. 
او با اشــاره به واحدهایی که اخیراً مورد پایش قرار گرفته  اند، افزود: در 
این پایش ها تصفیه  خانه فاضاب ها، وضعیت آایندگی هوا به لحاظ کارکرد 
صحیح و کامل بودن بررسی شد و تذکر ازم در خصوص راهبری تصفیه  خانه  
ها به منظور مطابقت پساب خروجی و اندازه آایندگی با استانداردهای زیست  
محیطی و مدیریت پســماندهای تولیدی به صاحبــان و مدیران واحدها داده 
شــد. رییس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان امرد، با اشاره به ضرورت 
صیانت از محیط زیســت و با تاکید بر اهمیت پیشگیری و کنترل آلودگی منابع 
زیستی گفت: صنایع موظف هستند ضوابط زیست محیطی را رعایت و از آلوده 
ساختن محیط زیست خودداری کنند، در غیر این صورت برابر قوانین و مقررات 
با هرگونه تخریب و آلودگی محیط زیســت برخــورد قانونی به عمل خواهد 
آمد. حل مسائل زیست محیطی تنها به موارد درون سازمانی خاصه نمی شود، 
بلکه هدف اصلی تضمین ســامت و محیط ســالم برای کل جامعه است. عدم 
برخورداری از برنامه مناسب برای کنترل آلودگی هوا، آب یا آاینده های دیگر 
در یک کارخانه، می تواند تاثیر مخربی روی محیط زیست یک منطقه داشته باشد.
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ســرویس خبر - ۱۲ دی ۱۳۹۰، شــرکت 
فــواد هرمزگان در منطقــه ویژه اقتصادی صنایع 
معدنی و فلزی خلیج فارس به صورت رســمی به 
بهره برداری رســید و در ادامه راه، این فوادساز با 
ظرفیت یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن تختال با استفاده 
از آخرین فناوری روز در بخش ریخته گری مداوم 
از معتبرترین برندهای روز دنیا، به پیشــرفته ترین 

کارخانه فوادی در کشور تبدیل شد.
امروز ظرفیت قابل توجهی برای تبدیل شدن 
به قطب فواد کشــور دارد. در حال حاضر شرکت 
فواد هرمزگان به عنــوان یکی از برندهای برتر و 
مطرح در صنعت فواد کشــور شناخته می شود و 
تختــال هرمز با برخورداری از بهترین کیفیت روز 
دنیا، مشــتریان بسیاری در بازار داخلی و صادراتی 
دارد. آنچه در ادامه این گزارش می خوانید مصاحبه 
بــا عطااه معروفخانی مدیرعامل شــرکت فواد 

هرمزگان، »آینده فواد ایران« است.
درباره چگونگی شــکل گیری شرکت 

فواد هرمزگان توضیح دهید.
طرح احداث مجتمع عظیم فواد هرمزگان از 
پیش از انقاب اســامی آغاز شد؛ اما بنا بر شرایط 
موجود در آن برهه زمانــی، اجرای طرح متوقف 
شــد و شــروع فعالیت آن تا زمان آغاز طرح های 
هشت گانه فوادی به طول انجامید. در سال ۱۳۷۸ 
احداث و راه اندازی این کارخانه فوادی در استان 
هرمزگان در دســتور کار گرفت و مراحل اجرایی 
بزرگ ترین پروژه وزارت صنایع و معادن وقت در 
سال ۱۳۸۵، شامل خاک برداری، بتن ریزی، ساخت 
اســکله های عظیم فوادی با استفاده از هزاران تن 
مصالــح و تجهیزات موردنیاز دیگر، به عنوان یکی 
از طرح های هشت گانه )که بعدها با بهره برداری از 
فواد هرمزگان، به عنوان طرح های هفت گانه از آن 

یاد می شود( آغاز شد.
در ابتدای کار و به منظور اطمینان یافتن از تأمین 
مواد اولیه، واحد احیا مستقیم )کارخانه آهن سازی( 
با ظرفیت ســاانه یک میلیون و ۶۵۰ هزار تن آهن 
اسفنجی با دو مدول طی ۳۲ ماه ساخته و در مهرماه 
۱۳۸۷ وارد فاز راه اندازی ســرد شد و در اسفندماه 
همان سال به صورت رسمی به تولید رسید. در ادامه 
مسیرِ توسعه این کارخانه فوادی، طی سال ۱۳۸۹ 
واحد فوادسازی این شرکت وارد فاز تست گرم 
شــد و در مردادماه همان سال نخستین ذوب کوره 
قوس الکتریکی انجام گرفت. در نهایت، نخستین 
تختــال به صورت آزمایشــی در شــرکت فواد 
هرمــزگان در ۲۶ فروردین ماه ســال ۱۳۹۰ تولید 
شــد. در حال حاضر ۳۹۱۰ نفر به صورت مستقیم 

در فواد هرمزگان مشغول به کارند.
فواد هرمزگان چه محصواتی تولید 
می کنــد و از چه توانمندی هایی برخوردار 

است؟
در حال حاضر شــرکت فــواد هرمزگان، 
دارای ظرفیت اســمی یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن 
تختال )اســلب( به ضخامت ۲۰۰ و ۲۵۰ میلی متر، 
عــرض ۹۰۰ تــا ۲ هزار میلی متــر و طول ۶ تا ۱۲ 
متر است. عاوه بر این، در کنار واحد فوادسازی 
فواد هرمــزگان، تولید محصوات میانی از قبیل 
یک میلیــون و ۶۵۰ هــزار تن آهن اســفنجی در 
ســال، ۹۰ هزار تن آهک در ســال، ۷ هزار و ۵۰۰ 
نرمال مترمکعب اکســیژن بر ســاعت، ۱۸ هزار 
نرمال مترمکعب بر ســاعت نیتروژن و ۱۲۰ نرمال 
مترمکعب بر ســاعت آرگون صــورت می گیرد. 
همچنین تختال تولیدی در شرکت فواد هرمزگان 
عمدتاً کربنی و برای تولید ورق فوادی به صورت 

نورد گرم و ســرد مناسب است و در خطوط نورد 
گرم، برای کاربردهایی همچون پروفیل ســازی، 
لوله های آب، نفت و مخازن تحت فشار و قطعات 
ســنگین فوادی مورداســتفاده قــرار می گیرد. 
ورق های نورد ســرد ساخته شــده از تختال فواد 
هرمزگان نیز برای ساخت ورق بدنه خودرو، بدنه 
لوازم خانگی ازجمله یخچال، بخاری و کاربردهای 
ویژه مانند ورق هــای قلع اندود و گالوانیزه به کار 

می رود.
فــواد هرمزگان چه ســالی به گروه 
فواد مبارکه پیوســت و وارد شدن به این 

گروه چه مزیت هایی داشته است؟
فواد هرمزگان در مردادماه ســال ۱۳۹۰ به 
گروه فواد مبارکه پیوســت و در ادامه مسیر نیز با 
بهره برداری از این کارخانه، به نوعی مسیر صنعت 
فواد کشــور با به کارگیری تکنولوژی پیشــرفته 
فوادســازی تغییر یافت. درواقع با پیوستن فواد 
هرمزگان به گروه فواد مبارکه، با ســرعت بسیار 
زیــادی، دانش و تخصص نهادینه شــده در فواد 
مبارکه با کارشناســان و کارکنان شــرکت فواد 
هرمزگان به اشــتراک گذاشته شــد و واحدهای 
مختلــف این شــرکت یکی پــس از دیگری به 
بهره برداری رســیدند. با اجرای برخی طرح های 
توسعه و دست یابی به تولید روزافزون، امروز این 
شــرکت به همت کارکنان پرتوان و متعهد خود به 
یکی از تولیدکنندگان سرآمد صنعت فواد کشور 

تبدیل شده است.
فــواد  دســتاوردهای  مهم تریــن 
هرمــزگان در حوزه هــای مختلف ازجمله 

تولید و فروش چیست؟
طی ســال های گذشــته، فواد هرمزگان در 
زمینه تولید، فروش و ســودآوری دســتاوردهای 
قابل توجهی داشته است. فواد هرمزگان از ابتدای 
فعالیت خود تا امروز، یعنی از سال ۱۳۹۰ تا دی ماه 
۱۴۰۳، توانسته با بهره مندی از ظرفیت ۱٫۵ میلیون 
تنــی، ۱۶ میلیون و ۴۵۲ هزار تن تختال تولید کند؛ 
البته در برخی از سال ها به تولیدی بیشتر از ظرفیت 
اسمی خود دست یافته؛ به این صورت که در سال 
۱۳۹۹ بــا تولید یک میلیون و ۵۲۱ هزار تن تختال، 
بیش از ظرفیت اسمی خود تولید کرده است؛ سال 
۱۴۰۱ نیز اوج بالندگی فواد هرمزگان در تولید بود 
و رکــورد تولید تختال به میزان یک میلیون و ۵۴۵ 

هزار تثبیت شد. 
در تولید آهن اســفنجی نیز از ســال ۱۳۹۰ 
تاکنون میزان تولید این محصول ۱۹ میلیون و ۹۷۶ 
هزار تن بوده و رکوردشکنی فراتر از ظرفیت اسمی 
در سال ۱۳۹۷ به میزان یک میلیون و ۶۹۱ هزار تن، 
در سال ۱۳۹۹ به میزان یک میلیون و ۶۵۱ هزار تن 
و در ســال ۱۴۰۰ به میزان یک میلیون و ۷۱۳ هزار 

تن به ثبت رسیده است.
در ســال جاری نیز ۲۷ رکــورد تولیدی در 
بخش های مختلف ازجمله فوادســازی به دست 
آمده که برای تولید تختال، تعداد ذوب تخلیه شده از 
کوره های ۱ و ۲، تخلیه ذوب، ذوب ریخته گری شده 
و برای بخش احیا مستقیم از مدول های A و B و 

مجموع تولید آهن اسفنجی بوده است.
در حــوزه فروش نیز طی ۱۳ ســال فعالیت 
مجموعه فواد هرمزگان )از ســال ۱۳۹۰ تا آذرماه 
امســال(، ۹ میلیــون و ۲۲۰ هزار تــن تختال در 
بازارهــای داخلی، ۷ میلیون و ۳۳ هزار تن فروش 
تختــال در بازارهای صادراتــی و در مجموع ۱۶ 
میلیون و ۲۵۳ هزار تن محصول به فروش رســیده 
است. طی سال های یادشده میزان درآمد از فروش 

تختال در بازار داخلی ۷۲ هزار و ۴۷۱ میلیارد تومان 
و از فروش صادراتی تختال ۵۱ هزار و ۷۲ میلیارد 
تومان بوده است. در مجموع درآمد فروش تختال 

۱۲۳ هزار و ۵۴۴ میلیارد تومان بوده است.
فــواد هرمــزگان همچنین طی ۱۳ ســال 
گذشــته همواره افتخارآفرین بوده و توانســته در 
جشنواره های گوناگون تندیس ها و لوح تقدیرهای 
متعــددی را از آن خــود کند. کســب دو تندیس 
بلورین جایزه ملی تعالی سازمانی، کسب تندیس 
از جشــنواره های حاتم، قــرار گرفتن در بین ۱۰۰ 
شــرکت برتر ایران در چند ســال اخیــر و تولید 
محصوات دارای ارزش افزوده، همچنین کســب 
تندیس برنزین ســطح ســه در دومین کنفرانس و 
ششــمین ارزیابی ملی تحول دیجیتال نیز ازجمله 

این موارد بوده است.

فواد هرمزگان، یکی از تولیدکنندگان سرآمد صنعت فواد کشور
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